
PRIMORSKI DNEVNIK
Poštnina plačana v gotovini >.
Abb. postale I gruppo - LCDil 7U lir Leto XXVI. Št. 8 (7502) TRST, sobota, 10. januarja 1970

NA SEJI VODSTVA PSI PREVLADALO STALIŠČE DE MARTINA

PSI se je odločila za nadaljevanje 
razgovorov o obnovitvi levega centra

Odločno se je uprl predstavnik levice Lombardi - Nove polemike o prijavah 
delavcev in sindikalistov zaradi sodelovanja pri sindikalnih demonstracijah

RIM, 9. — Danes se je sestalo vodstvo PSI, Id je obravna- 
politični položaj v zvezi z obnovitvijo vlade levega centra. 

D® Martino je zagovarjal tezo. da je treba pogajanja nadalje- 
proti čemur je zelo odločno nastopil predstavnik levice 

Lombardi.
Po dolgi razpravi so izglaso- 

vau lakonično resolucijo, v ka- 
“en, se pooblašča tajništvo, da 
"nadaljuje s srečanjem s stran- 
^“nu levega centra, da se poglo- 
?.e vprašanja, o katerih disku- 
*R*jo». Za to resolucijo so gla
sovala vsi člani vodstva, z izje- 
jn^Lombardija in njegove sku-

uvodnem poročilu je De Mar- 
*jal, da je bdilo prav, da so 

nekaj časa po pobudi pred- 
^onika vlade, tako da se je lahko 
azprava vršila v mirnem ozračju 

'1 oe pod globokim vtisom nnlan- 
r“®8a atentata. De Martino je na- 
^jeval, da je KD še vedno mne- 

da ne more sama reševati za- 
'M®ter'a vprašanja, ki se nanašajo 
!*a Kospodarstvo, na ukrepe za za- 

^rovanje delavskih pridobitev in 
Storme ter med njimi refor

mo o deželni ureditvi. Zaradi tega 
j? Puuovila svoj predlog, da 

“r °onovi levi center pred potnla- 
aanskbni volitvami.
ni^naše strani smo na osnovi zad- 
j^8a sklepa vodstva sprejela pred- 
v?\ da se pogajamo s strankami.

temi razgovori je prišlo do 
r^šc, ki nas obvezujejo, da na- 
JujUtfemo razgovore, saj ni nihče 
Postavil političnih prejudicev, ki 

v preteklosti onemogočili obno- 
sodelovanja. Zato se je na 

■r1 razgovorih pričelo odprto in 
I"®?® primerjati stališča. Na vsak 
J*"0 ^ je na začetku in ni mo-
L- Predvidevati nadaljnjega ražnja.

dobili odgovor o številu državlja
nov, ki so jih prijavili zaradi so
delovanja na zadnjih sindikalnih in 
političnih manifestacijah. Istočasno 
sprašujejo o različnih načinih po
stopanja policije in o uporabi ka
zenskega zakonika, kjer je govor 
o zaščiti osebnosti fašistične dr
žave.

CGIL je danes objavila izjavo v 
zvezi z včerajšnjim sestankom s 
predsednikom vlade Rumorjem, ki 
je sprejel predstavnike vseh treh 
sindikalnih organizacij. V noti je 
rečeno, da gre za vrsto razgovorov, 
ki so jih sindikati želeli imet tudi 
na politični ravni v zvezi z resnim 
položajem, do katerega je prišlo 
zaradi prijav in sodnih postopkov 
delavcev in sindikalnih aktivistov. 
Izreden obseg teh prijav, ki se na
našajo tudi na nekatere precej od
daljene dogodke, potrjuje mnenje 
treh sindikalnih organizacij, da gre 

sodstvo in ministra za delo, da bi I za zaskrbljujoči pojav, ki ima zna.
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ZASEDANJE V BRUSLJU

karska vlada šibkejša kot eno
barvna.

Neuradno glasilo PSU »Umanita* 
danes zelo ostro napada ministra 
za delo Donat Cattina in v bistvu 
zahteva njegovo odstranitev, saj se 
govori o kolektivni odgvomosti vla
de in o tem, da je Rumor dal do
končen odgovor. Današnji «Avan- 
ti» prav tako ostro polemično od
govarja, češ da gre za škandal, ki 
ga dviga desnica s trditvijo o sve
tosti zakonov, pa čeprav mora isto
časno priznavati, da so nekateri 
zakoni anahronistični in nepravič
ni.

Skupina komunističnih poslancev 
danes vložila interpelacijo na 

predsednika vlade, na ministra za

Martino je mnenja, da PSI ne 
J/Jr® prevzeti odgovornosti, da bi 
•~”PF®6ila srečanje med strankami 
g* ,a se na srečanju strank po- 
i j svojo jasno podobo stranke 
•jo-® 'n da njena stališča izhaja- 
f*. lz resolucij centralnega komi- 
JT". raznih drugih resolucij, 
J***katerimi je De Martino še 
!rs®?ino omenil resolucijo o gospo- 
daiskih vprašanjih.

Tajnik PSI De Martino je ome
nit sindikatov zaradi števil-

delavcev, ki so jih prijavili so- 
v zvezi z dogodki povezani- 

J*. s sindikalnimi akcijami in je 
jia*. da se ponovno postavlja na 

red resno vprašanje obna- 
L~lja. državnih organov v derno- 
rančnem režimu. PSI je mnenja, 
jJe treba s strani vlade in parla- 
stt a re**ti nastali položaj z amne- 
A.j0, M naj dokazuje njih socialni 
v~j- Končno je De Martino zahte- 
J:’ ,da vodstvo stranke pooblasti 

JOlštvo, da se nadaljujejo poga
či ž drugimi strankami levega

zbu!r? ^^alimi govorniki je danes 
hdil posebno zanimanje Lombar- 
> saj gre za stališče levice v 

n«3,.’ za katero je znano, da se 
tg strinja s pogajanji za obnovi- 
jal šVeSa centra. Lombardi je de
ski °a Pobuda o amnestiji po
pa a nujna zaradi vala prijav, da 
tisti? treba povezati z ukinitvijo 
tj b členov kazenskega zakonika, 
kaU° ^ vanj vnesli fašisti in za 
- -r® je iluzorno meniti, da so za-

BRUSELJ, 9. — Tu se je danes 
začelo zasedanje ministrskega sve
ta zahodne Evrope, na katerem so 
začeli razpravljati o političnem so
delovanju med zahodnoevropskimi 
državami, o položaju v Sredozem
lju, zlasti še o vojni med Aralbci 
ln Izraelci in o sporu v Nige
riji. Konference se ne udeležuje 
Francija, ki je pred letam dni za
pustila zasedanje, ker se je bala 
da bo ministrski svet odločal o 
vključitvi Velike Britanije v EGS. 
Veliko pozornost je danes vzbudil 
govor zahodnonemškega zunanjega 
ministra Scheela, v katerem je ob
širno govoril o odnosih med obe
ma Nemčijatna, s Sovjetsko zve
ze in Poljsko ter o konferenci o 
evropski varnosti.

Scheel je to vprašanje postavil 
odkrito s svojimi zahodnimi kolegi 
ln med drugim poudaril, da vpra
šanje meja ne sme predstavljati 
ovire za dobre odnose med Zahod
no Nemčijo in Poljsko. Glede 
Vzhodne Nemčije pa je poudaril, 
da je negova vlada ocenila za ne
sprejemljivo pismo, ki mu ga Je 
Ulbrtcht poslal preteklega oktobra,

Padli v Pozabo.
Po^bbardi je mnenja, da ni prav 
v f °. Sovoriti o srečanju, ko gre 
sesU nicj za prava pogajanja za 
j« (J^-štiristranske vlade. Osebno 
je proti taki vladi, saj se
ko p??bni položaj celo poslabšal, 
Strank saino več umerjena
aa ,a' temveč je celo reakcionar- 
v'ad» 8nka iu bi štiristrankarska 
pjCQa Pomenila preokret v des

strem!?0 zaPreko ustvarjanju štiri- 
jSke vlade Pa P° mnuni'J 

ča tat predstavlja, da zavra- 
sledif?0 reš'tev osnova stranke. Po
made k- °bn°vitve štiristrankarske 
p°tpen , bile nepredvidljive, saj bi 
hotran -? rešitev resnih vprašanj 
v odnosov v KPI, v KD in 
*zgOvo ■ *n b* nudila zelo lahek 
de, ln primerno karto za napa- 
tudi da bi PSI plačala za vse, 
»}U ’.......................   —

.......

Tv volilnih terminih. Po mne- 
^^ardija bi bila štiristran
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JJ^iral Limon 
0(,Potoval iz Francije
V&1 9. — Danes Je odpeto-

k| rlza v Izrael admiral Li- 
coske i,i bil po ugotovitvi fran-

PARj.
Alt

hion

'Zraebki'?^e ''P'®!«! v afero petih 
‘biraTrV l0vldnlšklh čolnov. Ad- 
v pap, bhnon je sedem let vodil 
Ji Ha,h lzraelsko odposlanstvo, kd
8ih 7?KVl'*al° v Pra^lJ1 ln dru"
Izrael ^P^nlh državah orožje za 
Ji aprR. , Prihodu v Tel A v tv ga 
4aiov„] Moshe Dayan, ki Je ob
liti ’ ba se je moral admiral 
c°ske v d°movlno na zahtevo fran- 
ria.1, Admiral pa je pove-
ni*kl!h\ 6 bil odhod petih Izvld- 
PoifL čolnov iz Cherbourga po- 
stirni ^ v skladu z vsemi franco- 
Plui* Pravili in da so ladje od- 
cart(lft^ dovoljenjem francoske

MORO ZA SKLICANJE 
EVROPSKE KONFERENCE

dosežejo nekateri uspehi le na go
spodarskem področju.

Glede konference o evropski var
nosti je italijanski minister za 
zunanje zadeve Moro zavzel izred
no zanimivo stališče. Izjavil je, 
da si Italija zelo prizadeva za 
vzpostavitev dobrih odnosov med 
Vzhodom in Zahodom in da ne po
stavlja nobene načelne ovire za
misli o evropski konferenci. Po
jasnil je, da mora biti ta konfe
renca sredstvo, s katerim bodo ev
ropske države, vključno nevtral
ne In nevezane države, kakor tudi 
ZDA lil Kanada, k.1 imajo določe
ne mednarodne odgovornosti v Ev
ropi, v stanju, da dajo svoj pri
spevek za rešitev evropskih vpra
šanj. Moro je poudaril, da je treba 
stremeti za dosego trajnega miru 
in varnosti v Evropi. Izjavil je 
tudi, da bi morala evropska kon
ferenca pospešiti proces pomiritve 
v Evropi, ki naj se s poglobitvijo 
sodelovanja na kulturnem in go
spodarskem področju pripomore k 
vzpostavitvi ozračja zaupanja, ki 
predstavlja najboljše Jamstvo za 
varnost.

čaj ustrahovanja. Proti tej ofenzi
vi Se je treba braniti z vsemi sred
stvi in se bo CGIL v prihodnjih 
dneh dogovorila glede ustreznih po
bud z ostalima sindikalnima orga
nizacijama.

Vsedržavno vodstvo ACLI je iz
razilo svojo živo zaskrbljenost in 
odločen protest zaradi naraščanja 
števila kazenskih postopkov proti 
delavcem, ki so v nasprotju s pra
vico do stavke in drug,mi bistve
nimi pravicami, kd so si jih s tako 
težavo izbojevali delavci. V resolu
ciji ACLI je govor o spremenje
nem socialnem in demokratičnem 
ozračju v državi in da je zato ne
razumljivo in nesprejemljivo, da 
so v veljavi zakoni, ki so dejansko 
v nasprotju z ustavo. Ni v razpra
vi neodvisnost sodstva, toda če se 
izvaja črko zakonov, se uvaja ukre
pe, ki so nepravični in niso v so
razmerju z brzino sodnih postop
kov kot bi jih želeli delavci, ka
dar se rešujejo delovni spori.

Vse tri sindikalne organizacije 
kovinarjev pa so izdale skupno po
ročilo o včerajšnjem uradnem pod

pisu delovnih pogodb za kovinarje 
zasebnih in državnih podjetij. Tudi 

tem poročilu je govor o števil
nih prijavah in o [jrotiisinuT.calni 
ter protidelavski kampaniji, o po
budah, ki jih je sprejela v raznih 
krajih policija, kar vse spada de
jansko v okvir posledic negativne
ga odgovora predsednika združenja 
industrijcev na vabilo ministra za 
delo, da naj se s podpisom pogod
be rešijo tudi vsa spori V skup
nem poročilu FILM, FIOM in UIL 
je rečeno, da bodo preučili vse 
obstoječe okoliščine in da se bodo 
17. januarja sestali v Milanu zdru
ženi odbori vseh treh sindikalnih 
organizacij, ki bodo preučili ukre
pe, bi bodo postali potrebni, da se 
preprečijo uštrahovaln nameni de
lodajalcev.

Danes so stavkali eno uro delavci 
podjetja «Bacocca» v Milanu, da 
protestirajo zaradi prijav proti de
lavcem in sindikalnim voditeljem.

De Martino

Lombarditer Je dejal, da se za sedaj lahko
n,............................... .......................mm,...... ..............................................mm.... .................... ................ .................. .......... mirni

PO OBISKU ALŽIRSKEGA ZUNANJEGA MINISTRA V TUNIZIJI

Podpora palestinskim gverilcem
«Al Abram» za Naserjevo pobudo v prid arabske enotnosti

KAIRO, 9. — Glasilo arabske so
cialistične zveze «A1 Ahram* je v 
svojem uvodniku, ki ga je podpi
sal urednik lista Hejkal, analiziral 
katastrofalni zaključek rabatske 
konference in poziva Naserja, naj 
sprejme ustrezne pobude za zdru
žitev arabskih narodov, tudi zato. 
da bodo arabski zavezniki premo
stili občutek zmede, ki jih prevzc 
ma spričo trenutnega položaja v 
arabskem svetu. Hejkal citira poziv 
sovjetskega premierja Kosigina ira 
škemu notranjemu ministru, naj se 
«zaboga Arabci o nečem zmemjo».

V Tunisu se je medtem zaključil 
obisk alžirskega zunanjega ministra 
Buteflike. Podpisan je bil skupni 
komunike, v katerem je med dru 
gim poudarjeno, da bosta Tuniz; 
ja in Alžirija »podprli pravični boj 
palestinskega ljudstva za lastno 
čast in neodvisnost*.

Palestinski gverilci so ujeli med 
neko vojaško akcijo nekega izrael
skega vojaka in zatrjujejo, da so 
pripravljeni ga izpustiti, če bo vla 
da v Tel Avivu poskrbela za izpu 
stitev pripadnikov «A1 Fataha*. Za 
enkrat je odgovor iz Izraela nega
tiven Eden izmed izraelskih mi
nistrov je po radiu pozval vlado, 
naj ne sprejme predloga palestin
skega osvobodilnega gibanja, ker 
bi to pomenilo priznanje «de faeto* 
te politične in vojaške sile.

Proti vsakršnemu priznanju pale
stinskega osvobodilnega gibanja in 
proti pogajanjem z njim se je na 
shodu, ki ga je organiziral svetov
ni judovski kongres, izrekla premier 
Golda Meir. Zavzela se je za po
gajanja z arabskimi državami, ne 
pa s političnimi silami, zavrgla na 
je pri tem formule o garancijah 
OZN in terjala sklep mirovne po
godbe brez posrednikov, kar pa a 
rabske države in, delno, tudi za 
hodni posredniki zavračajo.

Obtožila je tudi SZ. da Je sokriva 
za arabske - izraelsko vojno prav 
toliko kot Egipt. Ostro je .kritizira- 

i la francosko vlado zaradi. prodaje

orožja Libiji, češ da je to orožje 
v resnici namenjeno Egiptu za na
pad proti Izraelu. Poudarila pa je, 
da ne misli Izrael zapustiti zasede
nih ozemelj.

Na vojaški pozornici so omembe 
vredni izraelski napadi na Sueški 
kanal in istočasno povračilni napa
di na libanonsko ozemlje, glede 
katerega so mnenja, da ga spora
zum med libanonsko vlado in pa 
lestinskim osvobodilnim gibanjem 
ni imuniziral pred represalijami. 
Gverilci so eno letalo sestrelili.

«Mirage» za Libijo
PARIZ, 9. — Med Francijo in 

Libijo je bila podpisana pogodba o 
prodaja Libiji 50 bojnih letal «Mira- 
ge». Petnajst letal bodo Libiji do
bavili v letu 1971, ostala pa v pri
hodnjih letih. V sporazumu je reče
no, da Libija ne bo smela odsto
pi™ kupljenih letal v Franciji kaki 
tretji državi. S tem se je zaklju
čila kupčija, ki je toliko prahu 
dvignila v Izraelu in ZDA.

S PRVE SEJE ZK SLOVENIJE

E. Kardelj: Cerkev in vernik 
sta v naši družbi svobodna

Sprejeta resolucija o najvažnejših nalogah komunistov
LJUBLJANA, 9. — V Ljubljani se je nocoj končala dvodnev

na seja republiške konference Zveze komunistov Slovenije. Kon
ferenca ima vlogo najvišjega partijskega organa med dvema 
kongresoma. Dvodnevna razprava, ld je vanjo poseglo 35 di- 
skutantov, je bila izraz širokega obsega problemov kot so 
vprašanja nadaljnjega gospodarskega razvoja Slovenije, social
na in družbena diferenciacija, razvoj nekaterih nerazvitih ob
močij Slovenije in še številna druga družbena, politična in go
spodarska vprašanja.

Med mnogimi govorniki se je -------------------
danes priglasil k besedi tudi 
član najvišjega vodstva Zveze 
komunistov Jugoslavije Edvard 
Kardelj. Zagovarjal je misel, da 
bi morala vsakoletna konferen
ca vzeti v razpravo nekatera 
najbolj pomembna vprašanja in 
poiskati rešitve zanjo. Kot pri
mer je navedel vprašanje kriti
ke nacionalizma. Ugotovil je, da 
nasprotniki Zveze komunistov 
vsiljujejo lažno dilemo med ta
ko imenovanim nenacionalnim 
oziroma nacionalno mlačnim 
komunizmom in med slovensko 
narodno zavestjo ter obrambo 
slovenske samobitnosti, obram
bo slovenstva nasploh.

Toda slovenski nar-od je prav v 
obdobju odkar sta delavski razred

in komunistična partija oziroma 
Zveza komunistov na vodstvu nje
govega družbenega, političnega in 
narodnega boja zagotovil sebi svoj 
narodni obstoj, svojo bodočnost, svo
jo državo ter svojo politično, gc 
spodarsko in drugo samostojnost. Di 
lema je v nečem drugem, je pou
daril Kardelj. Dilema je v tem, s 
kakšno politiko si slovenski naroi 
lahko zagotovi svoj obstoj in bodoč
nost. Ali s tradicionalno politiko 
ostajanja vedno na repu zaostalih 
družbenih tendenc, ostajanja za 
večne čase v položaju vase zaprte 
province, ali pa biti na vodst\ u 
družbenega napredka, se pravi v 
prvih vrstah naprednih in humani 
stičnih teženj in razvojnih procesov.
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POJASNJEN VČERAJŠNJI RAZGOVOR MED VELEPOSLANIKOMA

Med Kitajsko in ZDA 
se bodo obnovili razgovori

WASHINGTON, 9. - Včeraj do
kaj kasno je glasnik ameriškega 
zunanjega ministrstva sporočil, da 
Sta se Kitajska in ZDA sporazume
li, da nadaljujejo s preninjenimi 
razgovori in da se bo prvi tak raz
govor ponovno vršil v Varšavi na 
sedežu kitajskega veleposlaništva 
20 januarja.

Sporazum o obnovitvi razgovorov 
so sklenili na sestanku, ki je trajal 
dve uri in ki je bil včeraj popol
dne v Varšavi, ko je kitajski od
pravnik poslov Leyang obiskal a- 
meriškega veleposlanisa Sioessela. 
To bo 135. sestanek na ravni vele
poslanikov, do katerih je prišlo med 
ZDA in Kitajsko na Poljskem in 
je zunanja formalna razlika od 
prejšnjih sestankov samo v tem, da 
se bodo vršili na veleposlaništvih 
in ne več v dvorcu, ki ga je do 
sedaj dajala na razpolago poljska 
vlada. V tej zvezi se je šušljalo, da 
dvorec ni bil več zanesljiv in da 
so lahko prisluškovali tudi sovjet
ski vohuni, kar seveda tako ZDA 
kot Kitajski ni balo všeč.

Ameriški glasnik je označil vče
rajšnji razgovor za prisrčen, kaj 
več pa ni hotel povedati, češ da 
so se dogovorili, da ne bodo nudili 
tisku podrobnosti. Razgovori med 
ZDA in Kitajsko v Varšavi so se 
pričeli leta 1950 in so jih prekinili 
8 januarja leta 1968, ker so ZDA 
nudile politični azil kitajskemu di
plomatu ,ki je pobegnil na Holand
skem. Menda se je v zvezi s tem 
dogodkom med včerajšnjimi razgo
vori ameriški veleposlanik opravi
čil, tako da je stvar odstranjena 
z dnevnega reda.

Na Kitajskem niso ničesar obja
vili o kitajsko - ameriških razgo
vorih. Po vesteh japonske agencije 
«Kyodo» tudi ne nameravajo na 
Kitajskem objaviti vesti in so opa
zovalci tudi mnenja, da ne bo mo
goče v kratkem rešiti pomembne
ga vprašanja do Formoze.

Kitajska vlada naj bi pričela raz
govore z ZDA predvsem, ker sku
ša vplivati na Sovjetsko zvezo, ki 
se sedaj pogaja s Kitajsko o zna
nih mejnih sporih.

Iz Moskve poročajo, da je agen
cija TASS objavila izredno oster 
članek o položaju na Kitajskem,

pri čemer gre za neposredni napad. svojimi grozotami in se trdi, da 
na kitajske razmere in to po do- so ti filmi zastrupljajoči, pacifistič- 
brih treh mesecih, ko so ustavili' ni; in defetistični.
vse napade v zvezi z razgovori, ki 
jih je imel Kosigin v Pekingu in 
v zvezi s pričetkom pogajanj o mej
nih vprašanjih.

Članek agencije TASS ima na
slov «Vojaška psihologija na Kitaj
skem* in se v njem navaja vrsto 
dejstev. Pred novim letom so na 
Kitajskem uvedli nove omejitve za 
premikanje tujih diplomatov in no
vinarjev in so preklicali dovolje
nja za potovanja, ki so jih že prej 
izdali. V Pekingu so v teku voja
ške priprave, ki naj na umeten na
čin ustvarjajo vojno ozračje. Pre
bivalstvo mora po nalogu vojaških 
oblasti kopati strelske jarke. Po
novno so zmanjšali živilske obro
ke, kar so obrazložili, da je nujno, 
da ustvarijo rezerve za možnosti 
spopada. Maolstlčna propaganda — 
nadaljuje agencija TASS — ne za
muja nobene prilike, da je ne bi 
izkoristila za prepričevanje ljud
stva, da vojna ne more predstav
ljati za njega nevarnosti. Pri tem 
se obtožuje nekatere filme, ki so 
bili izdelani prej in v katerih je 
vojna realistično prikazana z vsemi

Tass nadaljuje, da je 24. decem
bra «Ljudski dnevnik* pisal, da voj
na sicer prinaša razrušenja, da pa 
prinaša s seboj osvoboditev sveta 
in zmago Idej Maocefunga.

Kje so resnični razlogi tako o- 
strega sovjetskega napada, je tež
ko reči, vendar nekateri opazoval
ci menijo, da Kuznjecovovo poslan
stvo , v Pekingu ne poteka dobro. 
Opazovalci ugotavljajo, da TASS do 
sedaj še vedno ni sporočila, če so 
se razgovori med SZ in Kitajsko 
sploh pričeli, čeprav se je Kuznje- 
cov že pred šestimi dnevi vrnil v 
Peking.

Danes pa je v Hongkongu neki 
prokitajski komunistični list obja
vil na prvi strani članek, v kate
rem trdi, da med prvo fazo raz
govorov v Pekingu ni bil dosežen 
noben napredek, zaradi zadržanja 
sovjetskih delegatov. Isti list jih 
tudi obtožuje, da so kršili dogovor 
sprejet med obema predsednikoma 
vlade in da niso ukazali sovjetskim 
oboroženim silam, da zavzamejo 
umerjeno zadržanje med razdob
jem pogajanj.

ki so značilni za sodobne tokove 
sveta.

To je dejansko prava razlika, je 
poudaril Kardelj, med našim komu 
nističnim pojmovanjem slovenstva 
in med nacionalističnim reakcionar
nim pojmovanjem, ki slovenski na
rod izpostavlja vsem mogočim ne
varnostnim imperialističnega in dru
gega pritiska ter izkoriščanja Ed
vard Kardelj se je dotaknil tu*ii 
vprašanja stališč Zveze komunistov 
do vere in do klerikalizma. Tudi tu 
nam skušajo vsiliti lažno dilemi, 
je dejal, kot da smo komunisti pro
ti cerkvi, se pravi proti veri in 
verniku. Komunisti so ateisti, tako 
pravijo, torej sc preganjale vere, 
cerkve in podobno. Smo ateisti, je 
poudaril Kardelj, toda dobro se za
vedamo in vedno smo se zavedali, 
da je vera proizvod družbe ne pa 
nekih naključnih obstojev raznih 
cerkvenih organizacij. Zavedali smo 
se tudi, da opravlja vera svoio 
družbeno vlogo vse dotlej, dokler 
je družba teka kot je.

Ne smemo dopustiti, je dejal 
Kardelj, da bi nam vsiljevali oči
tek, da smo komunisti prot' veri 
zato, ker. smo ateisti. Moramo vede
ti, da bomo vedno, dokler bo ime'a 
naša družba tako strukturo, take 
socialne, politične in druge konflik 
te, priče teženj po zlorabi vere v 
reakcionarne protisocialistične cilje.

Zato se moramo po eni strani bo
jevati proti reakcionarnim pritiskom 
ne na nas, temveč na samo cerkev 
in vernike, bojevati se proti zloran- 
ljanju cerkve in vere v reakcionar 
ne politične namene. Po drugi stra
ni pa moramo podpirati tiste težnie. 
če so v resnici iskrene, ki odvaja
jo vernike od takih reakcionarnih 
pritiskov. Pri nas mora biti jasnm 
je dejal Kardelj, da ste cerkev in 
vernik v naši družbi svobodna, sa
ma pa lahko to svobodo omejujeta, 
kolikor dopuščata izrabljati se v 
reakcionarne politične namene. Bit
ka proti klerikalizmu je torej oo- 
trebna tudi zato, da se bosta cer 
kev in vernik počutila v naši druž
bi svobodnejša in se čimbolj de
javno vključila v strukture nase 
družbe.

Na koncu današnje seje so na 
konferenci sprejeli resolucijo o naj
važnejših nalogah Zveze komunistov 
Slovenije. Resolucija med drugim 
poudarja, da je reforma celovit 
program družbene preobrazbe iti 
nalaga komunistom, da onemogoči
jo poskuse ločiti gospodarski del re
forme od družbenega. Poleg tega 
govori resolucija o nalogah komu
nistov v zvezi z vprašanji socialne 
in gospodarske diferenciacije, re
koč da je treba odločneje ukre
pati v primerih ko gre za prilašča
nje dohodka in dobrin na račun 
drugih in hkrati storiti dosti ve2 
za socialno varnost občanov z niz
kimi dohodki.

DRAGO KOŠMRU
.......................................................................................................................................................... .

KONFERENCA SZDL JUGOSLAVIJE

Razprava in sklepi o sredstvih 
obveščanja v samoupravni družbi

Zveza novinarjev podprla resolucijo socialistične 
zveze - Spor okrog študentovskega lista «Študent»

Predsedstvu prve seje konference Zveze komunistov Slovenija

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 9. — V Beogradu se 

je danes končalo dvodnevno zaseda
nje zvezne konference SZDL Jugo
slavije. Današnja seja je bila no* 
svečena razpravi o predlogu reso
lucije o obveščanju (o delovanju 
tiska, radiotelevizije in drugih sred
stev obveščanja) v samoupravni 
družbi, ki jo je zvezna konferenca 
po izčrpni razpravi, v kateri je bilo 
dano več predlogov in pripomb, 
sprejela. Seje so se udeležili tudi 
zastopniki Zveze novinarjev Jugo
slavije in uredništev listov, radia in 
televizije.

V uvodnem poročilu je predsednik 
sekcije za obveščanje, zvezne kon
ference Kapičič poudaril, da zvez
na skupščina pripravlja zakon o ob 
veščanju (o tisku, radioteleviiji), v 
katerem se dejavnost obveščanja o- 
bravnava kot del družbeno - poli
tičnega sistema in da socialistična 
zveza predlaga to resolucijo zaradi 
posebne vloge, ki jo imajo sredstva 
obveščanja v samoupravnih družbe
nih odnosih. Resolucija temelji na 
ustavnem načelu, da je svoboda ob
veščanja del splošnih svoboščin so 
cialistične družbe in eden od pogo 
jev za uresničenje demokratičnih 
pravic državljanov. Pravica na ob 
veščanje je potemtakem neodtujljiva 
pravica samoupravno organiziranih 
ljudi. Osnovna vloga tiska, radia in 
televizije in drugih sredstev obve
ščanja je, da o vseh družbenih do
gajanjih, družbenih vrednotah in 
procesih javno obveščajo državljane.

Tako Kapičič kot številni udele
ženci so v razpravi opozorili na ne
katere negativne pojave v sedanjem 
delovanju sredstev o obveščanju 
(objava senzacij, šunda in podob 
no) in na potrebo večje odgovorno

sti. V razpravi je bila poudarjena 
zahteva, da se točnejše določi, kaj 
je zabaven tisk in ki je potreben 
družbi in kaj je šund, ki se po 
gostoma skriva za zabavnim tiskom, 
ter da se posveti večja pozornost 
otroškemu in mladinskemu tisku.

V zvezi s tem je na primer dr. 
Svetozar Polič opozoril, da je tisk 
napačno tolmačil del njegovega go 
vora na včerajšnji seji.

(Del tega govora je po vesti ju
goslovanske časopisne agencije pre
nesel poleg drugih jugoslovanskih 
listov tudi naš dnevnik op. dop). 
»Jaz tokrat nisem govoril o polo
žaju italijanske manjšine in o na
pačnem obveščanju o nekaterih po 
javih v Kopru, kakor je to objav
ljeno*, je dejal dr. Polič. »Govoril 
sem o tem, da bi zvezna konfe
renca morala dati na dnevni red 
ene svojih sej vprašanje pravosod 
ja. V zvei s tem sem rekel, da so 
občinska sodišča organizacijsko in 
finančno preveč povezana z občino 
in izpostavljena lokalnemu vplivu 
ter zato v mnogih primerih ne mo
rejo biti neodvisna*.

Zveza novinarjev je po besedah 
Mijodraga Abramoviča dala polno 
podporo resoluciji socialistične zve 
ze o obveščanju v samoupravni 
družbi. Abramovič je pripomnil, da 
bi se v končnem besedilu lahko ne
kaj več reklo o obveznosti vifov 
informacij glede javnosti dela, o 
finančni odgovornosti ustanoviteljev 
javnega glasila in o novi vlogi no 
vinarske organizacije.

Ozračje, ki ga je ustvarila ne
davna razprava na temo »Sociali 
zem in kultura* ki jo je or
ganiziralo srbsko filozofsko društvo, 
na kateri so po ocenah političnih 
krogov prišle do izraza razne nas

protne tendence politiki zveze komu
nistov se še ni pomirilo. Nasprotno. 
Z nekaterimi članki v glasilu Zveze 
študentov beograjskega vseučilišča 
»študent* se je še zaostrilo. Vse
učilišč™ komite in tajniki fakultet- 
skih organizacij Zveze komunistov 
so pred dnevi ponovno javno obso
dili te stališča in obdolžili uredni
štvu lista «študent», da zastopa plat
formo, ki je v nasprotju s politiko 
zveze komunistov.

Stališče in delovanje uredništva 
»Študenta* so včeraj in danes ob 
sodili študentje številnih fakultet 
beograjskega vseučilišča in soglas
no podprli sklep vseuciliščnega ko
miteja zveze komunistov, v katerem 
se odreka politična podpora seda
njemu uredništvu Usta in zahteva 
sprememba uredništva.

Skupina okrog uredništva »Štu- 
dent», ki jo sestavljajo večinoma 
študentje za filozofijo in sociologijo 
filozofske fakultete, je na sinoč
njem sestanku, ki je trajal da poz
no ponoči, z večino glasov zavrgla 
oceno vseučilisčnega komiteja in 
dala polno podporo dosedanji idej
ni in vsebinski usmeritvi uredništva 
»Študenta*. Tej skupini je uspelo 
doslej preprečiti sklicanje skupščine 
študentov in danes prekiniti zbor, 
ki so ga skUcale skupine študentov 
za zgodovino in pedagogiko filozor 
ske fakultete, da zberejo delegate 
za jutrišnjo skupščino Zveze štu
dentov. Na zboru so ponovno pri
šle do izraza politične razlike med 
študenti filozofske fakultete. Skli
catelji zbora sodijo, da so študenti 
skupine za filozofijo in sociologijo 
krivi za nezdravo stenje na vseuči
lišču in da je za to v določeni meri 
kriv tudi sedanji fakultetski odbor 
študentov.

B. B.
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BU\DESWEIllt ALI VEHKMACHT?

Poskusi rehabilitacije 
tradicionalne nemške vojske

Polemika med nemškimi socialdemokrati in 
UDU o primeru načelnika generalnega štaba

BONN, 9. — Vojaški poveljniki | jetrno ere pri tem za poskus naj- 
v Zaihodnl Nemčiji ponovno dviga- reakcionarnejših nemških krogov, 
jo sivoje glave ter skušajo vsiliti da ozpod-bijejo ugled sociaildemo- 
potitičneimu vodBbvu svoja mine- kratske vlade, ki je po njihovem 
nja in svoje koncepcije glede vod- mnenju preveč mlačna do vpra-
stva vojske v Zvezni nemški re
publiki.

To je primer generala Schmeza, 
ki je načelnik generalštaba vojske 
in ki je pred kratkim pripravil 
poročilo v katerem obuja stare za
misli neške vojske, kd so bile ze
lo priljubljene v Hitlerjevi «Wer- 
macht«, če ne celo prej.

V evojem pisanem sporočilu je 
načelnik štaba general Sdhnez ob
širno govoril o potrebi povratka 
na nemške vojaške tradicije. Iz
javil je nadalje, da lahko obnaša
nje Werhacbta v zadnji vojni slu
ži, neodvisno od političnega mo
menta, kot vzor za nemško vojsko, 
ki bi ga morala ta vedno posne
mati. General Schnez je nadalje 
zahteval prepoved ukaza, da se ne 
sme nositi vojaška odlikovanja iz 
prejšnjih časov. Schnezove lajave 
so seveda povzročile hudo razbur
jenje v zahodnonemšiklh politič
nih krogih. Prišlo je do hudih 
nasprotovanj med vladajočo so
cialdemokratsko stranko in opozi
cijsko kršča riško - demokratsko 
stranko «CDU - OSU». Hamburški 
list «Die Welt» je na primer sre
čen, ker CDU - CSU podpira ge
nerala Schneaa in da je poslanec 
Lepsch, ki je znan strokovnjak za 
vojaške zadeve, nastopil proti kam
panji proti vojaškim poveljnikom. 
Drugi časopisi menijo, kot na pri
mer «Bonner R/udschau» in «Han- 
delšblatt», da bi moral na Schne
zove trditve odgovoriti sam mini
ster za obrambo. Minister za o- 
brambo je sedai Helmut Schmidt, 
ki pa se je znašel v nerodnem 
položaju, ker je njegov strankar
ski tovariš Erwin Hom sprožil o- 
stro kampanjo proti Schnezu. Hom 
Je izjavil, «da človek (pri tem je 
cikal na generala Schneza), k1 u- 
poralblja v svojem govoru tako re
akcionarne izraze, ne more osta
ti na tako visokem odgovornem 
položaju«.

Envin Hom Je član komisije za 
obrambo bonškega parlamenta. V 
Schmezorvem poročilu (ki obsega 
kakih 70 tipkanih strani) Je od
kril vrsto izjav, ki potrjujejo nje
govo domnevo.

Krščanski socialist KHepsch je 
Skušal zagovarjati generala Sedme
ra, Na splošno prevlad« ie mnenje, 
da politični krogi krščanske so
cialne stranke menijo, da se ne 
sme Mcariščati izjav posameznikov 
za pravcat lov na vojaške osebe. 
Krščanska socialna opozicija me
ni, da je Schnez vreden spošto
vanja tal da gre za vojaka, ki je 
napravil vedno svojo dolžnost. Nje
gove zamisli, da je treba uvesti v 
«Bundeswehru» strožjo disciplino, 
so po mnenju krščansko - socialne 
opozicije popolnoma opravičljive.

Iz vsega, kar smo doslej naved
li, Je razvidno, da Skušajo nem
ški krogi okrepiti svojo vojaško or
ganizacijo pod pretvezo uvajanja 
strožje discipline v vojSkl. Ver-

šanj, ki zadevajo tako imenovano 
«otorepitev» vojske. V bistvu gre 
torej za političen poskus, da nem
ška «Bundeswahr» odločilno pri
speva k strmoglavljenju vlade, ki 
ni pogodu tradicionalnim oblast
nikom nemškega političnega in 
družbenega življenja.

PEKING, 9. — Končno je «Ljud 
ski dnevnik* v Pekingu poročal na 
prvi strani o potresu v pokrajini 
Yunnan. V članku časopis sploh ne 
govori o škodi, ki naj bi jo potres 
prizadel, ne pove, če je naravna 
nesreča zahtevala smrtne žrtve, 
pravi le, da je bil potres «razdc 
jan je*.

Revere — ZDA — Silovit požar je popolnoma vpepelil veliko trgovino. Gasilci so se zaman trudili, da 
bi pogasili požar, ker zaradi nizke temperature — 14 stopinj pod ničlo — niso spravili iz cevi niti

kapljice vode

<rZRAČNO GUSARSTVO* V RIMU

Mlad Francoz je preusmeril 
v Bejrut letalo družbe TWA

Kaze, da je « gusar* Christian Belon nekoliko neuravnovešen 
Po pristanku v Bejrutu je streljal na aparate v pilotovi kabini

RIM, 9. — Ko je letalo vrste 
«Boeing 707» last ameriške letal
ske družbe «Trams World Airli
nes«, ki je letelo iz Baltimore pre
ko Washiugtona, New Yorka in Pa
riza ln bi moralo zaključiti svo
je potovanje v Rimu, vzletelo Iz 
francoskega glavnega mesta, je o- 
borožen moški prisilil pilota, da 
spremeni smer leta in potuje v 
Damask. Kljub temu se je moralo 
letalo ustaviti na letališču Fiumi- 
cino v Rimu, da bi se preskrbe
le z gorivom. Na rimskem letali
šču je predstavnik letalske druž
be TWA prigovarjal uro in dvaj
set minut «gusarju«, naj dovoli 
potnikom, da izstopijo, vendar je 
ta odgovarjal, da jim ne bo sto
ril nič hudega in da zato lahko o- 
stamejo v letalu.

Ob dveh ponoči je letalo vzle
telo z rimskega letališča, kmalu
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NA GOSPODARSKEM RAZSTAVIŠČU V LJUBLJANI

Moda 70>: prvi letošnji 
sejem v Jugoslaviji

Na prireditvi sodeluje 178 podjetij - Vsak dan po dve modni reviji
LJUBLJANA, 9. - V dvorani A 

na Gospodarskem razstavišču so 
danes popoldne ob 17. uri sveča
no odprti sejem «Moda 70* ter s 
tem pričeli letošnjo sezono velikih 
sejmov v Slovenija in Jugoslaviji. 
Sejem je odprl član izvršnega sveta 
SRS Rino Simonetti, slovesnosti pa 
so se med drugim udeležili pred
sednik Gospodarskega zbora Skup
ščine SRS Tone Bole, predsednik 
odbora za gospodarske odnose s 
tujino pni IS SRS dr. Stane Pavlič, 
predsednik slovenske gospodarske 
zbornice Leopold Krese ter števil
ni predstavniki konzularnega zbora, 
političnih, državnih in gospodarskih 
organizacij ter razstavljavci. Goste 
in razstavljavce je pozdravil pred
sednik pripravljalnega odbora za 
sejem «Moda 70* in ravnatelj kranj
skega podjetja Tekstilnindus Rudi 
Polak.

Na letošnjem 15. sejmu konfek
cije, modnih tkanin, pletenin, usnja, 
izdelkov usnjarsko predelovalne in
dustrije in raznih modnih artiklov 
z naslovom »Moda 70*, nastopa 178 
razstavljavcev iz vse Jugoslavije. 
Med temi je 61 tovarn konfekcije, 
40 izdelovalcev trikotaže, 53 tovarn 
metrskega blaga, 13 izdelovalcev 
usnja ter 11 drugih razstavljavcev. 
Ves razpoložljiv prostor na razsta
višču, to je tri glavne dvorane A. 
B in C ter »Jurček* so popolnoma 
zasedeni, čeprav je organizatorjem 
prireditve z različnimi kombinaci
jami uspelo pridobiti — v primeri 
z lanskim letom — 800 bv. m no
vega razstavnega prostora. Raču
nali so, da bodo lahko pravočasno 
postavili novo razstavno dvorano, 
vendar pa se je gradnja novega

objekta nepričakovano zavlekla.
Rino Simoneti je v svojem govoru 

ob odprtju sejma naglasil, da je v 
gospodarskih panogah, ki so s svo
jim izdelki in proizvodi priso.na 
na «Modi 70*, zaposlenih v Jugo
slaviji 260.000, v sami Sloveniji pa
48.000 delovnih moči, to "e 21 odsi 
vsega industrijskega delavstva v 
republiki. Zato je ta prireditev za 
Slovenijo ne le gospodarskega, tem 
več tudi velikega socialnega pom*- 
na. Na njem so zbrani izdelki, po 
katerih jugoslovanska industrija 
lahko meri s-voje sile in zmoglji 
vosti s tujimi proizvodi, itn ki pred 
staW:jajo trdno osnovo za razvoj 
izvoza važnega dela domače pre 
izvodtvje na tuja tržišča, predvsem 
pa na tržišča s konvertibilno va 
iuto.

Kakšne so perspektive tekstilne 
in usnjar s ko - predelov al ne industrije 
v Sloveniji? Glede tega vprašanja 
je Ri no Si n »neti poudaril, da so 
domači gospodarski krogi dolžni 
sodelovati pri odpravljanju razlik, 
ki nastajajo - tako zaradi različne 
produktivnosti, še več pa zaradi 
capinskih pregrad, ki jih nekatere 
gospodarske , skupnosti postavljajo 
na pot menjavi*. Za razvoj teh 
industrijskih dejavnosti v Slove 
ni ji pa so potrebne tudi pobude v 
okviru samih podjetij, ki se udej
stvujejo na tem področju. Podjetja 
se morajo modernizirati in povezati 
z večjim številom manjših koope
rantov. Vsi obstoječi obrabi v teks
tilni in usnjarsko-prodelovalni in
dustriji, se ne bodo mogli razviti 
v takšne gospodarske organizacije, 
ki bi lahko razpolagale s sodobno 
tehniko prodaje in proučevanja Lr- 

j žišča (marketing): zato je pripo- 
' ločljiva in potrebna združitev pro
izvajalcev v večje proizvajalne e- 
note.

Sejem «Moda 70* bo odprt do 
vključno 18. januarja; ogled raz
stavljenih izdelkov se bogato iz
plača in marsikdo bo presenečen, 
kolikšen napredek je dosegla jugo
slovanska industrija na tem pod
ročju in kako razvejana je domača 
kreativnost. Tato tudi našim bral
cem priporočamo, da si sejem po 
možnost« ogledajo. Poleg razstave 
na Gospodarskem razstavišču (Ti
tova 50) prirejš center za sodobno 
oblačenje iz LjubLjane v festivalni 
dvorani vsak dran (do vključno 17. 
januarja), po dve modni revi .ji, in 
sicer eno ob 16.30 (konfekcijski iz 
de! ki), ter drugo ob 20. uri (modni 
izdelki po meri). Na vsaki prire
ditvi prikazujejo po 180 modelov, 
čas za obisk «Mode 70* pa je vsak 
dan od 9.30 do 18.30.

E. F.

JAMARSKA TRAGEDIJA NA KANINU

Brezuspešne raziskave področij 
od Vršiča do CoIIe delle Erbe

Sinoči so odpotovale iz Trsta pomožne skupine reševalcev 
društev «C. Debeljak*, «XXX. Ottobre* in «Alpina delle Giulie>

jVlaij plalč tx težke rdeče volne s sivo podlogo za kratke sprehode 
po zasneženih poljanah. Foto E ute Moda — Turin

Sinoči so odpotovale iz Trsta tri 
skupine gorskih reševalcev, ki pri
padajo združenjem »Alpina detle 
Giulie*. «XXX Ottobre* in društvu 
«C. Debeljak*. Vsega skopaj je od
potovalo okoli deset maž, ki bodo 
zamenjal-i reševalne etoipe, ki se že 
več dni trudijo, da bi naše kako 
s ed za tremi pogrešanimi jamarji 
društva «Boegan», kd so pred dnevi 
raz,;-kali slovito kaninsko brezna 
*Gorlan,i».

Kot smo že poročali, se je vče
rajšnje reševanje zaključilo brez 
uspeha. Reševalne ekipe so preiska
le obširno plazišče od spodnjega de
la do zgornjega, toda brez uspeha. 
Po plažišču je nastopala strnjena 
vrsta reševalcev, kd so s sondami 
preiskovali spodnje plasti snežišča 
in sicer v razmahu 20 cm. Celo
dnevni trud je bil neuspešen, ker 
niso reševalci naleteli na noben 
zn-k 
ali
so sen lirah plazšče do 5 ali 0 me
trov g'cboko.

Obstaja teoretska možnost, da ni
so s sondami dosegli največje glo
bine plazu, ki \e je usul s kanin
skih sten. Strokovnjaki pa ven
darle menijo, da je skoraj nemo
goče, da bi bili vsi trije jamarji 
pokopani v najglobljem delu plazu. 
Kot je znano, plaz, kd naleti na 
planince ali turiiste, povzroči prav
cato razdejanje, ki potegne nekega 
na eno stran, drugega v popol
noma drugo smer, tretjega zakop
lje zelo globoko, druge pa spra
vi v višje lege. Dejstvo, da reše
valci niso našli nobene sledi za 
pogrešanimi v že raziskovanem od
seku, pomeni, da se tragedija ni 
izvršila na tem področju.

Zato so že včeraj številni reše
valci menili, da je treba iskati po 
r.esrečence na robu plazišča, ali 
celo dlje ker so se pač zelo izku
šeni planinci morda hoteli izogniti 
plazovom. Znani italijanski gornik 
CiriKo Floreanin, ki se je udeležil 
odprave »K 2» v Karakorumu, je 
menil, da je morda prišlo do ne
sreče nekaj sto metrov nad kanin 
skim zavetiščem — »Rif-ugio Gil- 
berti*. V tem smislu je tudi pri
poročal, naj bi raziskave potekale 
v prihodnjih dneh.

Ledenik pod Kaninom v poletnem času (foto M. Magajna)

Včeraj pa so se raziskovalci po
svetili predvsem raziskovanju zgor
njega (Jela kaninskega masiva, in 
sicer sedla Vršič do Colle delle 
Erbe. Kljub temu, da so pri pre
gledovanju omenjenega področja so
delovale številne ekipe civilnih re
ševalcev iz Trsta, Tržiča in drugih 
pokrajin ter ekipe italijanskih pla
ninskih čet, policijskih stražnikov, 
karabinjerjev in finančnih stražni
kov ter helikopterjev, je bil rezul
tat popolnoma ničev. Nikomur se 
ni posrečilo, da bi izsledil kakršen 
si bodi znak o prisotnosti kakega

Grobi ukrepi 
proti grškim 
antifašistom 
na Češkoslovaškem

ATENE, 9. — Notranje vodstvo 
grške komunistične partije je obja
vilo energičen protest zaradi grobih 
ukrepov češkoslovaških oblasti pro 
ti grškim komunistom in njihovim 
organizacijam v Pragi.

Razpuščene so namreč bile par 
tijske osnovne organizacije K P 
Grčije, zaplenjen njihov material 
in med premoženjem združenja po 
litičnih beguncev, ki jih v Grčiji 
preganja fašistični režim, tudi več
ja vsota prostovoljnih prispevkov, 
s katerimi so pomagali političnim 
zapornikom v domovini. Češke obla 
sti so pristopile k tem ukrepom iz 
neznanih vzrokov, trdijo uradni vi 
ri, toda jasno je, da so to storile 
v prvi vrsti, ker se ne strinjajo 
s politiko notranjega vodstva K P 
Grčije, ki se bori proti polkovni 
škemu režimu, pri tem pa je prišlo 
v spor s tajnikom stranke Kaloynm 
som, ki že dvajset let živi in deia 
v Moskvi. Praške organizacije KP 
Grčije pa so sledile smernicam de 
lujočega notranjega ilegalnega cen
tra KPG in odobravale tudi odloč
no stališče KPG do sovjetske za
sedbe ČSSR 21. avgusta 1968.

S tem je »normalizacija* v Pragi 
dosegla svoj nepričakovani višeš 
saj so postali njene žrtve tudi gršk* 
antifašistični begunci in celo komu 
nisti,

ZAKLJUČEK PREISKAVE MARY JO KOPECIINE

Chappaquiddick ne bo vplival 
na novembrske volitve

Teda Kennedyja še vedno lahko tožijo v zvezi z nesre- 
čo pri Chappacpiiddicku - Razočaranje Marynih staršev, 

ker niso mogli prisostvovati preiskavi

EDGARTOWN, 9. — Po štirih 
dnevih tajnega zasliševat)a prič 
med preiskavo o smrti bivše taj
nice Teda Kannedyja Mary Jo 
Kopeohne, se Je obravnava zaklju
čila. Okrajni državni pravdnik ta 
sodnik, ki je preiskavo zahteval, 
sta izjavila, da so bile po njunem 
mnenju zaslišane vse priče.

Preiskava se Je zaključila i Iz
javami petih mladih tajnic lz Wa- 
shingtona, ki so se s Tedom Ken- 
nedyjem, Mary Jo ta dru
gimi moškimi udeležile zabave 
«Barbeoue» na otoku Chappaquid- 
dick. nekaj ur preden Je prišlo do 
nesreče. Mary Jo ta Ted Kennedy 
sla zapustila zabavo, da bi se vr
nila v Edgartown, ker sta po Te- 
dovl izjavi hotela priti pravočasno 
na zadnji prevozni splav. Na mo
stu pa je avtomobil padel v vo
do, ker ni bilo tam zašč'tne o- 
graje. Ted Kennedy Je Izjavil, da 
Je v temi večkrat skočil v vodo 
ta Iskal Mary Jo, potem pa se je 
vrnil v hotel pretresen zaradi do
godka. Sele naslednje jutro se Je 
zavedel, kaj se Je pravzaprav zgo
dilo ln je o dogodku obvestil po
licijo, ki pa je za nesrečo že ve
dela, ker so avtomobil opaattl v 
vodi ribiči.

Na preiskavi so o dogodku Iz
prašali vseh 27 prič. Sedaj bo mo
ral sodnik počakati na vse doku
mente o preiskavi ta šele potem 
bo povedal svojo odločitev. Me
nijo, da bo treba na dokumente 
čakati več tednov. Branilec Teda 
Kennedyja Je povedal, da senator 
ne bo ničesar pripomnil k pre
iskavi, vendar želi, da bi bilo po
ročilo o njej javno.

Pravijo, da dogodek na Ohap- 
paquiddtcku ne bo mogel vpliva
ti na Tedovo senatorsko kariero, da 
torej zaradi tega zanj ne bo manj 
ljudi glasovalo na novembrskih vo
litvah, ko se bo Tedu podaljšala 
senatorska doba za šest let, če bo 
ponovno Izvoljen. Zelo verjetno Je, 
da bo na volitvah zmagal, pred
vsem zaradi tega, ker republikan
ci nimajo enako močnega kandi
data na svoji strani. Skoraj ver
jetna je Tedova zmaga na volit
vah. čeprav bi lahko proti njemu 
uvedli novo sodno preiskavo.

V pogovoru z novinarji sta Ma- 
ryna oče ln mati Izjavila, da sta 
bila zelo razočarana, ker Jima ni
so dovolili, da prisostvujeta pre
iskavi o smrti njune hčerke. Ma- 
ryn oče je izjavil, da Teda Kenne- 
dyja ne m tali tožiti.

ponesrečenca, pod zbitim snegom 
vzdolž preiskovalnega področja.

Koliko časa bo trajalo še reše
vanje? Vse je odvisno od vremen
skih razmer na kaminskem masi
vu. Že v prejšnjih dneh je termo
meter zdrknili punca na okoli 20 
stopinj pod ničlo. Take temperatu
re se bodo morda še ponovile v 
prihodnjih dneh. Kot pa se navad
no dogaja v gorah, je ostra zima 
prijateljica gornikov in reševalcev. 
Predvčerajšnjim so bili tržaški re
ševalci zelo za:\ -bljeni zaradi moč
ne odjuge, toda ko se je tempera
tura spustila pod ničlo, so nastali 
novi problemi. Popolnoma razum
ljivo je, da je Izredno težko delati 
v pogojih, ko se temperatura spu
sti ob reševalni akciji na 20 ali 
celo več stopinj pod ničlo.

Celotno reševanje na kaninskem 
področju je precej težko tudi spričo 
dejstva, da lahko gorsko zavetišče 
»Gilberti* sprejme največ 40 oseb. 
Ker pa so reševalne ekipe zelo šte
vilne, se morajo številni njihovi čla
ni umakniti proti dolini, in sicer 
do sedla Nevea. To pa pomeni ure 
in ure hoje v snegu, ubrnjeoost in 
vse nevšečnosti, kd so z njimi po
vezane.

Ali morda že lahko napovemo, 
kdaj bo konec raziskav na kanin
skem področju? Zelo verjetno je, 
da se bo reševalna akcija zaklju
čila jutri.

V našem mestu je huda jamarska 
tragedija na kaninskem masivu po
vzročila veliko zanimanje krogov, 
ki se ukvarjajo s planinskimi de
javnostmi. Se bolj je seveda priza
dela družine Vianella, Davanza in 
Picoiole. NajžalostocJši je primer 
družine Marina Vianella, kjer žena 
Adriana in njegova mati čakata 
pogrešanega jamarja že več dni. 
Petletni sinček in njegov triletni 
bratec se še ne zavedata tragedije, 
toda tudi onadva stalno prislušku
jeta, kdaj se bo oglasil telefon. Žal 
pa so vedno le prijatelji, kd kliče
jo njuno mamico in ji izražajo svo
jo toplo človeško solidarnost.

Mati Enrica Davanza živi sama 
v vili kraj Ul. Monte San Gabriele. 
Že tri dni ni prišla iz hiše. Po
sluša radijske vesti, sledi televi
zijskim oddajam in upa, da bo pri
šla v kratkem kaka dobra veet. 
Sin je edina oseba sorodstva, ki ji 
je ostala po nedavni smrti moža. 
Podobno je stanje tudi v družini 
mladega Picdole, ki živi na pod
ročju Sv. Vida. Paolo Picciola je 
sin dr Picdole, ki je lekarnar v 
Ulici Oriani. Njegov brat služi se
daj vojaški ruk pit letidoih.

po vzletu so poročali, da je «gu- 
sar» ustrelil v naslonjač, da bi 
pilota ustrahoval ta da je spre
menil cilj svojega potovanja, zah
teval je, da pilot leti proti Bej
rutu. V Libanonu so na Bejrut
skem letališču uvedli zelo stroge 
ukrepe v pričakovanju pristanka 
preusmerjenega letala. Nobeno dru
go letalo ni moglo več pristati na 
letališču, vzletno stezo pa so ob
kolili čete ta bolničarji. Ob 5. uri 
ln 15 minut je preusmerjeno letalo 
pristalo na letališču v Bejrutu. 
Oblasti so «gusarja» in potnike 
odpeljale v prostore na letališču. 
Mladi «aračni gusar«, ki so ga po
zneje identificirali za 27-le-tnega 
francoskega državljana Christiana 
Betona, je bil oborožen z dvema 
p!štolama in puško. Takoj po pri
stanku je ustreli! še desetkrat v pi
lotovo kabino, kjer sicer ni niko
gar ranil, vendar je povzročil 50 000 
dolarjev škode.

Zdi se, da je gusar preusmeril 
letalo, na katerem je bilo devet 
oorhnikov, osem članov posadke in 
trije člani osebja družbe TWA da 
bi protestiral proti izraelskemu na
padu na Libanon. Letalski komi
sar Claude Mo*tri pa je iziavil, da 
ne verjame trditvi Christiana Be
tona, ki pravi, da je letalo pre
usmeril v Bejrut zato, ker je upal, 
da bo kdo od potnikov žld ta ga 
bo v Libanonu zamenjal za 23 tal
cev. ki so jih za-toli Izraelci, ker 
1e hotel v prvem trenutku, da pi
lot usmeri letalo v Damask.

Doslej Christiana Betona še n-iro 
ničesar obtožili in niso zanj izda
li zapornega naloga čeprav so v 
ivegovem kovčku našli uniformo 
palestinskih »komandosov« je Be
ton Izjavil, da ni v zvezi z arab
skimi gverilci.

Zaradi popravil, Id Jih morato 
na letalu izvršiti, so ostali triie 
člani posadke v Bejrutu, ci^iei 
pa so se s poriv ki vm*H v Rim. 
kamor so prispeli pribl!žno ob pol 
enih dopoldne Povedali so. da ie 
policija v Bejruta ne-tveč č°«a 
zasliševala nemško stewa rde»o 25- 
letno Eriko Kroger, katero ie ((Tu
šar« prisilil, da mu je odprto vra
ta v pilotovo kabtao. Christian Be
lon je bil ves čas leta zelo vl*u- 
den. le vča«'h se mu je po-nalo. 
da Je zelo živčen.

Christian Belon se Je rodil v o- 
kollci Pariza leta 1943. poskusil 
je začeti vsa mogoča dela, vendar 
je po kratkem času vsako opustil. 
Oče. ki le b'l po poklicu zobo
zdravnik je umrl leta 1956. mati pa 
ga je vzgajala od takrat sama. O 
nlem so njegovi znanci povedali, 
da je sicer Inteligenten In nadar
jen, vendar oreveč povrien. da bi 
se resno lotil kakega d e’a. Bil je 
voisan v krožek, fcier poučuiejo ju
do In dobil je črni nas. Ravnatelj 
tega krožka je iziavil. da je zad
nje dejanje Belon storil, da bi 
ljudje govorili o njem.

poledica, ki je pokrila cestišče, ri 
mudilo pa jih je tudi to, da so mo
rali odtajati vodovodne priključke- 

Zdi se, da je požar povzročile 
naftna peč, ki se je v jedilnici * 
pritličju preveč segrela. Plamti« 
so se zaradi starosti stavbe hitro 
razširili po vseh hotelskih prosto 
rih. Neki gost je umrl, ker se je 
vrgel skozi okno, da bi se resi 
pred plameni, v katerih sta zogle
nela lastnica gostišča in neki drul 
gost.

SARREGUEMINES (Juž. Franci
ja), 9. — Požar, ki je danes do tal 
požgal »Hotel des Routiers* v Sar- 
regueminesu v Franciji, je zahteval 
tudi tri smrtne žrtve in deset ra
njencev. Gasilcem je delo otežila * v

Muri el McKay 
še niso našli

LONDON, 9. - Alex McKaf. 
mož ženske, ki je izginila iz svoje 
hiše v Wimbledonu, je danes po 
zval na tiskovni konferenci vse li
ste, ki bi o njegovi ženi mogli kal 
sporočiti, naj to storijo.

Alex McKay je bil med izja',( 
videti bled in zaskrbljen, ko je pri 
sil, naj kdor koli za dajanje infor
macij sporoči telefonsko, telegraf 
sko ali po pismu, ali je njegov* 
žena še živa. Dodal je, da se W 
z informatorjem povezal kak čla* 
njegove družine, ker so njeri* 
zdravniki prepovedali, da bi odha
jal iz hiše. McKay je novinarje® 
povedal, da je prepričan, da s* 
njegovo ženo ugrabili in da P 
nekdo zadržuje.

Alex MoKay je tudi dejal, d* 
je upal, da je vest o prostovoljne® 
odhodu njegove žene resnična, ven
dar je prepričan, da to ni res. En* 
izmed hčerk je izjavila, da ni mo
goče, da bi njena mati imelp do 
ševne motnje.

Podčastnik umrl 
v prometni nesreči

BOČEN, 9. — Pri kraju San Maf 
tino in Passiria, se je dvema voj*1 
koma konjeniškega odreda «3* 
voia», ki sta upravljala vojaški ri 
vorni avtomobil, zgodila prometu* 
nesreča. Pri nesreči je umrl 23’ 
letni vojaški podčastnik Gianni Te 
soni iz Tolmezza, ranil pa se if 
drugi podčastnik Antonio Pollastb 
Zdi se, da je vojaško vozilo zavil* 
s cestišča zaradi poledice in zgr' 
melo no 100 metrov dolgem strme*11 
pobočju.

Ranjenega podčastnika so odpe 
ljali v meransko bolnišnico.

RIO DE JANEIRO, 9. - Zartfl 
vala vročine, ki je zajel Brazilii11 
sta po 50 smrtnih primerih, o 
terih smo že poročali, umrla l> 
dehidriranjem starček in neki otrt* 
V bolnišnici je zaradi istih vzroke* 
362 otrok: Prejšnjo sredo je temPf 
ratura dosegla najvišjo točko **! 
termometer je pokazal 38,8 stopi*1 
nad ničlo. Zdravniki so zaskrblje® 
zaradi številnih primerov dehidr1' 
ranj-a in poudarjajo, da Je slab* 
prenašanje visoke temperature pri 
bivalstva nastalo zaradi slabe Pr~ 
hrane.

VPRAŠANJA IN ODGOVORI

Ustavno sodišče 
in vprašanje pokojnin

Ravno pred božičnimi počitnicami 
smo lahko v vseh italijanskih časo
pisih čitali dve ali trikolonske na
slove s sledečo vsebino: »Ustavni 
sodišče je dokončno razsodilo Od 
vzem pokojnine upokojencem, ki na 
daljujejo z delovnim razmerjem je 
protiustaven.* Tak je tudi bil nače 
len sklep Ustavnega sodišča, ki pa
v praksi obstoječega pokojninskega 
zakona pride do sledečih zaključ
kov.

Pokojnina za dovršeno delovno do
bo (la pensione di anzianita) — Ta 
pokojnina je bila uvedena z pokoj 
ninskim zakonom iz leta 1905 in s> 
cer je dala možnost vsem zavaro 
vancem, ki imajo za 35 let plača 
nih socialnih dajatev, da se pred
časno upokojijo Predčasna upokoji 
tev je bila uvedena zato. da bi u- 
pokojenci predhodno zapustili de 
lovno mesto in dali možnost zapo 
slitve mlaiši generaciji. To je bi! 
eden izmed ukrepov, da bi zmanj 
šali v državi brezposelnost. Ker pa 
je le majhen odstotek prejemnikov 
pokojnine za dovršeno delovno 
dobo zapustil delovno mesto, je po 
kojninski zakon iz leta 1968 odvze* 
pokojnino vsem. ki so še nadalie- 
vali z delovnim razmerjem. Ta od
vzem je pokojninski zakon iz lan 
skega leta še potrdil.

Ustavno sodišče ie razsodilo, da 
je odvzem pokojnine upokojencem 
s pokojnino za dovršeno delovno do 
bo. ki nadaljujejo z delovnim raz 
merjem v skladu z ustavo iz sle 
dečih razlogov: Zavarovanci, ki za 
prosijo za pokojnino za dovršeno 
delovno dobo so privilegirani le z 
tem, da gredo lahko predčasno v 
pokoj. Če pa se ne poslužijo privi
legija predčasne upokojitve in no 
daljujejo z delovnim razmerjem, pu 
nimajo pravice do nobene pokorni 
ne. Taka je bila razsodba Ustavne 
ga sodišča, pri kateri je bila verjel 
no vodilna misel ravno problem 
brezposelnosti v državi.

Starostna pokojnina (la pensione di 
vecchiaia) — Delni odvzem ali od tr

gatev starostne pokojnine upokoje 
cem, ki nadaljujejo z delovnim ri 
merjeni je bila v italijanski pok* 
ninski zakonodaji praksa od le* 
1945 dalje. Po 20 letih te prakse 
pokojninski zakon iz leta 1965 *> 
polnoma odpravil odvzem pokojnin 
kar je bilo ocenjeneno kot vel** 
socialna pridobitev Zato je bilo ri 
burjenje toliko večje, ko je zak* 
iz leta 1968 ponovno vzpostavil, 
to v celotni meri, odvzem pokoju*' 
upokojencem, k* nadaljujejo z * 
lovnim razmerjem. Pokojninski * 
kon iz lanskega leta pa je ta e 
vzem nekoliko omilil.

Ustavno sodišče ie razsodilo. 1 
je odvzem pokojnine upokojenci 
s starostno pokojnino, ki nadaljuj 
jo z delovnim razmeriem protiusl' 
ven. vendar pa se dovoljuje df[ 
odvzem pokojnine, če je to n sk' 
pu splošnih izboljšav v prid upok 
jencev kol je tc v zadnjem poki 
ninskem zakon- iz lanskega leta.

Ustavno sodišče je torej odobri 
določbe sedanjega pokojninskega 1 
kona. ima pa za protiustavne V1 
odtrgatve pokojnin upokojencev 
starostno ookojnlno, ki so nadalj 
vali z delovnim razmerjem v ri 
dobju 1. maj 1908 30. april 1969. ‘ 
je torej ta odvzem pokojnine pri' 
ustaven, bi moral socialni zavod **' 
odvzete zneske v tistem razdoh 
vrniti. Kake se bo to uredilo. r 
bi znali našim čitateljem še r 
povedati, vsekakor pa jih bomo p*'' 
vočasno obvestili o morebitnih ko® 
kih, ki jih bo treba napraviti.

Kaj lahko rečemo o sedanji ri 
sodbi Ustavnega sodišča? Posl*'- 
mo se lahko znanega slovenska* 
pregovora in ugotovimo da je s**1 
ba taka, da bosta »volk sit in J® 
za cela*. Moramo pa še poudari' 
da rešitev ookojninskega vprašani 
ni v tem, da se upokojencem, ki ‘l1 
daljujejo z delovnim razmerjem pri1 
na tudi pokojnina, temveč, da IJ 
do pokojnine take visoke, da ne j- 
treba upokojencem z dopolnitvi 
starostne dobe še naprej delati.



PRIMORSKI dnevnik — 3 — 10. januarja 1970

/VELIKA BRITANIJA V SEDEMDESETIH LETIH

Prilagajanje imperija 
spremenjenim razmeram

Generacija, ki danes odgovarja za usodo dežele, stremi 
le za tem, da Britaniji zagotovi ustrezno mesto v Evropi

<Mi Angleži godrnjamo ali pa se 
sami sebi smejemo, ker se bolj 
Počutimo kot elani ene družine ka
kor pa državljani neke države.

da se tako izrazimo pod 
Maskam kake revolucionarne ide- 
^e> nismo zavzeti z nekakšnimi 
Z^obsežnimj sanjami skupnosti.* 
^ako 75-letnd angleški pisatelj 
*™®tly opisuje ljudi in miselnost 
svoje dežele, danes že izpolnjene
2 resignacijo in postavljene v 
skromnejše okvire. Imperija ni več, 
Senoracija, ki danes upravlja in 
°oioča o usodi Združenega kralje
ma. se odreka še onemu, kar .je 
astalo od «velikiih sanj*, pa v zma
goslavju stvarnosti nad domišljijo 
stremi le za tem, da bi ljudstvu 
zagotovila kar najugodnejše mesto 
13 evropsko mizo.
1 u? ^ste’ ki z družbenega vidika 
“““o globlje pogledajo v samo 
stvarnost, je povsem jasno, da Ve- 
“ka Britanija nd več vodilna trgov- 
*a sila in tudi ne več svetovni 

kakršna je bila nekoč. 
Vladajoče razredne iz viktorian- 

*** dobe, ki so gradili svojo moč
03 ceneni delovni sili, hrani in su- 
^aah iz prostranega imperija, so 
“N zamenjali pragmatični poli-

ki vidijo moč in vpliv Briita- 
v njeni evropski vlogi. Zaradi 
Britanija na ziačetku novega 

'k^edetja stoji na pragu zahodno- 
f^epske skupnosti, stremeč za 

da bi do vstopa v skupno tr- 
*sce uravnavala svoj korak z 
etektronsko revolucijo ter obdrža- 
18 oziroma ohranila svoje ugodne 
8°spodarske bilance.

Ce vzamemo vse v poštev, je 
ri3*’0 desetletje za Anglijo poteklo 
j® kakih fa.talnih pretresov. Bi- 
e so vohunske drame in afere, e- 

™**>mske in finančne dileme, fluk- 
■Jtacija v gospodarski politiki, za
sežena je bila še ena devaivaci- 

» praksi in psihologiji Angle- 
je bila črtana prisotnost V. 

v T^jaje na Daljnem in Srednjem 
i 'aodu, bili so spopadi in krvavi 
P01"' na Severnem Irskem, vrstili 

tj ae štedentski nemiri. demon- 
“aradije proti vojni v Vietnamu, 
to solidarnost z Biafro itd. V šest- 

letih je prišlo tudi do ob- 
asodh napadov politikov proti sin- 

v kalnemu gibanju, dežela' je doži- 
S3 ‘zmerno število* stavk, a tisk 
•p registriral običajno «dozo raz- 
r^Rnosbi v laburistični parlamen
ti skupini*.

Zadnja leta so potekala v ne- 
^ksni obsedenosti vlade, da bi 
i^ela izvlekla iz položaja sve- 
y*vn®8a dolžnika in se spremenila 
j, 8™ventnega plačnika, kakor tu- 

’ da bi se ekonomski potenciali 
r'e'jsrnerili i notranje potrošnje 
to izvoz. Uspeh ni izostal: dežela 

j? Pfrieklo leto zabeležila pozitiv- 
^bilanee v poslovanju z ino- 
jTn6,Ivom. dosežen je bil cilj, da 
IjPecionalna industrija zoperstavi 
to*»kurenci na svetovnem tržišču, 
j. jc dosegla s pomočjo ekonom-
7^ PPsiTiWtiinnW iulminnii; *7 (Jf-iavivt res*rtktivnih ukrepov, z 
. mbn posegom na področju cen 
v dohodkov ter s trezno premiš- 
jt*10 politiko skromne gospodar- 

rasti.
.Pričo tega se zdi, da je na za 
t kn sedemdesetih let nastopil 

cnutek oddiha in da se — sodeč 
j ^apoveddh finančnega ministra 
V3iHi1Sa ~ popuste trde finančne

j-i^^redno z ritmom gospodar
ijo ozdravljenja se je krepila 
rj avtoriteta vlade tako v par- 
rr^nto kot v deželi. Laburistom ni 
£*tebtio več, da bi se počutili kot 
0 Kakšni izločenci v okviru prognoz 
v.jtetogovalou na parlamentarnih 

jutvah, ki se bodo verjetno vr- 
son ,leSen' teta 1970. Premier Wil- 

ie nekaj dni pred iztekom 
je desetletja očistil s svo-
■ kabinetne mize najneprijetnej- 

vprašanja ter jim uspešno utrl 
^kori spodnji dom: namreč

eovsem vprašanje odprave smrt-
,,l,|ilui,iiiiiilitlliiilllliil1li,iiiiiiliiiiintiiiiinilll

8e°grajski podatki pravijo...

ne kazni in pa podaljšanja vlad
nega nadzorstva nad cenami in 
plačami, kar je močno razburkalo 
duhove in vladno ekipo celo pri
vedlo v položaj oziroma nevarnost, 
da bi se znašla v manjšini.

Ob dokajšnjem hrupu okrog pro
dora demokracije v vse celice 
družbe, so v središču političnih 
debat zadnjih let bile reforme ob
stoječih inštitucij, v zvezi s ka
terimi so reformatorji v vseh treh 
strankah bili močno aktivni, ven
dar ne dovolj učinkoviti. Reforma 
industrijskih odnosov, reforma par
lamenta, reforma šolstva in siste
ma krajevnih oblasti — vsa ta ve
lika vprašanja so bila analizira
na, predložena in razprav ljana, 
vendar so zdaj še vedno v faza 
formulacije in izpopolnjevanja.

Najvidnejši simbol britanskega 
konsenvativizma — Dom lordov, 
pa bo s svojim imperialnim plem
stvom, škofi in dosluženimi važ
nejšima politiki, tako se zdi, še 
leta nedotaknjen.

Znani domači avtorji na področ
ju političnih in družbenih ved pri
kazujejo moderno vladajočo plast v 
Angliji kot «kompromis med no
vimi nosilci kapitalistične oblasti 
in aristokratskima ostanki*. Pole
mike se vodijo samo okrog zna
čaja samega kompromisa. Goto
vo je saano to, da Britanci, kot 
veliki mojstri v spretnosti kom
promisa, trkajo tudi na vrata za- 
hodno-evropske stvarnosti, prila
gajajoč se ideji pripadnosti k ve
liki in mešani družini 240 mili
jonov članov. Na Zlatiboru so čudovita smučišča. Prikladna so tudi za začetnike, škoda le, da so nekoliko daleč
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Rojstev 
jo res malo
še manj pa je
smrti

(ja^®GRAD, januarja. — Po po
stit • Jeznega zavoda za stati
ste]? j? 31. junija lani Jugoslavija 
VaW milijonov 350 tisoč prebi- 
bliž* x Pravi- da se je v pri
vabi enem letu dnr število prebi
te. tv’a povečalo za 350.000 ljudi. 
Ju„ '^katerih računih šteje sedaj 

s°siavija že okoli 20 milijonov in 
pjPtebivalcev. To je sorazmerno 
stvg -nagl° naraščanje prebival- 
v j’ te se upošteva dejstvo, da 
moriji močno upada število 
toašT' ^tem ko je še leta 1960 
Usov nataliteta 20 rojstev na 

^tebivalcev, se je ta v letu 
kor teižala že na 18,7. To vseka
te, J" Y®liko, če upoštevamo še 
juL.te je nataliteta v nekaterih 
Velika Pre<te'ih Jugoslavije izredno

teto!9 hkrati z upadanjem števila 
nost • je močno padla tudi smrt- 
*VezniUK,)slovanov- P° podatkih 
21^ ?ga 23v°da za statistiko je 
ni l 13 smrtnost v Jugoslaviji la- 
b°ij J?3! 8,5 promila. Od tod torej 
bivaki *° naraščanje števila pre-
^teilteu’ *t*'*Ut3 ra2tneroma "i2*4'

tedatkih istega zavoda je 
nanj,, te sprememb tudi v skle- 
vsajL °ovih zakonskih zvez. Na 
stepij i-teoč prebivalcev je lani 
lov( 0 v 2akon 8,6 osebe obeh spo- 
Pa ,*Vs?ka osma zakonska zveza 

* te razbila.

Počitniška hišica v'Obliki »letečega krožnika*

Nekega večera pred nedavnim | pod ognjiščem je naprava za ogre- 
e mnoge meščane Stockholma ' vanje ali hlni^nip zraka Kadar

SVEDSK0 - FINSKA KOOPERACIJA JE RODILA..

Leteči krožnik» naj bi bil 
nekoč človekov normalen dom

Čeprav gre za sedaj le za nov tip počitniške hišice, so nekateri 
mnenja, da bi izpopolnjeni «leteči krožnih* mogel postati kaj več

šica služiti svojemu namenu. Še 
več, ta struja meni, da domovi v 
tej obliki niso le za mesec ali 
dva poletnih počitnic, pač pa da 
morejo z določenimi izpopolnitva
mi služiti skozi vse leto. So pa 
drugi, ki zatrjujejo, da je nemo
goče, da bi se človek prilagodil 
življenju v takšnem okolju, ki da 
človeka preveč utesnjuje.

Kdo ima prav, ne bomo sodili, 
ker sami »letečega krožnika* ni
smo dovolj preizkusili. Ogled še 
ni dovolj. Človek bi moral v takš
nem domu preživeti vsaj nekaj 
dni, da bi ugotovil, kaj je dobre
ga in kaj ne. Sicer pa bomo na
vedli še to, da meri »leteči krož
nik* 8 metrov v premeru in da 
ima torej površino okoli 60 kv. 
metrov. To vsekakor ni malo, do
kler gre za počitniški dom, za 
počitniško hišico za teden dva in 
to v poletnih ali zimskih dneh, 
ko je človek več od doma kot do
ma. Vprašanje je, kaj bi bilo, 
če bi moral človek v takšnem 
okolju zdržati mesece.

Z druge strani pa je treba pri
znati, da so arhitekti dobro re
šili vprašanje izolacije. Čeprav ta 
počitniška hišica m grajena iz nor
malnega gradbenega materiala, 
njene stene dobro izolirajo zuna
njo vročino ali mraz Druga pred
nost takšne počitniške hišice je 
v tem, da jo moremo prenašati. 
Počitniške hišice, ki so se po
sebno ponekod tako uveljavile, da 
postajajo že nekakšna bolezen, 
imajo namreč to slabo plat, da 
mora človek odhajati na počit
nice vedno v isti kraj. Švedsko- 
finska počitniška hišica pa je 
pripravna, da jo privežemo na 
helikopter in prenesemo na zaže
leni kraj. Seveda bo kdo pripom
nil, da služijo glede tega še bolje 
običajne prikolice, ki jih v polet
nih mesecih srečujemo na vseh 
cestah sveta. Res je, toda tiste 
prikolice imajo v najboljšem pri
meru do 10 kv.m površine, šved- 
sko-finski «leteči krožnik* pa ima 
prostora šestkrat več.

Tu pa se bomo ustavili, kajti 
še in še bi se dalo govoriti o 
novi počitniški hišici, toda vse 
navdušenje, ki ga zainteresirani 
ljudje kažejo za tovrstne počitni
ške hišice, takoj splahne, ko kon
struktorji povedo, koliko njihov 
«leteči krožnik* stane. Nekdo je 
hudomušno rekel, da je cena edi
na resna hiba te konstrukcije, 
če pa bi ta novost šla naglo v 
promet in bi vikendice v obliki 
»letečega krožnika* gradili serij 
sko, bi bila njihova cena nižja in 
bi si jo premožnejši ljudje mogli 
vedno privoščiti. Ponavljamo, pre
možnejši, kajti tudi prenos teh 
počitniških hišic nekaj stane. 0- 
stali smrtniki pa se bodo zadovo
ljili z dosedanjo prakso.

h. p.

spreletel srh. Nad njihovimi do
movi je počasi letel »leteči krož
nik*. Nekateri so trdili, da de
te« krožnik* niti ne leti, pač pa 
le lebdi in da se bo vsak trenu
tek nekje spustil. Nekateri so pri
pominjali, da se »leteči krožnik* 
le «sprehaja» nad njimi. Edina 
razlika med tem «letečim krož
nikom* in «leteoimi krožniki* iz 
zgodb tistih, ki da so jih videli, 
je bila ta, da je bil »leteči krož
nik* nad strehami Stockholma do
kaj bučen, medtem ko so «leteči 
krožniki* iz pripovedovanj tistih, 
ki da so jih videli, povsem tihi 
in drvijo pj nebu brezslišno.

Ropot s-ockholmsvega »letečega 
krožnika* je bil dejansko ropot 
helikopterja, ki ga pa ljudje od 
spodaj niso videli, ker ga je nji 
hovim očem zakrivala široka Svet- 
losinja ploščad ali bolje svetlo- 
sinje obarvana polkrogla. Tajm 
stveni »leteči krožnik*, ki je po
gnal srh po kosteh mnogim me
ščanom Stockholma, je bil v stva
ri — vikendiea, ki jo je helikop
ter prenašal čez Stockholm. Gre 
za najmodernejšo ali bolje pove
dano najsodobnejšo «počitniško hi 
šico», ki se da najbolje prenašati 
iz kraja v kraj s helikopterjem. 
»Leteči krožnik*, ki je tako pre
strašil prebivalce Stockholma, je 
sedaj v Oslu in sicer na vrtu ne
ke vile tega mesta.

Počitniška hišica v obliki »le
tečega krožnika* je izdelana v 
sodelovanju med nekim švedskim 
in nekim finskim podjetjem. Te
melji na jeklenem okviru in stoji 
na »nogah*, kot so si jih zamislili 
konstruktorji »letečega krožnika* 
v svojih fantastičnin romanih ali 
filmih. Njegova ali bolje njena no
tranjost pa je kopija vesoljskih 
ladij, razen, seveda, tako imeno 
vanih komandnih plošč z nešteti
mi žarnicami in signali, s kate
rimi kozmonavti urejajo razmere 
v vesoljskih ladjah in brzino ter 
smer poleta.

Kadar hočejo prebivalci takšne 
počitniške hišice biti povsem v 
miru in sami, umaknejo tudi stop 
niče in počitniški dom v obliki 
»letečega krožnika* je zaprt kot 
jajčna lupina. Vhod v počitniški 
dom je podoben stopnicam, kakrš
ne imajo letala vrste »Caravelle*.

Stopimo malo v počitniški dom, 
kakršnega so si zamislili švedski 
In finski konstruktorji in arhi
tekti in kakršnega bodo sedaj iz
delovali serijsko.

Desno od vhodnih stopnic je 
majhno stranišče s kopalnico, se
veda v obliki prhe in ne kadi, 
ker bi kad zavzela preveč prosto
ra. Na levi strani pa je umival
nik. Čez korak dva pridemo v 
osrednji prostor, v dnevno sobo, 
ki ima strop v obliki kupole. Dnev
na soba je sorazmerno velika in 
ima zelo veliko okroglih ali bolje 
ovalnih oken. Dnevna soba pa ni 
le dnevna soba, kajti sredi nje 
je štedilnik, bolje povedano ognji
šče, okoli katerega je več stolic,

vanje ali hlajenje zraka. Kadar 
zrak v počitniškem domu segre
vamo, priteka ta izpod oken. 
Vzdolž sten je šest udobnih stolic, 
ki pa niso samo fotelji, pač pa 
se morejo z lahkoto spremeniti v 
postelje. V kotu dnevne sobe je 
namreč niša, ki služi za spalnico. 
Gospodinja pa ima tudi svojo 
majhno kuhinjo s hladilnikom in 
štedilnikom, kajti ognjišče sredi 
dnevne sobe je le za to, da si 
gostje ali las miki doma, kaj na 
hitro pripravijo za pod zob.

Tla v dnevni sobi prekrivajo 
udobne preproge, strop je preple
skan v vijoličasti Lwvi, ki so jo 
izbrali po dolgih poskusih, ko so 
končno ugotovili, da najbolj po
mirja.

Seveda se postavlja vprašanje, 
ali je možno takšno počitniško 
hišico, ki s svojo zunanjostjo vzbu
ja zanimanje, koristno uporabiti. 
Človek se namreč vpraša, ali ne 
gre morda za posebnost, ki je 
bila pripravljena !e za razstavo. 
Inženirji, ki so izdelali načrte, in 
tisti, ki so začeli počitniško hi
šico v obliki letečega krožnika iz
delovati, odločno zanikajo takšne 
trditve in zatrjujejo, da niso vlo
žili milijonov kron samo za to, 
da bi pritegnili pozornost na svoj 
«leteči krožnik*. Po njihovem mne
nju je takšna hišica dejansko — 
človekov dom bodočnosti

Mnogi izražajo svoje pripom
be. Pa ne gre za ljudi, ki se na to 
ne spoznajo, pač pa za ljudi, ki 
se poklicno ukvarjajo z gradnjo 
stanovanj, od počitniških hišic pa 
do stanovanjskih blokov. Med te
mi ljudmi sta se ustvarili dve 
struji. Ena je mnenja, da so po
čitniške hišioe v obliki »letečega 
krožnika* prikladne: v vsakem
kraju, tako ob morju ali jezeru, 
kot sredi planin more takšna hi-

V PARIZU SO ODPRU DANES...

Svetovni salon 
sanj in iluzij
Od preprostega čolna do čudovite jahte
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HOROSKOP
OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Iz

vrstno boste prestali neko preiz- 
kušnjo Menda se ne zavedate, da 
vaš najboljši prijatelj vam sploh 
ni prijateij.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Vse
splošno izredno zanimanje za neka 
vaš načrt. Ne odgovorite na psmo,

DVOJČKA (od 21. 5. do 21. 6.) 
Zanimivo in obenem nevarno sre
čanje z nekim starim nasprotni
kom .Težko boste prenesli neko ža 
laitev, toda ohranili boste hladno kri.

RAK (od 22. 6. do 22. 7.) Dajte 
vso podporo nekemu svojemu mla
demu sodelavcu. Ne bo vam tež
ko sc znajti v novem zelo razgiba 
nem okolju.

LEV (od 23. 7. do 23. 8.) Preve
rite verodostojnost neke trditve. Ne
predvideno poslabšanje odnosov z 
drago osebo.

DEVICA (od 24. 8. do 22. 9. Va 
ša običajna previdnost bo danes 
povsem utemeljena. Zresnite se, 
vse življenje pa res ni en sam dr-

TEHTNICA (od 23. 9. do 22. 10.) 
Od časa do časa je treba tudi v 
poslovnem svetu dati prosto pot 
domišljiji. Trd spopad z nekim o- 
pravljivcem.

ŠKORPIJON (od 23. 10. do 21. 
11.) Pazite se pred tem, da bi se 
v svojem delu ne spremenili zgolj
v kolesce nekega stroja.

STRELEC (od 22. 11. do 21. 12.) 
Povečanje dinamičnosti v delu bo 
vsekakor posledica povečane zaple
tenosti nalog.

KOZOROG (od 22. 12. do 20. 1.) 
Neka neutemeljena zakasnitev bo 
povzročila nepričakovan spor. Ne
pozabno srečanje z neko duhovno 
izredno bogato osebnostjo.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) 
Upoštevajte v svojem delovnem 
programu nasvet, i ki vam bo dan.

Ribi (od 20. 2. Ido 20. 3.) Izred
na sreča v sklepanju poslov do
poldne. Uspešno boste pomagali pri 
jatedju v stiski.

PARIZ, 9. — Turizem se razvija 
s tolikšno naglico, da se iz leta 
v leto beležijo milijoni novih tu
ristov. K množičnosti modernega 
turizma pa moramo dodati še dru
ge posebnosti: hoteli niso več ne- 
obhodno potrebni, vsaj ne vsem, 
kajti vedno več je tistih, ki vle
čejo za svojim vozilom prikolico, 
ki jim služi namesto hotela in re
stavracije. Tovrstni turizem za
vzema še posebne oblike v okviru 
tako imenovanega »caravanninga*, 
ko se v kolono vključi cela vrsta 
prikolic. To je posebno v modi 
v ZDA.

Razen na kopnem pa se sodob
ni turist vedno izraziteje motori
zira tudi na morju. Vedno več 
je namreč tistih, ki si omislijo tu
di barko, večji čoln ali tudi jahto. 
Seveda so tovrstna plovila v raz
merju z bogastvom turista: od pre
proste barčice s šibkim motorč
kom pa do jahte, ki more spre
jeti na krov tudi na desetine oseb.

Kako aktualna je tovrstna mo
torizacija, nam pove dejstvo, da 
je vsako leto vedno več medna
rodnih prireditev, ki so namenje
ne izključno tovrstnim plovilom. 
Podobno pač, kot imamo vedno 
več avtomobilskih salonov, ima
mo vedno več tudi salonov, kjer 
nam prikažejo najnovejše čolne 
in najnovejše jahte.

Ena takšnih prireditev je seda
nji pariški salon, r.a katerega so 
pripeljali kar 1300 različnih plo
vil za motorizirani pomorski ali 
vodni turizem in šport. Ker spa
da pariška prireditev med najpo
membnejše tovrstne prireditve, ra
čunajo, da si bo salon ogledalo 
najmanj 300 tisoč ljudi.

Nekdo je ta salon ocenil kot 
»salon sanj in iluzij*. Resnično 
gre za nekaj takega, kajti na 
njem moremo videti čudovite jah
te in jahtice, ki pa veliko sta
nejo in se zde kot iz sanj, pa 
tudi dokaj preproste čolne z zu
nanjim motorjem, ki pa kljub svo
ji neprevisoki ceni niso dostopni 
širšim krogom in gre marsikdo 
z razstave razočaran, da si ne 
more privoščiti niti tega.

Čeprav je res, da so danes na 
trgu zelo upoštevane jahte z moč
nimi motorji, ki dajejo izredno 
potisno silo, se obiskovalci raje 
ustavljajo pri jadrnicah, torej pri 
jahticah na jadra. Morda zaradi 
tega, ker dajejo vtis neke roman
tičnosti. Toda tudi te jadrnice 
imajo svoje krepke motorje, kajti 
jadrnica ostane danes z jadrom 
le tedaj, ko gre za izključno šport
no plovilo na jadra.

če se oko raje ustavi pri vitki 
jadrnici z visokim jamborom in 
lepo napetim jadrom, je hkrati 
res, da gredo najbolj v promet 
povsem drugačna plovila. Misli
mo na liste nekoliko večje čolne 
s krepkim motorjem, ki na zu
naj niti niso tako lepi, ki pa so 
žeto udobni in moreš z njimi 
brez skrbi tudi na daljša potova
nja. Teh je več vrst, saj so to
vrstni motorni čolni za dve, za 
štiri pa tudi za osem oseb. Baje 
je za sedaj najprimernejše to
vrstno plovilo »Sloop*, ki ima pro
stora za 7 potnikov. Večina teh 
plovil je iz plastike, kajti cenej
ša je in lažje je plovilo vzdrže
vati. Vrhu toga je plastična snov 
odpornejša od lesa.

Govoriti bi morali sedaj še o 
motorjih, ki so se na tem pod
ročju najbolj uveljavili, prav ta
ko bi morali dati nekaj podatkov 
tudi o tem, v kateri državi se 
tovrstna navtika najbolj naglo raz 
vija, toda viri so glede tega bolj 
skopi, posebno pri nas, kjer je 
po raznih turističnih mestih in 
mestecih na desetine, na stotine 
večjih in manjših plovil, pred
vsem jaht, ki so last italijanskih 
državljanov, ki pa so registrira
ne v Panami, kjer ne plačajo 
taks. Ker to ni izključno italijan
ska posebnost, so podatki o šte
vilu jaht v tej ali oni državi hu
do relativni in ne ustrezajo dejan
skemu stanju. Zato jih niti ne 
omenjamo.

Tri kratke 
filmske vesti
FRANKFURT, 9. — «Tvoja že

na, ta neznanka* je prav gotovo 
film, ki je prinesel režiserju O- 
sivaldu Kelleju srečo. Gre za film, 
ki obravnava seksualno proble
matiko in ki je pritegnil pozor
nost kritike in občinstva. Nemški 
tisk piše, da bo režiser filma na
grajen z vzlatim filmskim plat- 
nom», kar je zelo značilno pri
znanje, kajti tako priznanje gre 
le tistemu režiserju, katerega film 
si je ogledalo najmanj tri milijo
ne in pol ljudi. In film, o kate
rem govorimo, je pritegnil toli
ko občinstva v nepolnem letu dni. 

* * *
PARIZ, 9. —Saganova ima za

res srečo. Ali pa je resnično ta
ko sposobna, da obravnava teme, 
ki so za film. Roman te znane 
francoske pisateljice «Un peu de 
so eih bodo tudi posneli na film
ski trak. Tako je sklenil filmski 
režiser Jacgues Deray. Saganova 
bi baje rada, da bi glavno žen
ska vlogo v filmu igrala Julie 
Christie.

• • «

RIMINI. 9. — Preiskovalni sod
nik tukajšnjega sodišča je skle
nil, da se prekliče odločitev jav
nega tož;lca v Močeni dr. Basi- 
leja, ki je pred približno mese
cem dni prepovedal predvajanje 
filma <tll primo premio si chia- 
ma Irene*. Odslej bo torej film 
prišel ponovno v kinematografe 
in to v vsem svojem obsegu brez 
vsakega krajšania, brez rŠkarij*.

Ko so v zvez1 s tem postavili 
dr. Basileju nekaj vprašanj, je 
modenski sodni funkcionar rekel 
naslednje: «Smatram. da je bil 
moj sk’ep o zap’embi filma upra
vičen in tega mnenja sem še 
danes.*

NOVE KNJIGE
Dr. Fran Vatovec:

Slovenska in jug. 
časniška beseda
Odkar je skoraj pred pol stolet

je dr. Fran Vatovec prijel za čas
nikarsko pero, ga je nenehno obse
dala misel, napisati zgodovino slo
venskega časnikarstva. Vatovec 
sam. osebno, spada pa tudi že v 
zgodovino slovenskega časnikarske
ga zgodovinopisja, saj je pred 33 
leti, leta 1937 ob časnikarski raz
stavi, ob 140-letruci slovenskega 
časnikarstva, napisal knjižico: ,140 
let slovenske žumalistike’. ki jo je 
po svoji pravi časnikarski vnemi 
dal v branje najprej dnevnim bral
cem v mariborskem .Večemiku’, 
nato še pomtisnil v posebni knji
žici za intelektualne kroge in štu
dijske ustanove.

Med desettisoči njegovih časni
karskih člankov, feljtonov, kritik, 
podlistkov romanov in zgodb ter 
še raznih drugih zvrst časnikar
skega pisanja, ki ga je «zagrešil» 
v dveh glavnih slovenskih mestih, 
Ljubljani in Mariboru, se je že 
nabralo tudi nekaj sto člankov, 
razprav in študij o zgodovini slo
venskega časnikarstva in spomi
nov o številnih njegovih časnikar
skih kolegih s prijateljskih in na- 
tprotnih političnih taborov.

Navum pa je knjižica, vsega 97 
zelo zgoščenih strani z nastopom 
«Slovenska in jugoslovanska časni
ška beseda, ki je ponatis razpra
ve iz «Primorskega dnevnika*, ker 
prinaša prvič v slovenščini prikaz 
celotnega jugoslovanskega period
nega tiska in nasploh časnikarstva. 
Drugi novum pa je njegov opis 
slovenskega tiska v zamejstvu in 
po vseh kontinentih, ali kakor je 
Vatovec v svojem iznajdljivem pi
sanju obeležil kot, »ne matični*
tisk. Vatovec je pravilno sodi!, da 
spada v zgodovinsko razpravo o 
slovenskem tisku se posebno z vso 
pravico slovenski tisk na etničnem 
slovenskem ozemlju onstran meja 
in slovenski tisk v diaspori po vseh 
celinah sveta, ker ves ta cnema- 
tični» tisk vzdržujejo, hranijo in 
držijo slovenski ljudje s pretreslji
vo vztrajnostjo, posebno v izseljen
skem svetu, do poslednjega bralca, 
ki mu še ni mogel industrijski «to- 
p:lni lonec* raztopiti prvin njego
ve materine slovenščine.

Kako stara je že samobitnost po
sameznih jugoslovanskih narodov 
pa je Vatovec pribil z nekaj stav
ki, ko navaja za tri glavne jugo
slovanske narode prve njihove čas
nike, ki so se pojavid ob izteka
nju 18. v 19. stoletje, lepo po vrsti, 
najprej srbski, nato slovenski in 
še hrvatski.

Prav gotovo je prav, da je iz
luščil iz hrvaškega časnikarskega 
zgodovinopisja pomembno znanstve
no ugotovitev, da se je pojavil prvi 
list za združevanje slovanskih na
rodov na Jugu že v predmarčni 
dobi, in sicer list <Branislav» leta 
1844—45 in kot se spodobi za ta
kega prvenca v na pol ilegalni obli
ki med Srbijo in Hrvaško.

Zgodovinska popolnoma realno 
pa je tudi, da so tri manjše jugo
slovanske republike: Makedonija,
Črna gora in Bosna dobile svoje 
prve liste še'e pol stoletja kasne
je, ker je bilo njihovo prebivalstvo 
šele brezpravna raja pod turškimi 
pašami ali pa kot Črnogorci v stal
nih obrambnih bojih.

Kasnejšo bujno rast časnikov se 
je Vatovcu posrečilo na razmero
ma malo straneh pregledno prika
zati v zaporedju generacij in v 
prepletanju raznih političnih strank. 
Najprej to opravi s slovenskim ti
skom in tremi strankami v Slove
niji, a nato razodeva isti potek v 
drugačnih okoliščinah v drugih ju
goslovanskih republikah. Ni mu bi
lo lahko samo nakazati razne 
strankarske boje v mladi srbski

državi z listi kot opričniki, ki niša 
ravno v rokavicah obdelovali svo
jih političnih nasprotnikov in pa 
tudi vse presvitle obrenoviške in 
karadžardževiške vlade. Na_ Hr
vaškem je pa moral pojasniti, od
kod toliko pravaških strank, ker 
jim je Budimpešta plenila hrvaško 
zemlje in tisočletne pravice in 
vse to odseva v naslovih hrvaških 
listov in celotni hrvaški politiki 
skoro do današnjih dni.

Precej oster sodnik je Vatovec 
nad slovenskim tiskom v pred
marčni in v marčni dobi, češ da 
je bil ne le premalo radikalen, 
ampak naravnost protirevoluciona
ren v primerjam z ostrim pisa
njem listov po drugih jugoslovan
skih pokrajinah, kjer so že imeli 
liste. Kajpada pa ne odreka veli
kanske zasluge slovenskemu tisku, 
da je širil izobrazbo med sloven
sko ljudstvo, ki je komaj dobilo 
svoje učilne.

Avtor diferencira slovenske Kste 
po ugotovitvah slovenskih zgodo
vinarjev za najnovejšo zgodovina: 
staroslovenski in mlado slovenski 
tisk. klerikalna in liberalna publi
cistična dvotirnost. Posebno poglav
je posveča zelo razčlenjenemu so
cialno demokratskemu časopisju, 
pri katerem je imel do prve sve
tovne vojne slovenski delavski tisk 
v Trstu dostikrat vodilno vlogo.

Velika oktobrska revolucija je 
pljusnila svoje valove tudi v kra
ljevsko Jugoslavijo, kjer so začeli 
poganjati legalni komunistični li
sti pred robznano» in ilegalni po 
njej. Vso to podtalno poblicistui- 
no delovanje in njih tehnike so 
deležni posebnega avtorjevega štu
dija.

V evropskem gibanju odpora in 
v partizanskem boju prav gotovo 
ni bilo tako goste in raznolike pu
blicistične dejavnosti kot ravno v 
Sloveniji. Niti zakonite šole z vse
mi svojimi nadzorniki ne bi mogle 
povzročiti toliko sli po branju, kot 
so jih partizanski letaki, listi in 
drugo branje na Primorskem fn 
Koroškem ali pa celo v Beneški 
Sloveniji,

Dr. Vatovec rije po vsej veliki 
literaturi in jo usklaja v kratko 
pregledno podobo, ki temelji na 
številkah in zemljepisni razprostra
njenosti partizanskega tiska na 
slovenskem prostoru med boji do 
samih etničnih meja drugih, so
sednih narodov.

Stanje časnikarstva po vojni v 
Sloveniji je že tudi zgodovina, saj 
je preteklo petindvajset povojnih 
let, preden se je ustalilo na seda
njih položajih, ki so po Vatovčevih 
podatkih trije dnevniki s skujmo
180.000 izvodi dnevne naklade in 
9 lokalnih tedenskih listov, popreč
no po 13.000 izvodov.

Prav zadnje poglavje velja spet 
zamejskemu tisku. Pod naslovom 
«Periodika v slovenskem nematič 
nem publicističnem prostoru* po
novno obravnava tisk zamejskih 
Slovencev. Pod črto bereno vrsto 
virov: bibliografije in njegovi za 
piski ter že tudi njegove objavlje 
ne študije o primorskih in koroškin 
listih.

Vatovčevo delo je čudovit priroč
nik o celotnem slovenskem tisku 
doma in za mejami od prvih kole 
darjev in pratik, od Vodnikovih 
«Ljubljanskih novic* pa do današ 
njega dne in še o tisku jugoslovan 
skih narodov v prostoru, ki j< 
njihova skupna država. Pod črt 
pa so našteti bogati bibliografsk 
in osebni viri, ki je iz njih sesto 
vil to čutovito kolesje za zgodo 
vinsko uro naših narodov, da nc 
kaže v velikih obrisih, kakšni ir 
kaj smo bili v ogledalu tiska zao 
njih dvesto let. ALBERT REJEC

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.30 Jutranja glasba: 11.35 
Slov. narodne: 11.30 Karakteristič
ni ansambli; 12.10 Iz starih časov; 
12.20 Za vsakogar nekaj: 13.30 
Glasba po željah; 14.45 Z glasbo 
po svetu: 15.55 Program za avto
mobiliste; 16.10 Operetna fanta
zija; 16.30 Cellini: Moje življe
nje; 17.30 Program za mladino; 
18.15 Umetnost in prireditve; 18.30 
Zbor T. Tomšič iz Ljubljane; 18.50 
Orkester; 19.10 Društva in krožki;
19.45 Zabavali vas bodo; 20.00 
šport; 20.45 Cortese: »Nekdo pri 
telefonu*; 21.30 Vabilo na ples; 
22 30 Zabavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 12.45 Tretja stran; 

15.10 Ženske v Trstu nekoč in 
danes.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.00, 19.15 

Poročila; 6.40 Glasba za dobro 
jutro; 7.40 Vesela glasba; 8.00 
Popevke; 8.30 Operetna glasba;
9.00 Glasbeno-govorni spored; 9.30 
Orkestri; 10.30 Ansambel Intra;
10.45 Znani pevci; 11.00 Prisluh
nimo jim skupaj; 11.30 Orkester;
11.45 Glasba in pesem; 12.00 in
12.45 Glasba po željah; 14.00 Ki 
no danes; 14.15 Mali ansambli; 
15.30 V ritmu z mladimi: 16.20 
Zapojmo in zaigrajmo; 16.45 Pri
morska in njeni ljudje; 17.10 Pri
jetna glasba; 17.30 Izbrali ste;
18.00 in 19.30 Prenos RL; 19.00 
Poje A. Gilberto; 22.10 Plesna 
glasba.
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 8.30 Jutranje pesmi; 9.00 
Pisan glasbeni spored; 12.10 Kon
trapunkt; 12.38 Iz dneva v dan;
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13.15 Preizkušajo se diletanti; 
14.05 Nove pesmi; 15.14 Poljudna 
znanost; 16.30 Glasbeni intervjuji;
17.10 Veliki variete: 18.45 V disko
teki; 19.05 Tehnika in znanost; 
19.30 Luna park; 20.15 Jazz; 21.00 
VVolf-Ferrari: D segreto di Su- 
sanna; 22.00 Sto let industrije.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 David Ojstrah; 9.00 
Izbrane pesmi; 9.40 Radijske pri
redbe; 10.35 Glasbeni variete; 
11.35 Zbori z vsega sveta; 12.35 
Glasbeno-govorni spored; 14.00 
Znanstvena problemi; 15.18 Nove 
knjige; 16.50 Zakaj in kako?; 17.40 
Plošče za najmlajše; 18.35 Glas
beni aperitiv; 20.10 Radijska pri
redba; 21.00 Kronike Juga; 21.30 
Brez naslova; 22.10 Ital. folklora.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.20 

Baletna glasba; 12 20 Nove inter 
pretacije; 13.00 Haendel, Fasch 
in Haydn; 14.45 Pianist M. Pol- 
lini; 14.30 Purcellova opera «King 
Arthur*; 17.10 Nemščina; 17.40 
Glasba izven programa; 18.45 Gle
dališče in kino; 19.15 Simf. kon
cert.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.25 

Od gotike do baroka; 9.50 Sodob
na ital. glasba; 10.50 Mozartove 
skladbe; 11.00 Smetana, Martinu, 
Janaček; 11.55 Flavtist G. Zagno- 
ni; 13.06 Schubertova sonata; 13.30 
Paisiello: »Dvoboj*; 14.20 čajkov 
ski, Kvartet opus 22

SLOVENIJA
6.00, 7.00, 10.00, 13.00, 15.00, 19.30 

Poročila; 6.50 Na današnji dan;
7.10 Inform. oddaja; 8.04 Glasbe
na matineja; 9.05 Radijska šola;

Map

9.35 »Preko zasneženih poljan*; 
9.50 »Naš avtostop*; 10.15 Pri 
vas doma; 12.10 Pri Gerbiču in 
Ipavcu; 12.30 Kmetijski nasveti; 
12.40 Domače melodije; 13.30 Pri 
poročajo vam..; 14.05 B. Lesjak: 
Prvi zvonček; 14.25 Lahka glas 
ba; 15.40 Mezzosopranistka R. 
Pospiš; 16.00 Vsak dan za vas; 
17.05 Gremo v kino; 17.35 Film
ska glasba; 17.45 Jezikovni po
govori; 18.00 Aktualnosti; 18.15 Do
bimo se ob isti uri; 18.45 S knjiž
nega trga; 19.15 Ansambel Kova
čič; 20.00 A. Franc«: Smrt trgov
ca z umetninami; 21.00 Vedri zvo 
ki; 21.15 Z glasbenih prireditev; 
22.15 Oddaja za izseljence; 23.05 
S pesmijo v novi teden.

ITAL. TELEVIZIJA
9.30 Šola; 12.30 Opera včeraj in 

danes; 13.00 Komika; 13.30 Dnev
nik; 15.00 Ponovitev šole; 17.00 
Program za najmlajše; 17.30 
Dnevnik; 17.45 Program za mla 
dino; 18.45 Poljudna znanost; 19.10 
Dokumentarec; 19.35 Nabožna od 
daja; 19.50 Šport in kronike; 20.30 
Dnevnik; 21.00 Glasbena priredi
tev »Signore e signora*; 22.15 
Dejstvo: Kako in zakaj?; 23.00 
Dnevnik.

II. KANAL
14.00 Zimski šport: 18.30 Nem 

ščina: 21 00 Dnevnik; 21.15 «L'at- 
tesa* (sovjetski film); 21.55 Iz
žrebanje za svetovno nogometno 
prvenstvo.

JUG TELEVIZIJA
17.45, 20.00, 22.55 Poročila; 12.55 

Wengen: Smuk za moške; 17.50 
Narodna glasba; 18.20 A. Daudet: 
Tartarin v Alpah; 19.20 V Afga
nistanu; 20.35 Nastopa Brigitte 
Bardot; 21.25 Rezervirano za 
smeh; Stan in Olio; 21.45 Novi 
rod - film; 22.35 TV kažipot



PRIMORSKI DNEVNIK 4 10. januarja 1971

Vreme včeraj: Najvišja temperatura 
6,6, najmžja 1,7, ob 19. uri 5,2 stop,, 
zračni tlak 1025,7 stanoviten, veter 
5 km/h vzhodnik, nebo oblačno, mor
je mirno, temperatura morja 9 stop. Tržaški dnevnik

Danes, SOBOTA, 10. januarja
GREGOR

Sonce vzide ob 7.44 in zatone ob 
16.41 — Dolžina dneva 8.57 — lAi- 
na vzide ob 9,42 in zatone ob 20.10

Jutri, NEDELJA, 11. januarja 
PAVLIN

IZ SINDIKALNEGA ŽIVLJENJA

Štiri ure ustavljen promet 
mestne prevozne službe Acegata

V torek bodo razpravljali o združitvi obratov ladjedel, 
niče in Tržaškega arzenala na skupščini v Sv. Marku

V sindikalnem življenju smo vče
raj doživeli samo eno stavko. Že 
dalj časa se namreč ponavljajo po 
vsej državi razčlenjene stavke u 
službencev občinskih prevoznih pod
jetij po ves dan ali po nekaj ur. 
V Trstu so v sredo in ponovno 
včeraj stavkali uslužbenci mestne 
prevozne službe Acegata, to je edi
ne preostale tramvajske proge št. 
9, trolejbusov in avtobusov ter open
skega tramvaja. Včeraj je bila stav
ka zvečer, in sicer od 17. do 21. 
ure, in je bil ustavljen ves javni 
promet. Stavka pa ni veljala za za
sebna avtobusna podjetja, tako da 
so redno vozili avtobusi na Kolon- 
kovec, v Rovte (Campanelle), v Lo 
njer itd. Zaradi stavke je bila kot 
običajno ob tej priložnosti v mestu 
še večja gneča zasebnih avtov, tako 
da je bilo še teže najti prostor za 
parkiranje.

V kovinarski stroki ni bilo včeraj 
nič novega. Po skupščini delavcev 
v Arzenalu v zvezi z združitvijo le
ga podjetja in ladjedelnice Sv. Mar
ka bo v tej zadevi nekaj dni od
mora, nakar se sestanejo delavci 
v Sv. Marku, ki bodo prav tako 
razpravljali o spojitvi omenjenih o- 
bratov in o pogojih, v katerih mora 
priti do spojitve ob upoštevanju za
gotovil, ki jih vsebujejo zadnji skle
pi CIPE iz lanskega leta. V načrtu 
je tudi skupščina delavcev v To
varni strojev.

Pogajanja sindikatov z Intersin- 
dom glede tehničnih plati združitve 
obratov (ohranitve enega splavišča 
Sv. Marka, da se bodo sploh lahko 
gradile nove specialne ladje itd.) ter 
glede mezdnih pogojev delavcev se 
bodo začela sredi meseca, to je 
okrog 15 ali 16. januarja. Pri tem 
bo treba rešiti tudi kočljivo in za
pleteno vprašanje prejemkov delav
cev Arzenala in Sv. Marka, ki so 
često različni. Preprečiti bo nam; 
reč treba nepravične razlike. Ki 
utegnejo povzročati med drugim tu 
di nepotrebna trenja, kar je tudi 
v nasprotju s sindikalno prakso, po 
kateri se doseženi celotni prejemki 
ne smejo nižati.

ga odbora o ustanovitvi omenjene 
šole, nato pa sprašuje odbornika, 
ali je občinska uprava, ki .je že 
pred časom dala svoj pristanek za 
ustanovitev slovenske strokovne šo
le, sprejela potrebne ukrepe glede 
sedeža nove šole, da bo lahko za
čela delovati s 1. Oktobrom.

Šolska spričevala
Ministrstvo za šolstvo je včeraj 

sporočilo, da je že razposlalo šol
ska spričevala za osnovne in višje 
srednje šole, v kratkem pa bodo 
šolski zavodi prejeli tudi spričeva
la za srednje šole. Ministrstvo pri
poroča ravnateljstvom šol, naj ob 
objavi ocen izkoristijo priložnost 
za pogovor s starši o šolskih uspe
hih otrok.

Kakor smo že poročali, bodo 
spričevala izročili samo na šolah, 
kjer so imeli ocenjevanje ob za
ključku prvega trimesečja, med
tem ko bodo na šolah, ki so se 
odločile za razdelitev šolskega leta 
v dve polletji, objavili ocene 7. 
februarja.

Posredovanje Berzantija 
za ohranitev konzulata ZDA

Predsednik deželnega odbora Ber- 
zanti je v zvezi z vestmi o ukinitvi 
ameriškega konzulata v Trstu posre
doval pri ameriškem veleposlaniku 
v Rimu, da bi se ZDA tej ukinitvi 
odrekle. Deželni je odbor je že več
krat posredoval, da ne bi ukinili kon
zulata. Svoj čas je predsednik Ber- 
zanti posredoval pri zunanjem mi
nistru Moru, kateremu je predočil, 
da bi ukinitev ameriškega konzular
nega zastopstva v Trstu brez dvo 
ma precej škodila našemu mestu.

SINOČI V KULTURNEM DOMU

Zelo lep solistični koncert
Nastopili so sopranistka Vanda Gerlovič, 
basist Jože Stabej in pianist Igor Dekleva

Ta problem sta načela tudi od *
»nmikfl Dlllri in na ^ P '

V ciklusu koncertov jubilejne se
zone nam je Glasbena matica pri
pravila za sinoči zelo lep in kako
vosten solistični koncert. V mali 
dvorani Kulturnega doma so se 
nam predstavili sopranistka Van
da Gerlovič, basist Jože Stabej in 
pianist Igor Dekleva, vsi trije glas
beni umetniki iz Ljubljane.

Basista Jožeta Stabeja smo že 
imeli priliko poslušati na našem 
odru in tudi tokrat nas je s svojim 
zelo lepo obarvanim pastoznim ba
som ter s svojo izdelano interpre
tacijo, ki je zlasti prišla do izraza 
v slovenskih narodnih pesmih, po
polnoma navdušil. V prvem delu je 
basist izvajal tri Beethovnove sa
mospeve, v drugem pa tri Rahma
ninove samospeve ter vrsto sloven
skih narodnih pesmi v priredbah 
raznih slovenskih skladateljev: Pre- 
lovca, Štritofa, Adamiča, Lipovška, 
Merkuja, Osterca, z izvedbo kate
rih je basist sprožil posebno navdu-

bornika Dulci in Stopper na svojih 
srečanjih v ZDA in v Trstu s pred
stavniki gospodarskih organizacij in 
italijanskoameriških združenj. De
želni odbor bo vsekakor sledil vpra 
šanju z največjo pozornostjo in se 
še nadalje prizadeval, da ne pride 
do ukinitve konzulata

Sopranistka Vanda Gerlovič je 
tržaškemu občinstvu prav dobro 
znana, saj je že večkrat nastopila 
v Trstu ter vsakikrat je s svojim 
izvajanjem navdušila občinstvo. 
Prav tako je bilo tudi na sinoč-

Obeina naj uredi 
na openskem strelišču 
spomenik odporništvu

Načelnik svetovalske skupine PSU 
v tržaškem občinskem svetu Gior- 
gio Oesare je naslovil na odborni
ka za javna dela Mocchija vpraša
nje, v katerem zahteva, naj se ob 
priliki 25. obletnice osvoboditve 
dostojno uredi opensko strelišče na 
mestu, kjer je bilo ustreljenih 71 
talcev in še prej Tomažič, Vadnjal,
Kos, Bobek ter Ivančič.

Svetovalec Cesare pripominja v 
svojem vprašanju, da bi občina 
morala poskrbeti, da se izdela načrt

mest V spome-& SvaTSr.^

njem koncertu, na katerem je so-
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PREUREDITEV V OBČINSKEM ODBORU PO <rPREVERJANJU»

Stališče demokristjanov in republikancev 
o obnovitvi upravno - političnega sporazuma
Vodstvo PRI je brezuspešno razpravljalo pozno v noč ■ Ponovna seja v torek

pranistka izvajala v prvem delu 
Schubertove samospeve — «Pri ko
lovratu» in *Postrv* in Griegove 
samospeve *Ljubim te*, <Labod* 
in «V čolnu*, v drugem delu pa 
zelo zahtevne samospeve «V dno 
srca*, <Oreh* in tGlad* slovenske
ga skladatelja Marjana Kozine. V 
vseh samospevih je sopranistka še 
enkrat potrdila svoj zelo visok u- 
metniški nivo, posebno navdušenje 
pa je izvabila s Rozinovimi samo
spevi.

Pianist Igor Dekleva, ki spada 
med mlajše slovenske glasbenike, 
a je že veliko koncertiral, se je 
sinoči prvič predstavil našemu ob
činstvu. Za svoj nastop v Trstu si 
je izbral dve zahtevni Chopinovi 
*Polonezi op. 40*, ki ju je izvajal 
ob zaključku prvega dela, v dru
gem delu pa je izvajal tSentence* 
eno novejših skladb slovenskega 
umetnika Vilka Ukmarja, ter je 
zlasti s temperamentno izvedbo v 
modernejšem slogu napisane sklad
be zadovoljil prisotne.

Poleg tega pa se je pianist Igor 
Dekleva posebno izkazal kot sprem
ljevalec, saj je pri vseh samospe
vih spremljal oba pevca.

Zal ne preveč številno občinstvo, 
ki je zelo pozorno sledilo izvajanju 
umetnikov, je vse tri nastopajoče 
glasbenike nagradilo z navdušenim 
in prisrčnim ploskanjem. Glasbeni 
matici pa gre seveda vse prizna
nje za prizadevanje, da bi svoje
mu zvestemu občinstvu nudila čim 
številnejše ter kakovostne komor
ne koncerte.

—dn—

SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU
----------------------- KULTURNI DOM ----------------------

PRAN ŠALEŠKI FINŽGAR

NAŠA KRI
igra v štirih dejanjih

Kostumograf: ALENKA BARTLOVA 
Režiser in scenograf: VIKTOR MOLKA
DANES, 10. januarja ob 20.30 (ABONMA RED A)

V nedeljo, 11. januarja ob 16. uri (ABONMA OKOLIŠKI) 
Avtobusi za nedeljski okoliški abonma 
Avtobus št. 1: Nabrežina 15.10, Sv. Križ 15.15.
Avtobus št. 2: Sesljan 14.15, Vižovlje (bivio) 14.20. Mavhinje 
14.25, Prečnik 14.30, Sempolaj 14.35, Trnovca 14.40, Salež 14.45, 
Mali Repen 14.50, Briščiki 14.55, Veliki Repen 15.00, Repen- 
tabor 15.05, Col 15.05, Prosek 15.20, Kontovel 15.20.

Prodaja vstopnic ob delavnikih od 12. do 14. ure ter eno uro 
pred pričetkom predstav pri blagajni Kulturnega doma; ob 
nedeljah in praznikih eno uro pred pričetkom predstav. Re
zervacije na tel. 734265

SLOVENSKO PROSVETNO DRUŠTVO «IGO GRUDEN* IZ 
NABREŽINE priredi danes, 10. t. m. ob 20.30 v društveni 
dvorani

SOLISTIČNI KONCERT
Sodelujejo:

Vanda Gerlovič - sopran 
Jože Stabej - bas 
Igor Dekleva - klavir

Vljudno vabljeni!

Krščanskodemokratsko pokrajin
sko vodstvo je odobrilo vsebino 
sporazuma o preureditvi odbora 
levosredinske koalicije v tržaški 
občinski upravi ter dalo mandat 
tajništvu, naj sklene sporazum, ki 
bo sestavljen v podrobnostih in 
morda podpisan še istega dne, ko 
se bo sestalo socialistično pokra
jinsko vodstvo. Še prej so spora
zum oddbrili socialisti, čeprav je 
zaradi tega prišlo do odstopa stran
kinega tajnika in določene zmede. 
Slovenska skupnost in socialdemo
krati. Republikansko vodstvo pa je 
včeraj zasedalo pozno v noč.

Ob zaključku redakcije smo zve
deli, da republikansko vodstvo na
daljuje z razpravo in vse kaže. da 
jo namerava nadaljevati pozno v 
noč. V primeru, da ponoči ne bo 
prišlo do sporazuma bo vodstvo 
ponovno sklicano za torek. Ponoči, 
ob prekinitvi razprave, je republi
kansko vodstvo sklenilo, da se po
novno sestane v torek.

V republikanskih vrstah je glede 
odnosa, ki naj ga PRI zavzame do 
obnovitve levosredinskega sporazu
ma in preureditve občinskega od-

članov odbora) usmerila na kandi- ganizacije, je pa predvsem njihov

nik odpmištvu.
Kot je znano, strelišče še vedno 

deluje in je za javnost odprto le 
ob izrednih prilikah.

Vprašanje odborniku 
o strokovni šoli

Občinski svetovalec Giorgio Ce- 
sare je poslal odborniku za šolstvo 
pismeno vprašanje glede ustano
vitve slovenske strokovne šole v 
Trstu. Cesare najprej navaja sklep 
mešanega ital Ijansko-jugoslovanske-

nik Mauro in večina (8 članov od 
skupnih 15) menijo, da je primer
no, da podore PRI tržaški občin
ski odbor od zunaj, kot je to de
lal doslej, vsaj — tako menijo ne
kateri krogi v stranki — do po
krajinskih volitev. Drugi, pa sodijo, 
da je dozorel čas za vstop repu
blikanskega odbornika v občinski 
odbor. Pri tem se ne postavlja več 
vprašanje nasprotovanja vstopu dr. 
Dolharja v občinski odbor, čeprav 
kaže, da svetovalec Fragiacomo, ki 
Je svoj čas nasprotoval vstopu Du
šana Hreščaka v odbor, ne postav
lja v tem smislu svoje kandidatu
re. Prej bi se njegova skupina (7

daturo inž. Gasparinija.
Na seji demokrščanskega vodstva 

je o pogovorih s predstavniki pe
tih tržaških levosredinskih strank 
(PRI. PSI, KD, PSU in SS) poro
čal strankin tajnik Colom, ki je 
počastil spomin nedavno preminu
lega bivšega predsednika deželne
ga sveta dr. Dora de Rinaldinija.

V občinski palači 
podelitev kolajn 
zaslužnim učiteljem

Na svoji zadnji seji je tržaški 
občinski odbor sprejel prošnjo šol
skih oblasti ter privolil v to, da 
bo v kratkem v veliki dvorani ob
činskega sveta podelitev zlatih ko
lajn učiteljem, Id so nad 40 let 
vestno opravljali svoje delo. Sve
čanosti se bo poleg šolskega skrb
nika udeležil tudi tržaški župan.

Poziv Kmečke zveze članom
Kmečka zveza poziva vse svoje 

člane, da čimprej poravnajo čla
narine za leto 1969, ker bo v za 
četku prihodnjega leta razdeljeva
la nove izkaznice za 1970.

Plačevanje članarine je dolžnost 
članov, ker imajo s tem pravico, 
da se poslužujejo vseh storitev or-

Prispevajte ea

DIJAŠKO MANCO!
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KAKO JE S PRIPRAVAMI ZA MEDOBČINSKI REGULACIJSKI NAČRT?

Potrebna je združitev vseh občinskih 
vodovodov in prevozniških podjetij

Urbanistični razvoj in pereči problemi narekujejo 
sodelovanje med všemi občinami na Tržaškem

Na Tržaškem imata tržaška In 
mtljska občina svoji prevozniški 
podjetji, v Trstu skrbi za pre
vozniško službo občinsko podjetje 
Acegat, ki oskrbuje mesto tudi z 
elektriko in plinom, v miljski ob
čini je prevozniška služba pover
jena občinskemu podjetju Acna, 
za dobavo vode pa skrbi uprava 
občinskega vodovoda. Dolinska ob
čina Ima svoj vodovod, medtem 
ko akraški vodovod« skrbi za ob
čine Devin - Nabrežina, Zgonik 
in Repentabor, ki so se združile 
v konzorcij za upravljanje vodo
voda. Imamo torej kar štiri «vodo- 
vode«, oziroma uprave vodovodov, 
čeprav sta ista izvora vode za Trst 
ln druge občine. Tržaški Acegat 
dobavlja vodo tudi dolinski in milj
ski občini, kjer je voda nekoliko 
dražja kot v Trstu, upravi vodo
vodov pa se že dolgo let borita 
s težavami in primanjkljajem. Tr
žaško področje ni obsežno, mesto 
in vasi se širijo, tako da bomo 
kmalu imeli nepretrgana naselja, 
ki bodo povezovala tržaško pred
mestje z dolinsko ln miljsko ob
čino.

Mestno prevozniško službo o- 
pravlja podjetje Acegat, ld ima že 
precej let filobusno progo z Mi
ljami, avtobusi in filobusi pa na 
področju pri Domju in Katlnari 
vozijo do meje dolinske občine.

Spričo vsega tega in upošteva
joč nadaljnji razvoj ter nutoost 
krčenja režijskih stroškov, uprav
nega aparata Itd., bi bilo povsem 
logično in potrebno, da bi zdru
žili vodovode pod eno upravo in 
da bi našli primeren način za re
šitev problema občinskih prevoz
niških podjetij. Ta zahteva je ori- 
šla do izraza tudi med sedanjo

stavko uslužbencev občinskih pre
vozniških podjetij. Dežela Ima tudi 
glede prevozov precejšnjo pristoj
nost. Morda bi bilo umestno, da 
bi se ustanovila enotna deželna 
ustanova. Tako bi se skrčili iz
datki za upravno osebje in bi se 
bolj smotrno uporabljala prevoz
na sredstva ter izboljšale storit
ve. Res je, da se motorizacija ved
no bolj razvija, toda kljub temu 
uporablja Javna prevozna sredstva 
mnogo ljudi, zlasti iz ne premož
nih slojev, delavoev, uradnikov in 
dijakov. Zasebna prevozniška pod
jetja ne morejo zaradi tega na
domestiti javnih, občinskih ali de
želnih prevozniških podjetij. Ti 
problemi so na Tržaškem Se bolj 
pereči kot v drugih pokrajinah 
prav zaradi urbanističnega raz
voja. Dodati pa moramo še vpra
šanje cest, kanalizacije, odvaža
nja smeti ln odpadkov, dobave 
plina, ko bo dokončan metanovod, 
industrializacije, zaščita Krasa, 
razvoja turizma, kmetijstva itd. 
To so resni, življenjski problemi, 
ki se tičejo mesta in podeželja 
ter spadajo v okvir medobčinske
ga regulacijskega načrta.

Kakor Je znano, je bila že pred 
nekaj leti ustanovljena posebna 
medobčinska komisija, ki Je s po
močjo strokovnjakov sestavila po
sebno Studijo, kot uvodno pripra
vo za sestavo medobčinskega re
gulacijskega načrta, študija Je bi
la objavljena leta 1968 ln so o 
njej razpravljali na sejah vseh ob
činskih svetov, posebno na seji tr
žaškega občinskega sveta. Prej so 
se člani omenjene komisije, ki 
Ji predseduje tržaški župan, več
krat sestajali, zdaj pa kaže, da 
je vse zaspalo in obtičalo v mrt

vem kotu. Morda se motimo, ne 
moremo pa tega razumeti, ker so 
nam prav te dni nekateri upravi
telji drugih občin na Tržaškem 
povedali, da že več časa zaman 
zahtevajo, da bi se omenjena ko
misija spet sestala in da bi pre
šli h konkretni izdelavi medob
činskega regulacijskega načrta. 
Morda so medtem nastale hude 
težave in resne ovire? S katere 
strani prihajajo ln zakaj? Stvari 
se naglo razvijajo in gredo svojo 
pot, dolžnost javndh upraviteljev, 
Izvoljenih predstavnikov 1n strank 
pa Je, da pravočasno krepko In od
ločno ukrepajo ter preprečijo ve
liko škodo, ki bo nastala, če se 
bodo stvari razvijale brez nad
zorstva In posegov krajevnih u- 
stanov ter brez koordinacije in 
medsebojnega sodelovanja med 
vsemi občinami na Tržaškem.

Avtomobilist oplazil
pet ustavljenih avtov

Sinoči, nekaj po 22. url se je v 
Ul. Ronoheto pripetila 27-letnemu 
mehaniku Gdorgiu Cteri iz Istrske 
ulice 42 čudna nesreča.

Olari Se je ob isti uri peljal s 
svojim avtomobilom fiat, 850 z evi
denčno tablico TS • 85272 po Ulici 
Roncheto namenjen v mestno sre. 
dišče. Ko je privozil do višine stav- 
be št. 30 je nepričakovano izgubil 
nadzorstvo nad vozilom, ki se je 
bočno zaletel v pet parkiranih av
tomobilov.

Z rešilnim avtom gasilcev so rah
lo vinjenega Clarija nemudoma od
peljali v glavno bolnišnico, kter so 
ga zaradi lažjih ran po čelu spre
jeli na nevrokirurškem oddelku s 
prognozo okrevanja v približno 
osmih dneh.

prispevek k naporom Kmečke zve
ze za obrambo in zastopanje skup
nih koristi naših kmetov.

Tajništvo

■ Včeraj so izžrebali nagradne 
listke loterije občinske umetniške 
galerije. Nagrade so naslednje:

1. vstopnica št. 26658 — risba sli 
karja Bastianutta; 2. vstopnica št. 
27301 — oljnata slika slikarja Dui- 
za; 3. vstopnica št. 26744 — oljnata 
slika slikarke Fonda; 4. vstopnica 
št. 27119 — akvarel slikarja Hla- 
vatyja.

Posestniki izžrebanih vstopnic 
lahko dvignejo nagrade v sobi št. 
124 občinske palače v uradnih urah. 
Nagrade, ki jih nihče ne bo v te
ku enega meseca dvignil, bodo po
darili občinski podporni ustanovi.

Smrtne posledice padcev
Na nevrokirurškem oddelku glav

ne bolnišnice sta včeraj podlegli 
poškodbam dve priletni ženski, ki 
sta se ponesrečili prejšnji mesec.

Gre za 83-letno gospodinjo Gem- 
mo Tiito iz Ul. Caipello 1, ki je 
19. decembra lani nerodno padla 
v svoji spalnici in si zlomila za- 
tilnik. ter za 67-letno tajnico sred
nje šole Rosarijo škerbinec por. 
Pelican iz Ul. Fortino 6, ki se je 
prav tako 14. decembra lani nena
doma zgrudila na tla v stanovanju 
svoje sestre in se onesvestila. Za
radi hudih notranjih poškodb so 
sl zdravniki tedaj pridržali pro
gnozo.

Trčenj'e lambrete 
z avtomobilom

Včeraj popoldne nekaj po 12. uri 
je prišlo na križišču Ul. Giulia z 
Ul. Margherita do lažjega trčenja 
med lambreto in avtomobilom.

Nesreča se je pripetila, ko je 17- 
letoi mehanik Roberto Ravalico z 
Lonjerske ceste 28/1 vozil svojo 
lambreto s tržaško registracijo po 
Ul. Giulia proti Sv. Ivanu. Ko pa 
je privozil do omenjenega križišča, 
mu je 32-letni Pietro Carpani iz 
Tananta, ki je s svojim fiatom 850 
prihajal s Sv. Ivana, namenjen v 
neko stransko ulico, nepričakovano 
presekal pot.

Pri nesreči je zadobil manjše 
udarce le Ravalico. Na ortoped
skem oddelku glavne bolnišnice, 
kjer se je pozneje sam javil, se bo 
moral zdraviti približno 10 dni.

Pet dni mrtva 
v stanovanju

Upravniku stavbe na Vrdelskl ce
sti 4 se .fe zdelo precej čudno, da 
76-letne upokojenke Olge Husu por. 
Zanier že nekaj dni ni na spre
gled.

Zato Je danes opoldne telefoni
ral njenemu nečaku, 45-letnemu 
uradniku Giovanniju Husu iz Ulice 
Panorama 17, in mu zaupal dvome 
o usodi njegove tete. 2ensko je zad
njič videi neka) dni pred novim 
letom. Vsi klici in zvenenje so 
bili zaman. Sluteč kaj huišega sta 
moška nemudoma obvestila zdrav
niško osebje Rdečega križa, sama 
pa, s pomočjo nekega sostanoval
ca, razbila šipo stranišča in s« ta
ko skozi okence splazila v notra- 
njost stanovanja. Nudil se jim je 
žalosten prizor. Priletna ženska ie 
ležala mrtva na postelji v svoji 
spalnici in, kot je pozneje ugoto
vil dežurni zdravnik, je smrt na
stopila približno pred petimi dne
vi zaradi verjetne srčne kapi.

Po ukazu dežurnega sodnika dr. 
PascoMja, ki je tudi prispel na 
kraj. so žensko odpeljali v mrtvaš- 
nioo glavne bolnišnice, kjer ie na 
razpolago oblastem.

Neroden padec:
90 dni zdravljenja

Zaradi nerodnega padca v sobi 
svojega stanovanja v Ul. Ghirlan- 
daio 6 se bo 74-letna gospodinja 
Vittoria Babuder morala zdraviti, 
če ne bodo nastopile komplikacije, 
približno 90 dni.

Zaradi zloma desne stegnenice so 
jo ob 12.55 odpeljali z rešilnim av
tom gasilcev v glavno bolnišnico 
in Jo sprejeti na ortopedski odde
lek.

Ob 25-letnlcl osvoboditve

Izlet v Buchemld
Ob 25. obletnici osvoboditve ta

borišča prireja potovalni urad SAP 
iz Ljubljane ob sodelovanju z re
publiško Zvezo borcev 6-dnevno 
kememorativno potovanje v Bu- 
chenwald - Doro. Cena potovanja je 
po osebi 701 NDIN, ali 35.500 lir. 
V tej ceni je vračunan prevoz z 
modernim avtobusom; prenočišča, 
zajtrki in večerje (kosilo si bodo 
morali izletniki plačati sami), raz
ne pristojbine in ogled galerij.

Odhod iz Ljubljane bo 8. aprila 
ob 23. uri.

Glasbena matica — Trst

V nedeljo, 18. januarja 1970 
ob 17. uri v Kulturnem domu

koncert
harmonikarskih

ansamblov
D.P.D »Svobode* iz Št. Vida 

pri Ljubljani 
dirigent Pavle Mihelčič

« Miramar * iz Trsta 
dirigent Oskar Kjuder

s sodelovanjem 
svetovno znanega solista 
Gervasia Marcosignorija

Rezervacija vstopnic pri Glas
beni matici, Ul. R. Manna 29 

tel. 29779

V Slovenskem 
klubu
dne 13. Jan. 
ob 20.30 

bo predaval naš koroški rojak
dr. PAVEL APOVNIK

iz Velikovca o temi, ki je za 
vse Slov .Mice zelo zanimiva
•Vindišarstvo — produkt 
germanizacije koroških 

Slovencev*
Vabimo vse člane in prija

telje, da se večera polnoštevil 
no udeležijo in s svojo navzoč 
nostjo pokažejo predavatelju 
našo ljubezen do koroških 
bratov.

Spoštovano uredništvo.
Krajevni italijanski dnevnik je 

pred kratkim prinesel oglas o na
tečaju za 10 uradniških mest pri 
«Cassa di liisparmio di Trieste*, 
ali po naše pri Tržaški hranilnici.
Podobnega oglasa ali podobne ve
sti nisem opazil niti v Vašem dnev
niku niti v ostalem slovenskem ča
sopisju.

Ob tej priložnosti samo nekaj 
vprašanj.

So omenjena uradniška mesta na
menjena samo kandidatom italijan
ske narodnosti? če ne, zakaj se 
morajo morebitni slovenski kandi
dati zateči k branju italijanskega 
časopisja, da izvejo, kar jih mo
rebitno zanima? So Slovenci (in 
njihovi listi in njihove ustanove) 
odobri* za hranilnico samo za vla
ganje svojih prihrankov (in teh je 
nič koliko)? Ni Tržaška hranilnica 
javno-pravna ustanova (ki je med 
drugim absorbirala slovensko trža
ško hranilnico, ko je bila razpušče
na z ducejevim dekretom) in ž» 
kot taka dolžna spoštovati vsaj 
osnovna pravila enakopravnosti?

Sledi podpis
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NA POBUDO TRŽAŠKE TURISTIČNE USTANOVE

Goste privabiti v gostilne 
z domačo kraško kuhinjo

Prvo srečanje z gostilničarji bo v Bazovici
Tržaška pokrajinska ustanova za 

turizem je preko svojega izvršnega 
odbora, ki mu načeljuje odvetnik 
Terpin, dala pobudo za vrsto sre
čanj z gostilničarji in hotelirji na
še pokrajine z namenom, da se po
veča turistična privlačnost naših 
krajev predvsem z izboljšanjem 
amhientalnih značilnosti gostišč sa
mih, kakor tudi z ovrednotenjem 
domače kuhinje kraških vasi na- 
brežinskega in sesljanskega ribiške
ga nabrežja, miljskega in drugih 
istrskih pristanišč in vasic.

Prvo tako srečanje bo prve dni 
februarja v Bazovici, kier bo pred
sednik EPT Terpin preučil s kra
jevnimi gostilničarji možnosti za 
obnovitev in posodobljenje lokalov 
ter uveljavitev domačih specialitet.

Pri tej svoji akciji gre turistična 
ustanova po novi poti, na kateri 
hoče upoštevati predvsem dejstvo, 
da je turistična dejavnost pri nas 
nekoliko drugačna kot ona v dru
gih italijanskih turističnih sredi
ščih. Tržaško ln kraško področje 
je predvsem prehodnega značaja 
ali cilj nedeljskih izletov ali obi
skov izza meje. Zato pa mora go
stinstvo nuditi turistu ali priložnost
nemu potniku v vseh letnih časih 
vse, kar zmore s sodobno ureditvi
jo gostišč in dobro domačo kuhi
njo, ki se mora razlikovati od one, 
ki jo turist pozna. V prvi vrsti se 
pri tem lahko uveljavi kraška ku- 
limja, ki so jo tržaški turistični 
dejavniki spoznali na «kraških 
tednih« in jo vzljubili.

Teran, pršut, cmoki, divjačina ali 
kaj drugega, marsikdaj zamikajo 
obiskovalca, ki ne prihaja iz tuji
ne ali bolj oddaljenih krajev zgolj 
na umetne ognje ali operno pred
stavo. Oboje je sicer potrebno, to
da časovno zelo omejeno, dobro 
blago pa se samo, in kar Je naj
važnejše, stalno hvali.

EPT Je bila pri tem mnenja, da 
bi se prav na ta način dalo uspeš

no konkurirati gostinskim obra
tom onstran meje, ki so na Trža
čane in prebivalce obmejnih kra
jev pogost cilj nedeljskih izletov 
ali tudi poletnega dopusta. Te tu
riste bi EPT rada zadržala na tej 
strani meje in dala domačim go
stincem možnost polnopravnega raz
voja v gospodarskem in struktur
nem smislu.

Kar pa zadeva domače kuhlnle, 
ki je predmet trenutnega zanima
nja odbora EPT, vse kaže, da bo 
rezultat srečanj, ld se bodo vrstila 
ves mesec februar, gastronomski 
natečaj, katerega cilj je razporedi
tev in standardizacija domačih spe
cialitet s Krasa in Tržaškega.

Avto ga je podrl
Včeraj nekaj po polnoči so spre

jeli na ortopedski oddelek glavne 
bolnišnice 60 letnega mizarja Anto
nia Primoaija, ki so ga agenti le
tečega oddelka našli nekaj prej ne
zavestnega na vogalu Ul. Moreri z 
Ul. Sottomonte.

V bolnišnici je priletni moški po
vedal agentom, da se je okoli pol
noči vračal s taxijem domov. Ne
kaj metrov pred št. 176 Ul. Moreri, 
kjer stanuje, pa je izstopil in se 
v nekoliko vinjenem stanju napotil 
proti domu. Nenadoma ga je s 
prednjim delom sunil neki avto
mobil, ki je prihajal navzdol po Ul. 
Moreri in ga vrgel na tla.

Neznani taxist in avtomobilist sta 
mu takoj nudila prvo pomoč. Kma
lu nato pa Je prispel na poziv a- 
gentov letečega oddelka rešilni av
to finančne straže in odpeljal po
nesrečenca v bolnišnico. Zaradi zlo
ma desne ključnice in lažjih ran 
po rokah se bo moral zdraviti pri
bližno tri mesece.

Razstave
V Nemškem kulturnem Inštitutu

do 27. t.m. razstavljajo tržaški sli. 
karji Bombe, Čara, Ghiacigh, Corna- 
chin, Monal in Stravisi.

V galeriji Rossoni na Korzu Italia 
se nadaljuje razstava del slikarja 
Silvestra Godine, ki je na štiri veli
ke panoje razobesil večje število 
svojih olj večjega in manjšega tor- 
mata .Kot po navadi, ima nekaj do. 
mačih motivov, nekaj motivov iz o- 
kolice mesta ter iz Dalmacije in ne
kaj slik, v katerih je upodobil svoj 
priljubljen motiv — cvetje.

Razstava del, ki jo je v galeriji 
Tribbio odprl 27. decembra tržaški 
slikar Bruno Ponte, vzbuja zanima
nje med ljubitelji umetnosti in če- 
prav je bilo določeno, da bo trajala 
do 10. t.m.. Je vodstvo galerije skle- 
nilo razstavo podaljšati za teden dni, 
tako da bo trajala do 17. t.m.

V gostišču «L’Approdo» v Devinu 
se nadaljuje razstava del znanega tr
žaškega likovnika Lojzeta Spacala, ki 
je razobesil na vpogled gostom lo- 
ka-la kakih trideset svojih del. m 
sicer grafik, barvanih matric ter 
goblenov in stenskih preprog. Spa- 
calova dela bodo tu razstavljena do 
konca januarja

Zaradi uspeha, ki ga je doživela 
božična razstava deželnih umetnikov 
sindikata lepih umetnosti Delavske 
zbornice v razstavni dvorani «Cesare 
Sofianopulo« na Trgu papeža Jane
za, so sklenili razstavo podaljšati do 
17. t.m. Razstava je odprta vsak dan 
od 18. do 20. ure.

V občinski galeriji je razstava del 
tržaškega slikarja Bruna Rive. Raz
stava bo odprta do 16. t,m

Danes, 10. t.m. bo v umetnostni 
galeriji «La Lanterna« otvoritev raz
stave del slovenskega slikarja Vladi- 
mira Makuca. Razstava bo trajala do 
konca tega meseca.

Vladimir Makuc spada sicer med 
mlaiše, vendar pa že izrazite repre
zentativne slovenske likovnike. Po 
rodu je Goričan. Rodil se je 1925 v 
Solkanu, od koder ga je pot vodila 
na šolanje v Ljubljano na višjo šolo 
za uporabno umetnost. Prvič se je 
s svojimi deli predstavil javnosti na 
samostojni razstav) v Ljubljani, v 
Mali galeriji. Od tedaj dalje so nje
gove stvaritve obšle že pol sveta m 
je dobil doslej že vrsto priznanj jn 
odlikovanj. Njegova dela so po Šte
vilnih javnih galerijah in na nešte
tih domovih.

GledaMšča
VERDI

Danes Puccinijev 
«Triptih»

Operna sezona 1969/70 se bo nada
ljevala danes, v soboto, 10. t.m. s pi
vo predstavo Puccinijevega triptiha 
(II Tabarro, Suor Angelica in Gi-anni 
Schicchi), ki je bil v Trstu posled
njič uprizorjen leta 1952,

Izvedba je zaupana dirigentu Oli- 
vieru de Fabritiisu in režiserju Lata- 
bertu Puggeliju. V «11 Tabarro« bo
do v glavnih vlogah nastopili Giu
seppe Taddei, Giuseppe Campora i® 
Claudia Parada, poleg njih pa St 
Laura Zanini, Raimondo Botteghel- 
li, Dario Zerial in Giuseppe Botta 

Glavno vlogo v «Suor Angelica« 
bo pela sopranistka Maria Chiara. 
mezzosopranistka pa bo Rosa Leghet 
za. V vlogah ostalih sester bodo na
stopile Bruna Ronchini, Rose Mari« 
de Rive, Laura Zanini, Mariella So
ban, Mirella Roversi, Bruna Sbisa. 
Rita Lantierl, Maddalena Novacco. 
Laura Cavalieri, Gianna Jenco, M* 
ria Loredan in Editta Daniel.

V enodejanki «Gianni Schicchi« W 
protagonist Giuseppe Taddei, v osta
lih vlogah pa bosta nastopila Fulri* 
Ciano in Doro Antonioli. Ostali pev' 
ci bodo Laura Zanini, Raimondo Bot 
teghelli, Laura Cavalieri, Saturn« 
Moletti, Vito Susca, Bruno Grella- 
Anita Caminada, Paola Massotta, E® 
zn Viaro, Lucio Rolli, Dario Zerial 

Scene so zasnovali Camillo Parra- 
vinini (za II Tabarro), Peter Hall 
(za Suor Angelico), Lorenzo Chigi® 
(za Gianni Schicchi).

Orkester in zbor (pod vodstvo® 
Gaetana Riccitellija) gledališča Verdi- 

Pri blagajni gledališča (tel. 23988) 
se nadaljuje prodaja vstopnic za Pr' 
vo predstavo, ki bo za red A v p®r' 
terju in ložah, za red C na galerija11 
in balkonih.

POLITEAMA ROSSETTI
Ponovitev drame «Joe Egg« bo sa

mo danes in jutri. Današnja pred
stava se bo začela ob 20.30, jutriš
nja popoldanska pa ob 16.30. Za ® 
izvenabonmajsko predstavo skupit" 
Lionello - Gravina velja znaten P® 
pust za abonente na sezono Teat® 
Stablle.

Eden 15.00 «Topaz». Hitchcock. T* 
chnicolor.

Nazionale 15.30 «Boon il sacchegg®' 
tore«. Steve MacQueen. Techri 
color.

Fenice 15.30 «La collina degli stri* 
li». Terence Hill, Bud Spence® 
Woody Strode, Lionel Stander. T®' 
chnicolor.

Grattacielo 16.00 «11 prot. dott. Gtd' 
do Tersilli, Primario della Ciini«1 
vi-lla Celeste, Convenzionata con l( 
Mutue«. Alberto Sordl. TechnicolP«

Excelsior 15.00 «La Della addormen| 
tata nel bosco«. Kratkometraž® 
film «11 mio amico BeniaminO*- 
Technicolor.

Ritz 16.00 «Una su 13». V. GassmaP' 
Sharon Tate, Orson VVelles.

Filodrammatico 16.30 «L’uomo da 
colpo perfetto«. Richard Harriso®

Alabarda 1630 «L’albero di Natal** 
Terence Young, William Holde*1' 
Virna Lisi, Bourvil. Technicolor.

Aurora 16.30 «Nell'anno del Signore* 
A. Sordi. C. Cardinale, N. Ma® 
fredi. Technicolor.

Cristallo 16.00 «Un maggiolino tut® 
matto«. Dean Jones. Technicolor.

Capitol 15.30 «Amore mio, aiutand’ 
Alberto Sordi. Monica Vitti. Tech®1, 
color.

Moderno 16.00 «Vedo nudo«. NW* 
Manfredi, E. M. Salerno. S. KoS®’ 
na Technicolor.

lmpero 16.30 «Buo-nasera signo® 
Campbell«. Gina Lollobrigida. 7* 
chnicolor.

Vittorio Veneto 16 00 «Bull.tt». St*vl 
McQueen, Robert Vaughen. Tech®1' 
color.

ideale 16 00 «11 libro della gUmBl®’- 
VValt Diesnev Technicolor

Abbazia 16.00 «Intrighi al Grand H® 
tel« R. Taylor, C. Spaak. K. M®1' 
den. Technicolor.

Astra 16.00 «Krakatoa, est di Giav®’ 
M. Schell, D. Baker. Technicolot

Fotografije, ki jih Je posnel 
Mario Magajna v Kulturnem 
domu na silvestrovanju šport
nega združenja Bor, so na 
ogled v Tržaški knjigami. Ul. 
sv. Frančiška 20.

Razna obvestila
Pustno društvo Iz Boljunca vabi 

vse pustne simpatizerje na redni 
pustni sestanek, ki bo v ponedeljek, 
12. t.m. v pustnem domu na Jami.

Odbor

SPD TRST organizira Ju-tni, 11. 
t.m. avtobusni izlet v Trbiž ob prh 
liki smučarskega tečaja. Cena: 1.200 
lir za člane In 1.400 lir za nečlane 
Vpisovanje v Ul. Geppa 9, tel. 31-119. 
Odhod bo ob 6.30 Iz Trsta z začetka 
Ulice Fabio Severo, ob 6.45 s Pro
seka Izpred Sole, ob 6.50 Iz Križa 
izpred avtobusne postaje, ob 6.55 iz 
Nabrežine izpred avtobusne postaje.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 9, Januarja 1970 se Je v Trstu 

rodilo 14 otrok, umrlo pa Je 11 oseb.
UMRLI SO: 75-letna Maria Jagod

nik vd. Rudes, 94-leml Riccardo Cal- 
ligari, 724etna Rosa Naperotic vd. 
Žago, 70-letnJ Giuseppe Crocl, 69-let- 
ni Francesco Berkic, 83-letna Gemma 
Tito, 68-letna Antonia Dussich por. 
Rossi, 74-detni Giovannl Petronio, 76- 
letni Marcello Cozzl, 59-letni Milan 
Ghersina, 83-letna Mercede Petronio.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 11. do 16. ure)

AUa Basilica, Ul. S. Glusto 1. Cro. 
ce Verde, Ul. Settefontane 39. Alla 
Giiustizia, Trg Liberta 6. Testa d’Oro, 
Ul. Mazzini 43,

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 1.30)

Al Lloyd, Ul. Orologlo 6, Ul. Dlaz 
2. Alla Salute, Ul. Giulia 1. Picclola, 
Ulica Oriani 2. Vernari, Trg Valmau- 
ra 11.

KINO «|RIS» PROSEK

danes ob 19.30 Technicolor 
avanturistični film:
MISSIONE COMPIUTA STOP 

BACION1 MATT HELM
Igrajo: D. Martin — E. Som- 
mer — Sharon Tate

KINO NA OPČINAH
danes ob 18. uri in jutri ob 
15. uri
OUEI TEMERAR1 SULLE 
LOKO PAZZE. SCATENATE 

SCALCINATE CARRIOLE
Igrajo: T. Curbis, Bourvil. T. 
Thomas in drugi__________ J

Darovi in prispevki
Učiteljstvo didaktičnega ravnat*® 

stva pri Sv. Ivanu daruje 2400 1 
za Dijaško matico kot presežek ® 
birke za venec za pok. Amailijo
cin.

Družina prof. Palčiča daruje 5^ 
tir za KASTO.

ZAHVALA

Iskreno se zahvaljujemo vse®* 
ki so nam izrazili svoje sožalje ® 
smrti naše drage

Josipine Sancin
Posebna zahvala č. g. župniku * 

Doline in cerkvenemu pevske®11 
zboru.

Mož in sl®

Impresa Trasporti Funebri

8. januarja nas .je za vedno 
pustil naš predragi

Franc Berkič
Pogreb nepozabnega pokoj®}**« 

bo danes. 10. t.m.. ob 14.30 uri- 
splošne bolnišnice na domače ' 
kopališče. j

Žalujoča žena Krist1® 
In drugi sorodnik*

Slivno, 10. januarja 1970
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Obrobna srečanje na nedeljskem 
«Dnevu emigranta v Čedadu

vek, ki je že vajen javno nastopati. 
Mogoče mu je to samozavest vlil 
očetov poljub takoj potem, ko se 
je vrnil z odra. Pove mi, da je že 
nastopal v Trstu in Gorici, prvič 
pa je kot dveleten otrok recitiral 
v društvu v Čedadu, ko je k njim 
prišel na obisk pisatelj France 
Bevk. Na «Veselem toboganu» v 
Trstu ga ni bilo, poslal je mlajšega 
brata, osemletnega Marka. Ko mi 
vse to pripoveduje, me gleda res
no in pomenljivo, potem pa se ne
nadoma oprosti in pravi, da mora 
poiskati očeta. Kot bi hotel reči: 
«Saj imam dovolj drugega dela, ni 
treba, da me zdaj še novinarji nad
legujejo..»

Se z malima Klavdijema iz Go
renjega Tarblja bi rada sprego
vorila nekaj besed, a ne morem 
ju najti. Otroci so pač majhni in 
v gneči težko prideš do njih. Na
mesto njih mi pride nasproti njihov 
učitelj in voditelj, župnik Emil Cen- 
čič. Prešerno in omalovažujoče se 
mi zasmeje, ko mu častitam za 
uspelo pripravljene točke nastopa. 
Tudi to je njemu podobno.

Tako sledi obraz obrazu, človek 
človeku, prijatelj prijatelju. Sredi 
gneče me po ramenih potreplja Jož
ko, ki sem ga spoznala šele letos 
poleti, ko je bil doma na počitni
cah, čeprav je prej nekaj let delal 
v moji vasi. Sprašuje me, kaj je 
s tisto sliko, ki sem jo napravila 
pred vaško gostilno in obljubila, da 
mu jo pošljem. Povem mu, da sem 
jo izročila nekemu skupnemu znan
cu in takoj je potolažen. Sprašuje

Dan emigranta v Čedadu je v 
zadnjih letih postal ostednja prhe- 
“jtev, na kateri se srečujejo bene
ški Slovenci. A ne samo to: poslal 
If tudi edinstvena priložnost, da 
Usti, ki hodimo včasih sem ter tja 
Po Beneškem, srečamo tu svoje 
znance in prijatelje, ki smo jih ob 
Poletnih pohajkovanjih spoznali. Za
to se v čedadskem gledališču «Ri- 
storh ta dan počutimo prav tako 
doma kot v Kulturnem domu v Tr
stu. Nikjer ni tistega neprijetnega 
občutka, ki človeka navdaja v ka
kem novem in še tujem prostoru.
Kamor se obrneš, zagledaš med 
ljudmi znan obraz, ki se ti nasmeh
ne in te sprašuje, kdaj boš spet pri
šel na obisk. «Pridita nas ki pogie- 
data> nas vabi Trinkov pranečak, 
k\je s svojo hčerko prišel na praz- 
mk. Kozarček žganja bomo popili 
m. se pomenili o tem, kako je pri 
nJih in kako je pri nas. Skoraj ne
rodno nam je, ko priznamo, da nas 
do poletja skoraj gotovo ne bo, ker 
lam druge obveznosti tega ne do
volijo. In spomnimo se lanskega po
letja. ko smo sedeli v hiši, (Tedali 
Kraljevo sliko Ivana Trinka. ki visi 
va častnem mestu, ter se pogovar
jali. «Otroci te že poznajo,» so mi 
rekli,* «ko te vidijo, da prihajaš,
Pritečejo takoj domov in nam to 
Povedo/» In takrat sem začutila, 
da sem tudi sama nekako postala 
res njihova, da me oni občutijo kot 
človeka, ki jim je prijatelj in ki 
kot tak prihaja mednje. To njihovo 
zaupanje mi je vlilo poguma, skle
nila sem, da bom se prihajala k 
njim, da bom tudi druge sezna
njala z njihovimi kraji in njihovimi 
Problemi, predvsem pa z njihovo 
noljo po ohranitvi, z njihovo ljubez
nijo do vsega domačega.

."Pridi še kaj,r> mi pravi upokoje
ni rudar, ki sem ga nekega jutra 
srečala na sedežu društva «1 van 
Trinko* v Čedadu in ga potem še 
nekajkrat obiskala na domu. Prvič 
me je vikal, potem pa me je pola
goma začel klicati kar po imenu 
kot starega znanca. «Dolgi lasje, 
kratka pamet,» mi je zadnjič zahru
mi v obraz. Vsi moji protesti niso 
nič pomagali, ljudska modrost je 
Poč ljudska modrost in kot taka je 
sveta.

Po prireditvi srečam v društvu 
lanta, s katerim sva plesala lani o 
pustu. Takrat smo se kot izgublje
ne ovce priklatili pod zasneženi 
Matajur ter v njegovi hiši dobili 
topel kotiček ob ognju, topel obrok 
pT.one ter toplo posteljo za čez noč.
Nikoli prej nas ni videl, a gosto
ljubnost teh ljudi je tako rekoč 
otez meje. Potem smo se videli po- 
*?*» ko se je poslavljal od domačih 
ueklet in odšel v tujino. Spominjam 
Se njegove razglednice, kjer je vi- 
'OlorLiepo posdravlen tebe, Nadio 
on Elenco». Takrat me je ganila s 
svojo preprostostjo in ljubeznijo do 
istega, kar je bilo nam vsem skup- 

Danes mi ta fant pravi, da 
?? Jutri že odpotoval, pravzaprav 

moral odpotovati že danes, a 
j1.01 čl je biti prisoten na tem izse
ljenskem srečanju. Trikrat mi pove, 
fOJ Pozdravim čisto vse, kar nas 
■f tokrat bilo, naj nikakor "titt koga 
** Pozabim.
Jn. že mi pride naproti mali Vla- 

“,!mr Predan, ki je danes stal na 
}rTU in recitiral očetovo pesem, 
oprašujem ga, če ga je bilo kaj
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seja odbora trgovinske zbornice

V februarju pogajanja 
za tranzit ČSSR skozi Trst

Nov korak naprej k realizaciji tovorne
postaje za tovornjake pri Fernetičih

pred dnevi Je bila prva letošnja 
odbora trgovinske zbornice,

•ed katero so razpravljali o raz- 
Sr.j? ukrepih v korist tržaškega go- 
POdarstva. Predvsem Je predsed

uj trgovinske zbornice dr Cai- 
»»91 obvestil odbornike, katerim 

o! 'kot predstavnik trgovcev pri- 
j.nižiil Ervina Puippi, da bi mo- 
h?' Priti februarja v Trst glavni 
_ re.ntor «Ceahofrachta». Ta bo pri-

«špot», a on mi možato pove, da i me, kaj je novega pri nas, in to
ne. Čeprav ima komaj deset let, I v govorici, ki je na pol beneška, 
mi odgovarja samozavestno kot člo-' na pol pa tržaška. Izmenjava še

nekaj besed, se nasmejeva in že 
hitiva pozdravljati na desno in levo.

Kar žal mi je, ko mi povedo, da 
je že ura za odhod. Še bi kramlja
la, še bi ostala med prijatelji, ki 
jih že dolgo nisem videla in Jih 
verjetno še dolgo ne bom. A čas 
pritiska in ne prizanaša. Poslovimo 
se z mirnim in veselim nasmehom, 
saj dobro vemo, da takim prijatelj
stvom čas in razdalje ne morejo 
do živega.

živa Gruden

Razne tatvine
Tri osebe so včeraj popoldne pri

javile raznim komisariatom naše
ga mesta tatvine običajnih nočnih 
zlikovcev.

Prvi se je zglasil na komisa
riatu pri Sv. Soboti 57-letni mi
zar Giovanni Delbello iz Ul. Gia- 
rizzolo 7. Iz suknjiča, ki ga je 
imel obešenega v omarici skla
dišča gorljivih snovi v Ul. Lau- 
rana 5, mu je nekdo izmaknil če
kovno knjižnico ter razne osebne 
dokumente.

30-letni Nicola Petrachi iz Trga 
Monte Re 1. pa je prijavil open
skemu komisariatu tavtino svoje 
vespe TS 35310, ki jo je parkiral 
v bližini svojega stanovanja.

12 tisoč lir in osebna izkaznica 
Je plen tatvine, ki jo je utrpela 
S8-letna gospodinja Concetta Do- 
mlnelli por. Surace iz Ul. Pirano 
15. Agentom osrednjega komisa
riata javne varnosti je povedala, 
da je bila okoli 11.30 v velebla
govnici «Standa», ko ji je nekdo 
izmaknil iz osebne torbice ome- 
nje stvari.

Gorlšbo-beneškl dnevnik
IZ BENEŠKE SLOVENIJE

Okrog štiri milijone ljudi 
je prešlo mejo v lanskem letu

V Ažli je začela delovali moderna zbiralnica mleka 
in sirarna - Učjo so vrnili občinski upravi v Ravenci

VESTI Z ONKRAJ MEJE

V kratkem na Koprskem 
20 tisoč prebivalcev

Od 29. januarja do 4. februarja v Izoli 
seminar italijanskega jezika in kulture

Zaradi naglega razvoja luke in
dustrijske cone, tovarne Tomos in 
drugih podjetij, kakor tudi zaradi 
razvoja turizma in gradnje novih 
institucij se bo število prebivalstva 
Kopra v nekaj letih povečalo na 
najmanj 20 tisoč. Svet za urbani
zem komunalne, gradbene in sta
novanjske zadeve koprske občine 
je v zvezi s tem že sprejel nove 
zazidalne načrte. Tako bodo v za
hodnem delu Bertokov zgradili nad 
160 stanovanjskih zgradb z 1200 sta
novanjskimi enotami. Po končanih 
gradnjah bodo šteli Bertoki okrog 
lOOTprebivalcev. Drugo večje na
selje bodo zgradili na področju Di
ma. Tu bodo na 50.000 kv. metrih 
zgradili večje število stanovanjskih 
zgradb ter razne trgovine in druge 
objekte. Svet je nadalje odobril tu
di načrt trgovskega centra ob Ljub
ljanski ulici v Kopru. Na 70.000 kv. 
metrih bodo zgradili večje število

4 "v/cuhlju čtiuuia;/. ia w j/u
j^al pos?ajaraj<u za novo itali- 

■nsnco - češkoslovaško trgovinsko

Na voljo imamo 
PRVIH 5 KNJIG 
iz 3- letnika 
knjižne zbirke

NAŠA
BESEDA
Obrano delo

Josipa Jurčiča 
Janeza
Svetokriškcga

TR$T . Ulica sv. Fran
cka 20 Telefon 61-792

pogodibo, ki bi morala vsebovati 
tudi norme za češkoslovaški tran- 
zitnii promet sikozi tržaško prista
nišče. Domnevajo, da promet ne 
bo dosegel količine izpred zapore 
Sueškega prekopa, vendar bo ta 
še vedno koristna tržaškemu pri
stanišču. Predsednik zveze špedi
terjev Ernesto Marzairi in namest
nik direktorja avtonomne prista
niške ustanove inž. Renzo Colaut- 
ti sta poročala o stikih in razgo
vorih, ki sta jih imela med nedav
nim obiskom v Ameriki. Gre za po
budo, na katero so Američani pri
stali. za pospeševanje razvoja ta
ko imenovanega «množičnega pro
meta« v tržaškem pristanišču.

Dr. Caldassl je že sredi prejšnje
ga meseca predložil deželnemu od
borniku za javna dela dr. Masuittu 
in inž. Costi dokončni načrt za 
tovorno postalo pri Fernetičih, ki 
Je glede na dejstvo, da bodo mo
rali ojačiti tudi carinsko službo, 
brez dvoma potrebna. Nujnost grad
nje tega objekta je dir. Caldassl 
obrazložil tudi predsedniku dežele 
dr Berzantlju. ki je z nitm sogla
šal in obliubil, da bo treba pro
učitev in ureditev vprašanja pove
riti posebni ustanovi.

Med sestankom dr. Caidassija z 
deželnim odbornikom za Javna de
la dr. Masuttom je bil tudi go
vor o predoru pod Monte Croce 
Camico. Družba «Autovle Vene
te«, ki pripravlja načrt, Je dobila 
nalogo, da ga sestavi najkasneje 
do konca februarja, da bi lahiko 
za izvedbo del člmprej stopili v 
stik za dokončni sporazum s se
danjo avstrijsko vlado.

Odbor je proučil tudi industrij
ski razvoj v našem mestu glede 
na novo delovanje družbe SOMEA, 
ki je že sklenila pogodbo s trža
ško občino.

Odbornik dr. Steinbaoh Je opo
zoril kolege na možnost poveča
nega delovanja krajevnih družb, 
kil jim nudi dekret 1523 iz 30. Ju 
nija 1967. leta. Na podlagi tega de 
krela se mora javna uprava po 
služevati v višini 30 odst. uslug 
krajevnih družb.

Zavod za spomeniško varstvo Pi
ran namerava letos nadaljevati de 
la pri odkrivanju fresk na vsem 
koprskem področju. Tako imajo v 
načrtu restavracijo fresk v cerkvi
ci v Žani gradu, kjer datirajo fres
ke že iz leta 1440. Nadaljevali pa 
bodo z odkrivanjem in restavracijo 
fresk v Popetrah in Gažonu. Te 
freske so iz XV. stoletja. Zavod 
bo nadalje uredil obrambni stolp v 

V tem starem istrskem

poslovnih hiš, trgovskih lokalov in 
podobnih objektov. Načrti bodo šli 
zdaj v javno razpravo, da bi jih 
lahko dopolnili z morebitnimi dobri
mi predlogi občanov.

# * *

Seminar italijanskega jezika in 
kulture, ki ga organizirajo vsako 
leto za učitelje in dijake italijanskih 
šol koprskega in bujskega področ
ja, bo letos od 29. januarja do 4. 
februarja v Izoli. Predvidevajo, da 
se ga bo udeležilo okrog 100 učite
ljev in okrog 200 dijakov. Predava
lo bo 10 docentov z italijanskih u- 
niverz. Obravnavali bodo teme s 
področja literature, umetnosti, zgo
dovine, kinematografije, psihologi
je in pedagogi je. Za slušatelje stro
kovne šole v Izoli pa so pripravili 
tudi predavanja s področja meha
nike in šivilstva.* # #

V Portorožu in v Luciji s pospe
šenim tempom gradijo razne go
stinske objekte, ki' morajo biti po 
načrtu pripravljeni do prihodnje tu
ristične sezone. S temi novimi ob
jekti bosta lahko Portorož in Lu
cija nudila neprimerno več turistič
nih uslug kot doslej.

V Luciji bosta glavna nova objek
ta depandansa Barbara in hotel pr
ve kategorije Vesna, ki bosta sku
paj razpolagala s 600 ležišči. To bo 
pravzaprav najmodernejši turistični 
center s teniškimi in drugimi šport
nimi igrišči, plesišči, barom, baze
nom itd. Kot novost naj omenimo 
tudi »disko klub» z najmodernejši
mi glasbenimi avtomati nizozem
ske tvrdke Philips. Ob hotelih bo
do uredili tudi novo plažo, ki se 
bo združila s portoroško.

Tudi dela na novih objektih v 
Portorožu hitro napredujejo. To 
velja zlasti za tri nove depandan
se, medtem ko so dela pri gradnji 
25-metrskega pokritega bazena ne 
koliko v zastoju. Bazen bo imel 
namreč še nekaj dodatnih prosto
rov, kot zabavišče z igralnimi av
tomati, prostor za zadrževanje go
stov, bife itd. Hkrati gradijo v 
Portorožu več stavb za trgovske 
lokale, poslovalnice, potovalne u- 
rade, cvetličarne itd. Vsekakor bo
sta do turistične sezone Portorož 
in Lucija pravzaprav eno samo ve
liko turistično središče, ki bo lah
ko zadovoljilo še tako zahtevne go 
ste.

Prejšnji dan smo navedli, da 
je v preteklem mesecu decem
bru dosegel osebni obmejni pro
met s potnimi listi in prepustni
cami na področju Beneške Slo
venije nekaj nad 353 tisoč pre
hodov v obeh smereh.

Po podatkih obmejne policije 
je v drugi polovici leta 1969 do
segel samo promet s prepustni
cami okrog 978.000 tisoč preho
dov; od tega je bilo nekaj nad 
771.000 tisoč italijanskih in 207 
tisoč jugoslovanskih državlja
nov.

Na posameznih mejnih preho
dih so imeli v omenjenih šestih 
mesecih naslednji promet: Stu- 
pisa 952 tisoč, Učja 6335, Pros- 
nid 2810, Mišček 4770, Klinac 
1453, Cepletišče 4687, Robidišče 
3040, Solarji 2050, Kal 60 in 
Zgornja Idrijca 122.

če pri tem upoštevamo še pre
hode s potnimi listi pri Stupici, 
potem bomo prišli do zaključka, 
da je v zadnjih šestih mesecih 
šlo preko meje na tem področju 
okrog dva milijona ljudi, ali v 
vsem letu 1969 približno štiri 
milijone. To je vsekakor lep po
rast, ki pa obeta biti letos še 
večji, ko so sprostili promet s 
prepustnicami, kjer ni več ome
jitve števila mesečnih prehodov.

Ob začetku tega meseca je za
čela delovati v Ažli pri Spetru 
nova modema sirarna, ob teh
nični in finančni pomoči deželne 
ustanove za pospeševanje kme
tijstva ERSA). Posledica tega je 
bila, da so prenehale obratovati 
nekatere manjše in zastarele 
mlekarne in sirarne z zastare
limi obrati in drago proizvod
njo.

Novi obirat nameravajo že v bliž
nji bodočnosti še povečata in raz
širiti tako, da bodo lahko odkupili 
in predelali mlečni pridelek vseh 
sedmih občin področja Nadiških do
lin. S tem računajo, da bodo iz
boljšali odkupno ceno, kar bo vpli
valo tudi na večji razvoj živino
reje in izboljšanje gospodarskega 
položaja v teh občinah 

Med tem ERSA nadalhre z zbira
njem podatkov o položaju kmetij
stva v teh krajih, da bi lahko na 
njihovi osnovi podvzeli vse tiste u- 
krepe, ki se -bodo izkazali potrebni 
za ponoven dvig kmetijstva v Be
neški Sloveniji.

Dolgoletna ...pravda vaščanov iz 
Učje, ki so se želeli ločiti od Svo
jega oddaljenega občinskega sredi
šča v Ravencd v Reziji ter se pri
ključiti občini Brdo, s katero ima
jo mnogo in dobro cestno zvezo, se

je tik pred zaključkom starega leta 
zaključila brez kakršnega koli u- 
speha.

Vaška soseska je namreč pred 
časom vložila na pristojne oblasti 
v Rimu prošnjo z zahtevo, naj upo
števajo njihove želje, ki slonijo na 
stvarno utemeljenih osnovah ter 
naj dovolijo odcepitev vasi od ob
čine Rezija in njeno priključitev k 
občini Brdo. Med glavnimi argu
menti je bilo dejstvo, da so z Br
dom povezani po asfaltirani cesti, 
dočim imajo po cesti v Ravenco v 
Reziji mnogo daljšo pot po dolini 
Bele. Bližnjice čez gorovje pa ne 
morejo uporabljati vse zimske me
sece.

Oblasti so prvotno upoštevale nji
hovo željo in dne 30 aprila lani pri 
ključile Učjo občini v Brdu. Ob
činska uprava v Ravenci pa je 
vložila pritožbo proti tej odločitvi 
in dne 30. decembra 1969 je pravni 
odsek državnega »veta spremenil 
prvotno odločbo ter ponovno vrnil 
Učjo pod občinsko upravo v Ra- 
venoi.

Mestna oder v Kopru je pripra
vil že drugo premiero v tej sezo
ni. Predstavili so Nestroyevo sati
rično komedijo «Lumparij Vaga
bund«. Delo je bilo prilagojeno raz, 
meram na koprski obali in slišati 
je bilo več pikrih pripomb na ra
čun počasnega uresničevanja inte
gracijskih procesov na obali in še 
kaj. Delo je režiral Matija Milčin
ski, dokaj domiselno sceno je pri
pravil Tomo Vran, kostume pa 
Darja Vidic. Igralci — Dare Valič, 
Tone Gogala, Lenča Ferenčak, Ja
dranka Tomažič, Anatol Štern in 
Vladimir Sau so svojo nalogo do
bro opravili glede na skromne mož
nosti, ki jim jih Je nudil tekst. Zal 
organizacija prireditve ni bila na 
višini, predvsem glede propagande 
In je bila udeležba občinstva pod 
vsakim poprečjem. Pristojni kul
turni činitelji v Kopru se bodo 
morali ob tem resno zamisliti.

* » •

Podjetje Ilbi-color v Ilirski Bi
strici je zdaj na dobri poti. Kakor 
je znano, je bil do lanske Jeseni 
na čelu podjetja zasebnik, ki se 
ni dosti zmenil za družbeno samo
upravljani«, zato so nastali razni 
spori z občino in družbenimi or
ganizacijami, prišlo je do nekakš
nih javnih demonstracij iz osebnih 
vzrokov itd. Odkar pa je podjetje 
prešlo v družbeni sektor in se 
združilo z ljubljanskim Plutalom 
so se pokazale povsem drugačne 
perspektive. Uvedli so nove dejav 
n osti, med drugim globoki tisk in 
rešuto, dobili so več novih prosto
rov in začeli usposabljati novo de
lovno 9ilo. V te namene so vložiliKubedu. - ---- ----------------------

naselju bodo 7. avgusta praznovali nad 2 milijona 300 tisoč novih di-
1 Obletnico kubeškega tabora. 1 nar jev.

Učja, ki šteje 62 družin z 206 
prebivalci ter leži na asfaltirani 
cesti iz Brda pod Mužci v dolino 
Soče, ter bo nedvomno v prihodno
sti razvijala večji tujski promet, 
se menda ne bo zadovoljila s tako 
odločitvijo ter bo vztrajala na svo
jem stališču po bolj logični uredit
vi občinske pripadnosti.

Posvet o turizmu v Tržiču
Prejšnji večer je bil v Tržiču 

posvet predsednikov občinskih Pro 
Loco, ki mu Je prisostvoval tudi 
predsednik EPT iz Gorice Del Ben. 
Ob tej priliki so proučili načrt 
za skupen turističen program ter 
govorili tudi o izdelavi skupnega 
koledarja za razne turistične ma
nifestacije. Sklenili so, da bodo o 
takem koledarju podrobneje raz
pravljali na prihodnjem sestanku, 
ki bo proti koncu januarja v Kr- 
minu.

DANES V DVORANI POKRAJINSKEGA SVETA

Odbornik Stopper bo prikazal županom 
smernice deželnega razvojnega načrta
Načrt bo veljal za prihodnje desetletje - Prizadevanja 
za protosinhrotron na doberdobski planoti ■ Porazde. 
litev deželnih podpor otroškim vrtcem na Goriškem

Danes zjutraj ob 10. uri bo v 
dvorani pokrajinskega sveta v Gorici 
deželni odbornik Stopper prikazal 
zbranim županom z Goriškega de
želni razvojni načrt v prihodnjem 
desetletju. Podobni sestanki so v 
teh dneh tudi v drugih krajih naše 
dežele. Pozneje bodo ta načrt pri
kazali tudi zastopnikom raznih stro 
kovnih združenj. Načrt so pripra
vili ugledni strokovnjaki in obeta 
naši deželi zares lepo razvojno pot

V četrtek zvečer je bila v Gorici 
običajna seja pokrajinskega odbo
ra. V zvezi z bližnjo konferenco 
zunanjih ministrov držav, ki podpi
rajo gradnjo protosinhrotrona je go 
riški pokrajinski odbor poslal zu
nanjemu ministru Moru priporoči
lo, v katerem zahteva, sklicujoč se 
na vse resolucije, ki jih je sprejel 
goriški pokrajinski svet v preteklo
sti, da se italijanska delegacija jav
no zavzame za to, da bi se vse za
interesirane evropske države izjas
nile za gradnjo protosinhrotrona v 
naši deželi na doberdobski planoti.

V ostalem so na seji pokrajinske 
ga odbora odobrili vrsto običajnih

OB PREGLEDU LANSKOLETNEGA DELA

Obrtništvo na Goriškem predstavlja 
važno postavko v njegovem gospodarstvu

Pri obrtni zbornici sta vpisani 2802 podjetji ■ Vloga ESA pri 
razvoju obrti ■ Akcija za združitev v enotno pokrajinsko zvezo

sklepov, ki se tičejo običajnega de 
lovanja uprave. Razpravljali so o 
sanitetnih in podpornih vprašanjih, 
e problemih osebja, o raznih javnih 
delih. Dr. Adrianu Candottiju so 
dali prispevek 100.000 lir za cli 
plomsko tezo o mednarodni trgovi
ni na Goriškem. Porazdelili so otvo 
škim vrtcem deželno podporo, ki jo 
predvideva deželni zakon štev. 27 
iz leta 1969, ter razne druge pod
pore.

Z zadovoljstvom so odborniki spre
jeli na znanje vest, da je goriškt 
Hranilnica kupila posebni šolski av
tobus ki ga bodo, uporabili za po
trebe specialne šole v Gorici, v ka
tero zahajajo bolni otroci. Kot je 
znano, so v teku razgovori med po
krajinsko upravo in raznimi občin
skimi upravami, da bi ustanovili 
hranilnica kupila posebni šolski av- 
otroke in drugo bolno mladino v 
naših krajih.

Sme razmere 
na goriških smučiščih

Po podatkih, ki nam jih je po
sredovala Goriška turistična zveza 
iz Nove Gorice, je bilo včeraj zju
traj stanje snega po raznih gori
ških smučiščih naslednje:

LOKVE: 6 cm srena, —4 stopinje 
in vlečnice obratujejo.

LAŽNA: 10 cm srena, —3 stopi
nje in vlečnica obratuje.

ČRNI VRH NAD IDRIJO: 20 cm 
pršiča na 10 cm podlage, —6 sto
pinj in vlečnice obratujejo.

BOVEC: 5 cm srena, —8 stopinj 
in vlečnica obratuje.

Ceste do vseh teh smučišč so 
prevozne.

V Gorici, na Katerinijevem trgu, 
ali bolje v Ul. Orzoni, deluje šola 
za umetno obrt, ki je lani z dozi
davo novega trakta dobila ustrez
ne in moderne prostore za še več
jo okrepitev teoretičnega in prak
tičnega pouka.

S tem v zvezi je prav, če si ma
lo ogledamo položaj in razvoj obrt
ništva na Goriškem, ki predstav
lja zelo važno gospodarsko postav
ko v naši pokrajini. Po uradnih 
podatkih imamo vpisanih v pokra
jinski seznam obrtnikov 2802 pod
jetji, od katerih je 2551 manjših za
sebnih obrtnikov, 241 je navadnih 
obrtniških družb, 9 večjih družb irČ 
eno podjetje, ki ima konzorcialno 
obliko. Od tega je 2054 podjetij, ki 
proizvajajo razno potrošno blago, 
758 pa je podjetij, ki opravljajo
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POSVETOVANJE ŠTIRIH ŽUPANOV

Vodovodnemu konzorciju bodo 
poverili tudi napeljavo plina
Načrt naj bi izvedli s pomočjo deželne uprave in pri- 
tegnili k sodelovanju vse občine tržiškega področja

razne služnosti in torej ne proiz
vajajo potrošnih dobrin, pa so se
veda prav tako potrebna in korist
na.

Po raznih dejavnostih se podjet
ja takole delijo; 88 je pekarn, 226

leč, da bodo tako združeni imeli 
večjo možnost uveljaviti svoje za
hteve in koristi vseh obrtnikov na
še pokrajine. Zato bi bila taka 
združitev umestna in potrebna, pa 
četudi bi morali obe sedanji orga-

Župani štirih občin: Ronke (Bla- 
sutti), Staranzana (Zanolla), Škoc
jan ob Soči (Fabbri) in Turjak 
(Cosolo) so se zbrali skupaj s pod
predsednikom konzorcija medobčin
skega vodovoda v teh občinah Le- 
nardonom, da bi se pogovorili o 
spremembi konzorcijevega statuta 
v smislu, da bi razširili njegovo 
delovanje. Dejstvo je namreč, da 
nameravajo poveriti konzorciju tu
di ureditev plinovoda, ki naj bi do
bavljal plin za potrebo gospodinj
stev in industrije v štirih občinah. 
To bi bilo umestno zlasti sedaj, ko 
gre tam skozi metanovod proti Tr
stu.

Na posvetovanju so se sporazu-I 
meli, da bodo predložili posamez
nim svetom in občnemu zboru kon- I 
zorcija spremembo konzorcialnega1 
statuta v smislu, da bi lahko kon
zorcij prevzel in upravljal to služ
bo.

Ta sprememba bi nedvomno pri
nesla precejšnjo korist krajevnemu 
gospodarstvu in tudi konzorcialni 
sistem take javne služnosti je naj
bolj primeren, ker v tej obliki ne 
more priti do špekulacij zasebnega 
značaja na škodo skupnosti. Skle
nili so tudi. da bodo predložili osta
lim občinam tržiškega področja 
možnost, da se pridružijo tej pobu
di, kar bo tudi njim v korist. Ob 
zaključku so poverili predsedniku 
konzorcija pooblastilo, naj bi vlo
žil prošnjo za deželni prispevek za 
izvedbo tega načrta. Prav tako naj 
bi deželna uprava posredovala pri 
jamstvu za dobro upravo krajevnih 
ustanov pri tej javni služnosti.

testi, ki so bili vsi namenjeni ene
mu samemu trgovskemu podjetju 
skupno za nad poldrag milijon Ur. 
V Sovodnjah pa so imeli samo en 
protest in še ta je bdi namenjen 
nekemu Italijanskemu podjetju.

Po ostalih občinah na Goriškem 
so imeli naslednje število prote
stov: Kapniva 7; Krmin 30; Fara 7; 
Fogliano 9; Gradiška 20; Gradež 65; 
Mariano 4; Moraro 3; Moša 2; Ro- 
mans 6; Ronke 51; Zagraj 11; 
Škoojan ob Soči 20; Slovrenc 3; 
S. Pier ob Soči 1; Starancan 14 
ter Turjak in Villesse po 2.

-■EaJš.&J.jtes v-

Menični protesti 
na Goriškem

V prvi polovici lanskega decem
bra je bilo na Goriškem protesti- 
ranih kar 814 menic, ali precej več 
kot znaša letno povprečje.

Od teh jih Je bilo največ v Go
rici in sicer 384; sledi na dragem 
mestu Tržič s 186 protesti. Od treh 
slovenskih občin je tokrat na pr
vem mestu Doberdob, kjer so imeli 
v 15 dneh kar 16 protestov in si
cer v Doberdobu, Poljanah ter v 
Jamljah. Sledi Steverjan s 5 pro-

krojačnic, 101 mizarsko podjetje in nizaciji doprinesti kakšno žrtev, ki 
90 izdelovalcev pohištva; 95 je grad- pa bi jo nadomestile večje koristi, 
benih podjetij obrtniškega obsega, katerih bi bili deležni.
164 je stavbnih pleskarskih podje
tij ali posameznikov; v drugi sku
pini uslužnostnih podjetij je vpisa
nih 226 avtoprevoznikov,- 133 j)riv-, 
cev in 180 frizerjev.

Tudi v lanskem letu je obrtništvo 
na Goriškem zabeležilo precejšen 
napredek, pri čemer so se obrtniki 
okoristili tudi z deželno ustanovo 
za pospeševanje obrtništva (EISA), 
ki ima precej možnosti in tudi sred
stev za tako pomoč. Med oblikami 
take pomoči so posojila za obratne 
potrebe, prispevki brez povračila, 
posojila za ureditev laboratorijev 
absolventom šole za umetno obrt, 
ki bi se želeli osamosvojiti. Krož
ni sklad, ki daje posojila industriji 
in obrtništvu, lahko daje sedaj do 
75 odstotkov potrebnega kapitala 
za obnovo, modernizacijo ali razši
ritev podjetij, ki imajo kaj takega 
v načrtu. Prav tako je obrtniška 
blagajna povečala svoja posojila 
do višine 10 milijonov lir ter po
daljšala amortizacijsko obdobje na 
10 let in pri tem obdržala nespre- 
menieno obrestno mero, ki znaša 
po 3 odst. letno.

Kar se tiče socialnega položaja 
obrtnikov, je njihov pokrajinski 
predstavnik Ballare poudaril, da je 
bila lani povišana pokojnina obrt
nikom na 18.000 lir mesečno ter je 
obljubljeno, da bodo njen najnižji 
iznos dvignili do leta 1975 na 25.000 
lir mesečno. Temu primerno bodo 
skušali doseči tudi nadaljnje iz
boljšave zdravniške pomoči v okvi
ru obrtniške bolniške blagajne.

Glede dela v letošnjem letu 1970 
moramo predvsem omeniti, da bodo 
letos voiitve predstavnikov posa
meznih obrtniških kategorij. Izvo
liti bodo morali svoje predstavnike 
v obrtniško blagajno in v pokrajin
ski odbor za svojo kategorijo. Pri 
tem se sedanje vodstvo obrtnikov 
v Gorici zavzema za združitev obeh 
obrtniških zvez, ki delujeta ena na 
področju Gorice, druga pa na pod- 

I ročju Tržiča, v eno samo pokrajin
sko združenje; prepričani so nam-

Plačevanje 
avlomobilsK« takse

Danes, 10.. jamarja je zadnji dan 
za plačilo prvega letošnjega obro
ka takse na avtomobile z Jakostjo 
od 600 kub om navzgor. 2e včeraj 
se Je zbralo na sedežu avtomobil
skega kluba precej zamudnikov im 
prav gotovo bo tudi danes tam 
precejšnja gneča, čeprav je letos 
dana možnost, da se lahko plača 
takso tudi s posebnimi položnica
mi na poštnih uradih. Avtomobili
sti se očividno držijo starega siste
ma, ki so ga navajeni ter prihajajo 
kar naravnost na sedež AK za ure
ditev te zadeve.

Kar se tiče manjših avtomobilov, 
po 500 in 600 kub cm, za katere 
zapade rok ob koncu januarja, pa 
bodo lahko plačali takso od 22. ja
nuarja pa najkasneje do 10. februar - 
jd. V tem obdobju bodo morali 
plačata vsi avtomobilisti tudi takso 
na vozna dovoljenja za leto 1970.

Dve prometni nesreči 
v Štandrežu

Včeraj, nekaj po 11. uri dopol
dne so sprejeli v gorišiko splošno 
bolnišnico za 15 dni na zdravlje
nje 49-letmega Vinka Lupina iz 
štandreža, Ul. Livenza 3. Ko se je 
peljal malo prej z mopedom po 
Mihaelovi ulici je s pedalom svo
jega mopeda zadel ob rob pločni
ka, izgubil je ravnotežje in padel. 
Pri tem se je udaril v lobanjo, 
ranil na desnem sencu in se o- 
drgnil po rokah in nogah.

Popoldne ob 17. url pa se je 
poškodovala pri prometni nesreči 
na Korzu Italla 18-letna Mafalda 
Samar iiz Štandreža, Ul. Pasublo 9. 
V splošni bolnišnici v Gorici so 
ji ugotovili udarec v lobanjo ter 
rano na čelu in so jo pridržali za 
pet dni na zdravljenju.

Iz goriškega matičnega urada
Dne 8. januarja so se v goriški 

občini rodili štirje otroci, umrle pa 
so tri osebe.

Rojstva: Andrea Prapodnich;
Francesca Sellan, Alessandro Bre- 
sia in Rudi Valetinuz.

Smrti: upokojenec 67-letni Bra
no Suppami; industrijski izvedenec 
65-letni Ubaldo Girardelli in upo
kojenec 86-letml Francesco MarinL

Mali oglasi

Sola za umetno obrt v Gorici — pogled na novo delavnico oddelka za obdelavo lesa, ki so ga zgradili 
lani ob Ul. Orzoni. Iz te šole, v kateri je tudi več slovenskih učencev, ker nimamo take šole s slo
venskim učnim jezikom, prihajajo novi obrtni vodje in delovodje ter tudi bodoči strokovno dobro 
usposobljeni obrtniki. Po zaključku šole dobijo absolventi diplomo .obrtnega mojstra«. Ustanova ESA 

pa jim omogoča a finančno pomočjo, da si lahko uredijo samostojno delavnico

GOSPODINJSKO POMOČNICO Išče 
manjša družina. Lahko delo In u- 
godni pogoji. Naslov: Giuseppina 
Porcia — Pordenone — Corso Ga
ribaldi 15.

CORSO. 17.00—22.00: «La colilna
degli stivali«, T. Hill in B. Spen
cer; kinemaskopski film v bar
vah.

VERDI. 17.00: «Come, quando, per- 
che«, Ph. Le Roy in D. Calvert. 
Kinemaskope v barvah; mladini 
pod 18. letom prepovedan.

MODERNISSIMO. 17.00—22: «Fao-
cia da schiaffi«, G. Morandi in 
L. Belli; italijanski kinemaskop
ski film v barvah

VITTORIA. 17.15—21.30: «In fondo 
ai buio«, N VVilliams in A. Ka- 
rina; angleški film v barvah, 
mladim pod 18. letom prepovedan.

CENTRALE. 17 00—21.30: »Franco
e Ciccio, ladro e guardia«, F. 
Franchi in C Ingrassia; italijan
ski film v barvah.

Irsie
AZZURRO. 17.30: «La tenda rossa«, 

Claudia Cardinale in Connery. 
Barvni film.

EACELSIOR. 16.00: «yuel maledet- 
to ispettore Novak«, Yul Brynner.

PRINCIPE. 17.30: «Lovemaker — 
L’uomo per fare l’amore», A. Sa- 
bato in T. Kunstman. Barvni 
film

SAN MICHELE. 17.30: «Zan, re deL 
la giungla«, E. Hawkins. Barvni 
film.

!\ova (lori e n
SOČA (Nova Gorica); «Maroko 7», 

angleški barvni film — ob 18. in 
20. uri.

DESKLE: «Male vrline, veliki gre
hi« — ob 19.30.

RENČE: »Velika kača«, ameriški
barvni film — ob 19.30.

ŠEMPAS: »Počivaj v mira«, ame
riški barvni film — ob 19.30.

KANAL: «Kot sova podnevi« — ob 
19.30.

SVOBODA (Šempeter): »Zločin v
bazenu«, francoski barvni film — 
ob 18. in 20. uri.

PRVACINA: «Cmi suiičarji«, itali- 
jansko-francoski barvni film — 
ob 19.30.

DUTOVLJE: Prosto.

DEŽURNI LEKARNI 
GORICA

Danes ves dan ui ponoči Je od- 
prta CRISTOPOLETTI, Travnik, 
tel. 29-72.

TR2IC
Danes ves dan In ponoči je v 

Tržiču odprta lekarna San Nicolb 
dr. S. Olivetti Ul. Primo Maggio 94, 
te!. 73328.

DEŽURNA CVETLIČARNA
Jutri bo v Gorici odprta cvetli

čarna REICHMANN, Corso Italia 
št. 34, tel. 53-71.
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SMUČANJE

Tudi v smuku v Grindelvvaldu 
francoska trdnjava nezavzetna
Zmagala je Isabelle Mir ■ Pet Francozinj v prvi deseterici

GRINDELWALD, 9. — Naskok 
Avstrijk na francosko smučarsko 
trdnjavo ni uspel, še več: doživel 
je popoln polom. Francozinje so 
danes, v prvem smuku veljavnem 
za svetovni pokal, vozile naravnost 
odlično in so uvrstile med prvo 
deseterico najboljših tekmovalk kar 
polovico svojih smučark, poleg te
ga pa so pobrale tudi vsa prva 
t-i mesta. Najboljši Avstrijki 
Drexelovt je kljub vsem naparom 
uspelo osvojiti le četrto mesto.

Dober nastop je opravila Ita
lijanka Demetzova. 29-!etna smu
čarka iz Grddna je zasedla odlič
no deveto mesto.

Rezultati:
1. isabelle Mir (Fr.) 1'50"62 
2 Annie Famose (Fr.) 1’51”11
3. Florence Steurer (Fr.) 1’51”25
4. Wiltrud Drexel (Av.) 1’51”82
5 Arine Marie Proell (Av.) 1’52”85
6 Francoise Macdhi (Fr.) 1’53”17
7 Ingrid Lafforgue (Fr.) 1’53”25 
8. Rosi Mittermaiier (Z. Nem.)

1’53”79
9 Giustina Demetz (It.) 1’53”98

10. Betsy Clifford (Kan.) 1’54”11
11. Juta Knobloch (Av.) 1’54”18
12 Ingrid Flolner (Av.) 1'54”22
13 Marie France Jeangeorges (Fr.) 

1’54”27

DOMAČI ŠPORT
DANES

Sobota, 10. januarja 1970

ODBOJKA
Moška B liga
21.15 v Alessandrii
Alessandria — Bor

KOŠARKA
Prvenstvo naraščajnikov 
19.30 v Trstu, Ul. Caravaggio
Bor — Lloyd A 

* * •
Prvenstvo naraščajnic 
19.00 v Trstu, Ul. del la Valle 
Ricreatori — Polet

JUTRI
Nedelja, 11. januarja, 1970

KOŠARKA
Moška D liga
15.30 v Trstu, Ul. della Valle
Bor — Die Nai 

* » •
Mladinsko prvenstvo
15.00 v Trstu, Ul. Montecengio
Lloyd — Bor

* • *

Prvenstvo naraščajnikov
09.30 v Skednju 
Servolana A — Polet

Snežne razmere
SNEŽNE RAZMERE 

v Sloveniji, 9. jan. ob 7. uri:
Lokve 6 cm —4 
Črni vrh nad Idrijo 30 cm, —6 
Jezersko 30 cm, —8 
Kranjska gora 55 cm, —10 
Vogel nad Boh. 85 cm, —9 
Golte nad Mozirjem 

70 cm, —11
Komna 105 cm, —12, tovorna 

žičnica obratuje 
Velika Planina 55 cm, —11 
Log pod Mangartom 

10 cm, —9 
Mojstrana 35 cm, —7 
Martuljek 50 cm, —8

14. Jacquelime Rouvier (Fr.) 1’54”42
15. ArmeroSly Zryd (švi.) 1’54”70
16. Brigite Seiwald (Av.) 1’54”88 
17 Divina Galica (VB) 1’55”23
18. Heidi Zimmermann (Av.) 

1’55”34
19. Karen Budge (ZDA) 1’55”52 
20 Michele Rubli (švi.) 1’55”66 
Lestvica kombinacije
(slalom in smuk):
1. Famose (Fr.) 4,32 točke
2. Steurer (Fr.) 6,21
3. Clifford (Kan.) 20,26
4. Gabi (Av.) 35,86
5. Budge (ZDA) 37,99
6. Mačehi (Fr.) 38,63
7. Lafforgue (Fr.) 45.68
8. Cutter (ZDA) 50,04 
6. Zryd (švi.) 58.64

10. Roli and (Fr.) 66,83 
Lestvica za svetovni pokal:

1. M. Jacot (Fr.) 72 točk
2. F. Mačehi (Fr.) 71
3 B. Cochran (ZDA) 70
4. J. Nagel (ZDA) 50
5. A. Famose (Fr.) 48
6. I. Mir (Fr.) 46
7. F. Steurer (Fr.) 45
8. B. Rauter (Av.) 41
9. B. Clifford (Kan.) 40 

10. I. Lafforgue (Fr.) 38
Kkipna lestvica za svetovni pokal: 

1. Franci ja 592 točk 
2 ZDA 244
3. Avstrija 224
4. Švica 79
5. Italija 74
6. Z. Nemčija 47
7. Kanada 40
8. Avstralija 25
9. Poljska 4

10. V. Britanija 2 
11 Norveška in švedska 1

Veleslalom za evropski pokal

Francija zmaguje 
tudi pri mladinkah

THION, 9. — 16-letna Franco
zinja Chalvin Je zmagala na med
narodnem smučarskem tekmovanju 
v veleslalomu, veljavnem za ev
ropski mladinski pokal. Tekmova
nja se je udeležilo 36 tekmovalk, 
na cilj pa jih je prispelo 31.

1. Chalvin (Fr.) 1’12”98
2. Engesteiner (Av.) 1T3"26
3 Mayr (Z.Nem.) 1T4’'81
4 Rosoileni (It.) 1’14”97
5. Therese Nadig (švi.) 1’15”69
6. Tiezza (It.) 1’15”70

SPDT bo organiziralo 1. fe
bruarja 1970 v Črnem vrhu 
nad Idrijo

4. zimske športne igre
zamejskih Slovencev za dru
štva in posameznike.

Tekmovanja se bodo odvija
la v naslednjih panogah: 

SMUČANJE
a: elani in članice: vele

slalom 
slalom
tek na 2 km (samo člani)

b) začetniki in začetnice: 
veleslalom
tek na 2 km (samo za
četniki)

c) naraščaj: veleslalom
v kategorijah 1956 - 1958

1959 - 1960
1960 - 1963

č) sankanje (naraščaj)
d) ekipno tekmovanje nara

ščaja (od 3 do 5 tekmo
valcev) v postavljanju 
sneženega moža.

Ostale podrobnosti bodo ob
javljene v prihodnjih dneh.

KOLESARSTVO

Tour de France 
bo letos težak

PARIZ, 9. — V Parizu so danes 
časnikarjem predstavili pote^ le
tošnje naijvečje etapne kolesarske 
dirke na svetu, Tour de France. 
Proga tega tekmovanja bo letos 
merila skupno 4.337 km in bo raz
deljena na 23 etap. Trajala bo od 
26. junija do 19. julija. Tour bo 
letos izredno težek in bo proga vo
dila praktično preko vseh visokih 
francoskih gorskih prelazov. Na 
sporedu ne bo nobenega dneva po
čitka, pač pa bo etap na krono
meter kar šest.

KOŠARKA
Izid sinočnje prijateljske tekme 

v Tržiču:
BOR — HANNIBAL 55:44 (34:20)

OBVESTILO
Odbojkarski odsek ŠZ Bor spo

roča, naj se igralke 2. in 3. žen
ske ekipe ter začetnice zbero v 
torek, 13. t. m. ob 13. uri na sta
dionu «1. maj* v Trstu.

NOGOMET

Znižana kazen Scopignu
MILAN, 9. — Disciplinska ko

misija italijanske nogometne zve
ze je znižala za mesec dni kazen, 
ki jo je pred časom izrekla Sco
pignu, trenerju vodečega moštva 
italijanskega nogometnega prven
stva A lige Cagliarija. Scppigno bo 
tako zopet vodil svoje moštvo že 
18. aprila.

V ČILU

Poraz Crvene zvezde
LIMA, 9. — čilski državni nogo

metni prvak Universiitario de De- 
portes je premagal jugoslovansko 
enajsterico Crveno zvezdo (ki go
stuje v južnoameriških državah) 
z izidom 3:1 (2:1).

Bologna - Inter 
Cagliari - Sampdoria 
Milan - Brescia 
Napoli - Vicenza 
Palermo - Juventus 
Roma - Bari 
Torino - Lazio 
Verona - Fiorentina 
Foggia - Temana 
Genoa ' Reggiana 
Piša - Catania 
Rovereto - Novara 
Spezia - Spal

X
2

X

X 2

X 2

BOB
CERVENIA, 9. — Na italijanskem 

prvenstvu v dvosedežnem bobu v 
Cervimii je zmagala posadka Vi- 
cario - Carlesco.

Lesbvdca:
1. Vicario - Carlesco 4’56”58
2. De Zordo - Frassimelli 4’57”58
3. D'Andrea - Caildzara 4’57”86 

itd.

ODBOJKA PRVENSTVO B LIGE

Drevi borovci Bor pred domačim občinstvom
v Alessandrii

Zmaga nad Triestino dobra spodbuda za «plave»

Po božičnem premoru bodo Boro
va odbojkarji, ki uspešno nastopajo 
v B ligi, zopet zaigrali: čaka jih 
dolgo potovanje do Alessandrie, kjer 
se bodo danes spoprijeli s tamkajš
njim moštvom, ki sodi med šibkejše 
ekipe prvenstva.

Borovci so trenutno v dobri for
mi. Izkoristili so božične praznike 
za vesten trening, kajti prihodnji 
teden se bodo spoprijeli z najmoč
nejšim moštvom prvenstva, Pagni- 
nom iz Padove. Ta tekma bo prak
tično odločila, če bodo borovci na
predovali v višjo ligo.

Prav v tem tednu so naši pred
stavniki gladko odpravili Triestino 
s 3:0 in tako pokazali dobro for
mo. Ta izid je gotovo dal vsem 
igralcem novo spodbudo, da so še 
pospešili treninge za tekmo s Pa- 
gninom.

Seveda pa ne smemo prezreti da
našnjega srečanja. Naši odbojkarji 
ne bodo smeli podcenjevati nasprot
nika, kajti to bi jih lahko drago 
stalo. Sicer pa so borovci že tako 
izkušeni in samozavestni, da lahko 
mirno pričakujemo pozitiven izid.

Drevi bo Bor v Alessandrii igral 
z naslednjo postavo: Sergij Veljak, 
Klavdij Veljak, Edi Plesničar, Edi 
Vodopivec, Žarko Uršič, Radovan 
Fučka, Igor Orel, Savo Ušaj, Edi 
Starc, Joži Peterlin. .

b. I.

Zlati «Pokal Rimet* bodo spravili do začetka svetovnega nogometnega prvenstva v mehiški prestolnici 
j v ta bančni trezor, ki ga vidimo na naši sliki
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BOLOGNA
Adami; Roversi, Primi; Cre6ci, 
Janioh, Gregori; Porami, Bul- 
garelli, Muiesam, Scala, Sa- 
voldi.
INTER
Vieri; Burgnioh, Facohebbi; Be
dim, Cella, Landiimi; Jair, Maz- 
zola, Boninsegna, Bertinl, Sua- 
rez.
CAGLIARI
Ailbertosi; Martiradonna, Zi- 
gnoli; Cera, Tomaskni, Nicco- 
lai; Domenghini, Nene, Gori, 
Greatti, Riva.
SAMPDORIA
Battara; Sabadini, Sabatini; 
Frustalupi, Spamio, Delfimo; 
Comi, Salvi, Cristin, Benetti, 
Fotia.
MILAN
Cudlclni; Anquilletti, Sohnel- 
llnger; Rosato, Maldera, Lo- 
debti; Rognomi, Sormami, Oom- 
bin, Rlvera, Prati,
BRESCIA
Boranga; Manera, Bot/tl; Fan

ti, Zecchini, Busi; Simoni, Ra- 
gonesi, Brunebta, D’AJlessi, Me- 
nichelli.
NAPOLI
Zaff; Monticolo, Pogliana; Zuir- 
Mlm, Panzanaito, Bianohi; Ha- 
mrln, Juliano, Mamservisi, Im- 
pmota, Canzi.
LR VICENZA
Pianta; Zanetti, Votoa/to; Bda- 
siolo, Caramtimi, Catosi; Da- 
miami, Derlim, Vibah, Scala, 
Facchim.
PALERMO
Cel; Castaotimi, Giubertani; 
Lancimi, Bertuolo, Landri; Pel- 
liazaro, Latmdoni, Troja, Ber- 
ceMimo, Ferrari.
JUVENTUS
Anzolin; Salvadore, Furino; 
Roveta, Morimi, Ouccuireddu; 
Leonardi, Vieri, Amastasl, Del 
Sol, Haller.
ROMA
Glnulfi; Bet, Sipimosl; Salvori, 
Cappelil, Santarlmi; Oappelli-

mi; Braglia, Peiro, Capello, 
Cordova.
BARI
Spalazzi; Loseto, GalU; Muc- 
oimi, Spimi, Diomedi; Cane, Fa
ra, Toffamin, Pienti, Tonoli.
TORINO
Plmotti; Poletbi, Possatt; Puia, 
Cereser, Agrappi; Carelll, Fac- 
chlnello, Sala, Moschlno, Pu
hel.
LAZIO
Sulfaro; WUsan, Bacco; Go- 
vennato, Papadopul” Marchesi; 
Massa, Mazzola, Ohimaglla, 
Ghio, Nanni,
VERONA
Pizzaballa; Riparl, Sirena; Ma- 
scetti, Batistami, Mascala.Uo; 
D’Amato, Madde, Bul, Orazi, 
Olerici.
FIORENTINA
Bandami; Pirovano, Cencebti; 
Esposito, Ferrante, Briizi: Ohia- 
rugi, Merlo, Maraschi, De Sl- 
sti, Amarildo.

ATLETIKA
Po referendumu nemške revije

Peter Sneli 
atlet desetletja

BERLIN, 8. — Znana nemška 
športna revija «Leichtathletik» je 
objavila lestvico najboljših atletov 
zadnjih desetih let. Atlet desetletja 
je Peter Sneli (Nova Zelandija), ki 
je bil prvi na progah 800 m in 1500 
m na dveh olimpijskih igrah, im si
cer v Rimu (leta 1960) ter v Tokiu 
(leta 1964). Drugi je Poljak Jožef 
Schmidt, tretja sta sovjetski ska 
kaleč v višino Valerij Brumel in 
ameriški metalec krogle Rundy Mat- 
son.

KOŠARKA V MOŠKI D LIGI

Danes in jutri tudi mladinske in narašeajniške tekme

Borova košarkarska ekipa bo v 
nedeljo nastopila na domačem igri
šču proti doslej še nepremagani pe
terki Die Nai iz Benetk. Gostje so 
torej zmagali kar sedemkrat zapo
redoma in to pomeni, da gre ne
dvomno za najmočnejšo ekipo pr
venstva.

Slovenski košarkarji bodo morali 
napeti vse svoje sile, če se bodo 
hoteli učinkovito postavljati v bran 
močnim nasprotnikom.

V tem tednu so «plavi» odigrali 
trening tekmo s tržaško Cianoco- 
lori, H uspešno nastopa v promo
cijskem prvenstvu. Borovci so v 
tej tekmi pokazali napredek: za
igrali so sproščeno in samozavest
no, pod košema pa so se polastili 
večine odbitih žog, streli od daleč 
so bili še kar točni.

Na zadnjih treningih se je izka
zal razen Petra Starca tudi Am
brožič, ki je bil nenavadno gibčen 
pod košema in je znal spretno iz
koriščati svojo težo pri prodorih. 
Dobro kondicijo je pokazal tudi

OB VARSTVU POLICIJE

Pokal «Jules Rimet» 
od včeraj v Mehiki
CIUDAD MEXICO, 9. — Pokal, jih« sodnikov. Med temi držaiva-

tJules Rimet* je o d danes v me
hiški prestolnici, ki bo gostila juni
ja meseca finalni del letošnjega 
svetovnega nogometnega prvenstva. 
Dragoceni pokal je prinesel tajnik 
angleške nogometne zveze Dennis 
Folloivs, ki je dopotoval v Ciuaad 
Merico z letalom. Takoj ko je iz
stopil iz letala ga je obdala večja 
skupina mehiških policistov, ki so 
ga pospremili v letališko čakalnico. 
Nato je odnesel pokal na carinski 
urad, kjer je pokazal posebno do
voljenje za uvoz ie zlate trofeje, 
katero so cariniki ludi stehtali: šte
vilke so pokazale točno ■ 3,800 kg 
(čistega zlata). Folloivs je po oprav
ljenih carinskih formalnostih stopil 
v oklepni avto, ki ga je v sprem
stvu večje kolone avtomobilov in 
policijskih motOčiklistov odpeljal v 
središče mesta. Tam se je kolona 
avtomobilov ustavila pred «Trgovin- 
sko barico*, v kateri so deponirali 
pokal v trezor. V banki bo ostal 
do jutri, ko ga bodo svečano izro
čili predstavnikom organizacijskega 
odbora svetovnega nogometnega pr
venstva.

Sodniki na svetovnem 
nogometnem prvenstvu

Poleg kočljivega vprašanja v 
zvezi z Marokom in Izraelom, je 
prišel na dan v Mehiki pred žre
bom problem sodnikov. Kdo bo so
dil? Katere države bodo dali e naj
več sodnikov? Kaže, da ne bo v 
Mehiki niti enega italijanskega 
sodnika. To bi seveda ne prikraj
šalo italijanske reprezentance, u- 
gled italijanskega nogometa pa bi 
se zmanjšal.

Sodniška komisija, ki se bo se
stala 14. februarja v Parizu, bo 
določila 30 sodnikov, ki bodo od
potovali v Mehiko. Od teh bo 18 
«nevtralnlh» to je: bodo iz držav, 
k: ne nastopajo na svetovnem pr
venstvu. Tri sodnike bo dala me
hiška nogometna federacija. Osta
lih 12 pa bodo izbrali Iz držav, ki 
bodo nastopile na prvenstvu. To
rej kar šest držav bo brez «svo-

mi bi lahko bila tudi Italija.
Torej nič ni gotovega za sodni

ka Lo Bella in Sbardello.
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SZ BOR
obvešča ljubitelje košarke, 

da se bo v torek, 13. januar
ja začel tečaj za najmlajše 
košarkarje (po možnosti let
niki 1956 in mlajši).

Tečaj, bo vsak torek na 
stadionu «Prvi maj* od 16. 
do 18. ure.

Sirk, ki je res nenadomestljiv v 
obrambi in nevaren za nasprotniko
vo obrambo, ko meče iz skoka. Bo
rovci bodo stopili r>a parket s po
stavo: Ambrožič, Starc, Sirk, San
cin, Fabjan, Tavčar, Kralj, Lako
vič, Rudeš, Zavadlal.

Tekma bo jutri, 11. t.m., v Ul. 
della Valle ob 15.30.

Adrijan Zavadlal 
* * *

Jutri čaka Borove mladince sre
čanje z močno peterko tržaškega 
Lloyda. Borovi nasprotniki zaseda
jo trenutno drugo mesto na lestvi
ci in so v glavnem vusoki in izku
šeni igralci, med katerimi se odli
kuje Valter Jerebica. Trenutno bo
rovci niso v najboljši formi. Ker 
pa so v prvem delu prvenstva «pla- 
vi» pokazali najboljšo igro prav 
proti Uoydu, lahko sklepamo, da 
bo v nedeljo igra živahna in zani
miva.

Bor bo nastopil z naslednjo po
stavo: Martin Kralj, Valter Hrva
tič, Sandi Pertot, Danijel Zavadlal, 
Mladen Škerlj, Stojan Hrvatič, Mla
den Šare, Andrej Daneu in Renato 
Štokelj.

Tekmo Lloyd — Bor bo jutri ob 
15. uri v Ul. Montecengio.

Danes bodo Borovi naraščajniki 
igrali proti vrstnikom Lloyda «A». 
Srečanje bo ob 19.30 v Ul. Caravag
gio. Nedvomno bodo današnji na
sprotniki trd oreh za borovce, kajti 
tem je prav v zadnjem trenutku 
zbolel zunanji igralec Nadlišek.

Borova postava: Pavel Barazzut- 
ti, Adam Kapič, Aleš Žetko, Luci
jan Derganc, Milorad Vukotič, Mau- 
ro Kosmina, Leonard Koren in Mau- 
ro Francia.

— Liv —
* * *

Jutri ob 9.30 bodo naraščajniki 
Poleta igrali na odprtem igrišču v 
Skednju proti Servoiani A, ki sodi 
med močnejše peterke prvenstva.

Po lepi tekmi, ki so jo poletovci 
prikazali v torek proti prvemu z 
lestvice, moštvu Ricreatori, priča
kujemo od Opencev pozitiven na
stop.

Postava Poleta: Adrijan Sosič, Ja
ni Sosič, Edi Daneu, Miloš Jugo
vič, Darko Rauber, Robi Gantar, 
Boris Košuta, Edi Kraus.

* * *

Težka naloga čaka naraščajnice 
Poleta, ki bodo danes igrale proti 
močni peterki Ricreatori, ki je po
vsem nepričakovano prva na lestvi
ci. Končno bodo r.aše košarkarice 
igrale s popolno postavo, ki bo: 
Irena Sosič, Renata Knez, Tanja 
Malalan, Rosana Sosič, Vesna Tau- 
čer, Nataša Smotlak, Mira Kraus.

Srečanje Ricreatori — Polet bo 
danes ob 19. uri v telovadnici v 
Ul. Della Valle.

b. 1.

5 .. .

V zadnjih tednih je slabo vreme precej oviralo potek nogometnih pr
venstev na našem področju. V Križu so morali prvenstveno tekmo od
igrati celo na zasneženem igrišču, kar je za naše kraje nenavaden pojav

VOJNI ROMAN SLOVENSKEGA NARODA
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28 Ona vojska
To je Jeklo, rečem vam, pregiblje se kakor sončni žarek! 

In poglejte, kak glas! Almer je z nohtom levega palca krenil 
po konici, da je zazvenelo s tenkim, čistim glasom: zzz-zz-z-z- 
zink. Potem je preizkušnje še nekajkrat ponovil in vsakikrat 
zaporedoma zavihtel rezilo k ušesu enega izmed zbranih ob
čudovalcev.

«Rcs, izvrstno jeklo!« Je strokovnjaško ugotovil Kalivoda, 
ki je bil v kovinah veščak.

Po dališem prigovarjanju Je razodel tovarišem, da Je v 
predmestni, na pol kmečki hiši blizu barak iztaknil izvrsten 
brus na ročni pogon, kjer je naostril bajonet.

«Ideja ni slaba,« so mrmrali nekateri.
še tisto popoldne je frajtar Kopajnik pokazal Almerjev 

bajonet lajtner.tu Hergottu, ki se je na novo prikrojenem 
orožju ni mogel nečuditi! Posledica tega je bila, da sta še 
istega večera odšla Kopajnik in Almer v hišo, kjer je bil 
brus in sta kmeta naprosila, naj ga posodi bataljonu, v kar 
je posestnik po dolgem prerekanju privolil

Brus so namestili za barako četrte stotnije in so takoj 
začeli z obratovanjem. Najprej je brusila prva stotnija. Lajt- 
nant Hergott je že za prihodnji dan napovedal bajonetvlzit

in zagrozil s kaznijo vsakomur, ki ne bi imel v redu orožja. 
Brusila sta po dva in dva. Večina je delala površno in je 
gledala, da posel čimprej opravi. Moštvu se je poznalo, da 
mu je tega dela do grla. Čeprav je vsak vedel, da se pri
pravlja na vojskovanje, da bo mogoče v najkrajšem času že 
stal na fronta, je vendar brušenje bajonetov porazno učin
kovalo. Vojaki so se kakor pijani vračali v barako, večini 
se je zdelo, da so se jim želodca napolnili s težko tvarino, in 
čutili so nagnjenje k bljuvanju.

Lajtnant Hergott je zadnji čas začel posvečati pretežni 
ded svojega pouka tako imenovanemu pozicijskemu boju. Iz 
tega so vojaki sklepali, da bo bataljon gotovo odšel na ita
lijansko fronto, kar Je nekatere zelo poparilo, predvsem šte- 
faniča, Amuna, Poznika in njihov ožji krog. Demark, Dervodel 
in še nekateri drugi so bili pa skoraj veseli, da bodo šli 
branit lastno zemljo, kakor so trdili. Znašli so se na istem 
stališču z Almerjem, Segalom in tovariši, ki so trdili, da 
gredo radi na italijansko fronto, kjer jim bo dana priložnost 
obračunati z izdajalci. Le pobuda je bila pri obeh različna...

XIII

Bataljon se Je prvič udeležil velikih garnizijskih vaj. Tudi 
to Je govorilo za bližnji odhod na fronto. Maršbataljon 27. 
pešpolka ter 8. lovski bataljon sta zasedla višine vzhodno 
od mesta, bataljon št. 100 ter maršbataljon domobranskega 
polka št. 3 sta pa imela nalogo te postojanke napasti in jih 
zavzeti. Vajam Je prisostvoval sam divizijski general z vsem 
štabom častnikov mestne posadke.

Po dveumem maršu skozi jutranjo, še megleno pokrajino, 
položnih zelenih gričev, tihih gajev in rosna tih polj, mimo 
mokrotnih lesov, ki so odmevali od ptičjega zganjanja, mimo 
zamišljenih kmečkih domov, čepečih ob obronkih teh lesov, 
je bataljon naposled dospel do črte, kjer se je moral razviti 
v linijo. Prva stotnija je bila na skrajnem desnem krilu 
fronte. Častnikov že vse Jutro ni bido videti in prvi stotniji Je

poveljeval praporščak Domin. Prvi vod s četovodjo Erdko- 
nigom na čelu je moral oskrbovati desno kritje. Ker je bilo 
premalo šaržev, je četovodja Erdkonig imenoval Almerja za 
komandanta krilne patrulje, katero je tvoril prvi vod. v Kate
rem so bili štefanič, Amun, Janoda, Kalivoda, Palir, Barfuss 
in drugi.

Almer se je čutil počaščenega ter je takoj začel razkazo
vati položaj;

«Tam, kjer je tasti grad za lesovi, tam je sovražnik. Naš 
cilj pa je tisti gozdni šop desno od gradu«.

Vojaki so se molče zastrmeli proti cilju, ki se je zdel 
še presneto daleč.

((Opoldne bomo z naskokom vzeli sovražno Unijo,« je 
nadaljeval Almer, ((glejte, da ne bomo delali sramote našim 
častnikom, ki nas bodo opazovali s sovražnih višin.«

Govoril je, kakor govore stari, dobri šarži.
Vojaki so ga tiho poslušaU. Bilo je še zgodaj in po 

njihovem mnenju bi se dalo preživeti prijeten dopoldan, če bi 
bil Almer pameten. Nenadoma mu je rekel Barfuss:

«Pazi, Almer, da ne boš preveč sitnaril, če smo pametni, 
se ga danes lahko napijemo. Poznam te kraje, včasih je bil 
tukaj dober mošt doma «

Almer je nekaj momljal, česar pa nihče ni razumel. Pa
trulja se je napotila po gozdu, skozi katerega se je lomila 
luč sončnih žarkov in spreminjala redke jase v svetle tol
mune, obrobljene z biseri jutranje rose. Tla so bila vlažna 
in mehka in hoja je bila nadvse prijetna. Cez nekaj časa Je 
Almer menil:

«Zdaj se bomo morali po vojaško razvrstiti. Ti, Amun, 
boš šel ven, na rob gozda, na desno, Barfuss, ti boš korakal 
vštric njega, toda drži se vedno kakih dvajset korakov bolj 
v notranjost gozda, a ti, Palir, boš šel vštric z njim, a tako, 
da boš videl njega in nas, glavno patruljo. Štefanič, ti pa 
drži zvezo na levo, zato se boš spustil tja dol v jamo. Glej, 
da ne izgubiš iz vida Segala, ki je prvi v liniji. Pazi tudi na 
njegove znake in jih takoj daj naprej.«

Patrulja je počasi prodirala dalje po gozdu, držeč ! 
Almerjevih navodil. Onim, ki so korakali po cesti, je bi: 
prijetno, medtem ko so se morali Barfuss, Palir, Amun i 
Štefanič prerivati skozi grmičevje. Najprej se je iz goz^. 
začulo Barfussovo robantenje, ki se mu je kmalu pridružil 
še Palirjevo preklinjanje. Vendar je patrulja v raztegnjei 
formaciji srečno prekoračila gozd. V isti razpostavi ie nap*- 
dovala Dudi po zmernem poljskem pobočju za gozdom, le c 
so se morali krilni vojaki na polju izcgiOati zarini njiv.- 
in travnikom. Zato so Amun, Barfuss in Palir korakali čf 
polje skupaj po ozkih ozarah. Sredi pobočja je bila velik 
kmečka domačija z belimi zidovi m mogočnimi ostreni 

Barluss jo je opazoval s strokovnjaškimi očmi, potem s 
je odločil s težkim glasom:

«Tu ne bo nič — prevelika in pregosposka hiša. Pojdim 
dalje.«

Toda komaj so prišli onstran kmetije, so se že mora 
vreči v travo. Povelje je bilo dano že prej, a Barfuss in nji 
gova tovariša niso zapazili Almerjevih znakov, naj se uležej 
temveč so mirno, drug za drugim korakali po ozki ste 
pobočja proti vzhodu. Naposled je Almer obupno zavpil 
cestnega roba, na katerega se je splazil po trebuhu:

((Uležite se vendar, konji, kam rinete, za hudiča!«
Vrgli so se v travo in njih oči so se brezskrbno zagleda 

po dolinici, ki je ležala pod pobočjem na levi. Na desni i 
na levi strani potočka, ki je tekal od severa sem naravna 
protn bregu, na katerem so ležali, so se razprostirala zaras 
polja, oba bregova pa, ki sta obdajala dolinico, sta na svoji 
hrbtih nosila vrsto kmečkih domov. Vse je bilo pokrito 
prosojnim sončnim svitom, ki je mirnemu zatišju dajal vid< 
spokojnosti in sreče. Ob potoku vse do gozdnega slemen 
ki je zapiralo dolinico, je bilo videti vrsto črnikastih piči 
ki so ležale po travi. To je bil bataljon, počivajoč kakor oa 
in čakajoč novega povelja. Tik pod pobočjem Je ležal v tra' 
Segal kot prva zveza patrulje.

(Nadaljevanje sledi)
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